
Pomurska poslovna turistična skupnost
Veliko je problemov, ki so tesno povezani z uspehom turizma v Pomurju in se tičejo 

tako Radgončanov, Lendavčanov, kakor tudi Ljutomerčanov in Sobočanov. Takoj v os
predju je slaba cestna mreža, eno najslabših telefonskih omrežij, odnos občanov do turi
stov, prijaznost gostinsko-turističnih delavcev, čistoča, nesodelovanje nekaterih lovskih 
družin, skrb za dobre gostinske delavce in mnogo je še tega, kar bi lahko rešili le s skupni
mi močmi.

Ti problemi spremljajo turistične delavce v vseh pomurskih občinah, prav tako pa ni 
celostne turistične ponudbe Pomurja. Radenska je že pravi strokovnjak za propagiranje 
svoje turistične ponudbe doma in na tujem, vendar ponudba Radenske ni tudi ponudba Po
murja. Ali je res potrebna Pomurska poslovna turistična skupnost, ki bi usklajevala go- 
stinsko-turistično dejavnost? bp

Po napredku še 
potrebni premiki

Med pripadniki madžarske narodnosti v lendavski in soboški občini 
ter v narodnostnih ustanovah in komisijah poteka v zadnjem času dokaj 
živahna aktivnost, namenjena predvsem razpravi o poročilu skupščine 
SRS o uresničevanju posebnih pravic italijanske in madžarske narodno
sti v Sloveniji v minulem srednjeročnem obdobju.
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OBČANI LENDAVSKE OBČINE V NEDELJO NA REFERENDUMU

74,20 odstotka za solidarnost
NAJVIŠJI ODSTOTEK »ZA« V KOBILJU: 91,7 - REFERENDUM NI USPEL V PETIŠOVCIH - 

VISOKA UDELEŽBA NA GLASOVANJU: 91,19 ODSTOTKA
Delovni ljudje in občani obči

ne Lendava so minulo nedeljo 
znova dokazali, da jim ni vseeno, 
kakšen bo njihov napredek, saj 

V pripravo nedeljskega referenduma v občini Lendava so se vključili tu
di najmlajši, predvsem v tistih krajevnih skupnostih, kjer načrtujejo tudi 
gradnjo vrtcev. Ena takšnih je tudi Črenšovci. Glasovališče so vzorno 
okrasili, referendumski dan pa popestrili z neposrednim prenosom radij
skega sporeda. Pogled na razstavo otroških risb je moral prepričati vsa
kogar, saj je kar 85,3 odstotka glasovalcev izreklo svoj da za vrtec in 
prizidek k osnovni šoli.

Tekst in foto: D. L.

so se množično udeležili glasova
nja o uvedbi občinskega samo
prispevka od 1. marca 1986. do 
28. februarja 1991. leta. Od skup
nega števila 19760 vpisanih volil- 
cev se je glasovanja udeležilo 
18019 glasovalcev oziroma 91,19 
odstotka. Za uvedbo samopri
spevka je glasovalo 13821 voliv
cev, kar je 74,20 odstotka. Proti 
samoprispevku je bilo 3792 gla-

V MURI SO V LETU 1985 USPEŠNO POSLOVALI

Še naprej usmeritev
Za nami je težko gospodarsko 

leto. Z zaostrenimi pogoji gospo
darjenja so se srečevali tako re
koč v sleherni organizaciji zdru
ženega dela, vendar so težave 
premagovali eni bolj drugi manj 
uspešno. Leto, ki je minilo, je bi
lo eno najtežjih v zadnjem času, 
pravijo tudi v delovi- organizaci
ji Mura v Murski Soboti, vendar 
so pričakovali, da bo tako, in so 
se na to tudi dobro pripravili. 
Poleg težav doma so v Muri čuti
li tudi težave na zunanjih trži
ščih, saj se razvite države vse bolj 
zapirajo z raznimi uvoznimi 
omejitvami, pa tudi konkurenca 
je na teh tržiščih vedno večja. 
Razmere na domačem tržišču pa 
so bile še manj ugodne, zato so 
skrbi za izvoz namenili še toliko 
več pozornosti, med letom pa so 
celo od 5 do 10 odstotkov svojih 
zmogljivosti dodatno usmerili v 
izvoz. Posledica takšne usmeri
tve so seveda dokaj kakovostni 
proizvodni uspehi, saj v Muri ob 
koncu leta niso imeli skoraj no
benih zalog, oziroma so bile te 
celo bistveno manjše kot v prejš
njih letih.

Po prvih ocenah so v letu 1985 
v Muri ustvarili od 18 do 19 mili
jard dinarjev celotnega prihod
ka, dohodek je znašal nekaj čez 9 
milijard dinarjev, primerljivi do
hodek pa je v primerjavi z letom

sovalcev, 406 glasovnic pa je bilo 
neveljavnih. Visok odstotek za 
solidarnost je presenetil največje 
optimiste. Seveda pa dobri rezul

tati niso naključje, ampak so po
sledica zanimivih referendum
skih programov za naložbe v šol
stvo, otroško varstvo, prav tako 
pa tudi za gradnjo osnovnega te
lefonskega omrežja, ki bo omo
gočilo nove telefonske priključ
ke. V tem srednjeročnem obdob
ju bo v lendavski občini najmanj 
tisoč novih naročnikov.

Za glasovalce iz občine Lenda- 

prej večji od 80 do 90 odstotkov. 
Vrednost celotnega izvoza je 
znašala 25 milijonov dolarjev, 
kar pomeni 8-odstotno fizično 
rast, več kot 90 odstotkov celot
nega izvoza pa odpade na kon
vertibilna tržišča. Zlasti dobre 
proizvodne uspehe so v Muri do
segali v drugem polletju, pred
vsem pri delovni storilnosti. Pov
prečna storilnost v septembru je 
bila 103,5, v oktobru 105,6 in v 
novembru 104,4 odstotka, kar 
pomeni, da so se v Muri zavedli 
resnosti položaja in temeljito iz
polnjevali svoje delovne obvez
nosti. Spobuda za dobro delo za- 
poslenih pa so seveda tudi oseb
ni dohodki, ki so se v Muri v letu 
1985 gibali v povprečju med 49 
in 50 tisoč dinarji.

Če se večina pomurskih orga
nizacij združenega dela ukvarja z 
zalogami, te težave, kot smo že 
zapisali, v Muri uspešno prema
gujejo. Čim bolj racionalno načr
tovanje proizvodnje daje dobre 
rezultate, zaloge surovin jim je 
uspelo zmanjšati na 50 do 
60-dnevno vezavo, kljub bistve
no zmanjšanim zalogam pa niso 
imeli težav v proizvodnji. Da jih 
ne bremenijo tudi zaloge gotovih 
izdelkov, je rezultat znane Muri
ne strategije — izdelava za zna
nega kupca.

Čeprav se lahko pogoji poslo- 

va, prav tako pa za volilne komi
sije in najbrž še za koga, utegne
jo biti zanimivi odstotki za uved
bo samoprispevka, ki so rezultat 
glasovanja na posameznih voli
ščih. Pojasnimo naj, da so neu
radni oziroma novinarsko prire
jeni (vrstni red): Kobilje 91,7; 
Srednja Bistrica 89,7; Kot 85,6; 
Črenšovci 85,3; Dobrovnik 85,0; 
Hotiza 84,6; Odranci 83,9; 
Odranci II 83,1; Turnišče 82,9; 
Gornja Bistrica 82,5; Žižki 82,1; 
Trnja 81,2; Lendavske Gorice 
80,9; Renkovci 79,1; Radmožan- 
ci 78,1; Kamovci 77,9; Nedelica 
76,2; Strehovci 76,2; Velika Po
lana 75,6; Dolnja Bistrica 74,1; 
Žitkovci 74,0; Dolgovaške Gori
ce 72,9; Čentiba 71,8; Dolga vas 
71,6; Lendava (OŠ D. Lugarič) 
71,5; Lendava (sr. šola) 71,10; 
Pince 70,8; Gomilice 68,9; Pince 
Marof—Benica 68,9; Lendava 
(OS J. Kramar) 68,0; Trimlini 
67; Gaberje 64,8; Gornji Lakoš 
63,7; Mala Polana 63,5; Kapca 
63,2; Mostje-Banuta 61,5; Peti- 
šovči (kolonija) 59,8; Dolnji La
koš 59,1; Genterovci 53,7; Bre
zovica 53,2; Dolina 52,6 in Peti- 
šovci (vas) 39,2 odstotka.

Referendum je torej uspel 
(glasovi nad 50 odstotkov) na 41 
glasovališčih, razen v Petišovcih, 
kjer očitno niso za solidarnost, 
čeprav so v preteklosti na račun 
nje že veliko pridobili, čeprav 
posredno: otroci obiskujejo naj
sodobnejšo šolo v Lendavi, ima
jo otroški vrtec ... Tudi sedanji 
referendumski program jim pri
naša posodobitev, saj bo telefon
ski kabel od pošte proti Pincam 
omogočil gradnjo telefonskega 
omrežja proti Ina-Nafti in dalje 
tudi proti Petišovcem.

Š. SOBOČAN

v izvoz
vanja med letom bistveno spre
menijo, pa v; Muri pravijo, da tu
di letos večjih težav ne bi smelo 
biti. Tako imajo izdelke za po- 
mlad-poletje 1986 praktično že 
prodane, tudi na domačem tržiš
ču, kateremu so letos ponudili 
kakovostne kolekcije. 27. januar
ja se začne tudi prodaja kolekcij 
jesen-zima, kakšna bo, pa je zdaj 
še težko reči. Moramo pa pri tem 
poudariti, da si je pridobila Mu
ra v zadnjih dveh sezonah tudi 
na domačem tržišču precejšen 
poslovni ugled in s prodajo ne bi 
smelo biti večjih težav.

Osnovna usmeritev v Muri bo 
še naprej namenjena izvozu, več
ji poudarek pa bodo dali pred
vsem klasičnemu izvozu. Seveda 
bodo morali biti na zunanjih trži
ščih še posebej pazljivi, saj se 
razmere zaostrujejo, tržišče Ev
ropske gospodarske skupnosti in 
tržišče ZDA, kamor v zadnjem 
času prav tako usmerjajo svoj iz
voz, pa se vedno bolj zapira. Le
tos jih čakajo pogovori s kupci v 
EGS za prihodnje štiriletno ob
dobje in bistvenih možnosti za 
večji izvoz ne pričakujejo. V 
takšnih razmerah se bo treba 
ustrezno znajti, pravijo v Muri, • 
iskati morajo nova tržišča, nove 
kupce in na ta način reševati pro
bleme.

L. Kovač

Dosedanje ugotovitve, stališča 
in pripombe so preteklo sredo (v 
Lendavi) strnili na seji komisije 
za narodnostna vprašanja in ob
mejne stike pri Pomurskem me
dobčinskem svetu socialistične 
zveze.

Ocenili so, da daje omenjeno 
poročilo sicer celovit pregled do
seženega stanja v narodnostni 
politiki, vendar je na nekaterih 
mestih premalo problemsko 
opredeljeno in preveč optimisti
čno. Tako je resda napredek v 
vzgoji in izobraževanju velik 
(dvojezični vrtci, dvojezične os
novne šole, dvojezična srednja 
šola v Lendavi), potreben pa je 
nadaljnji premik pri usposablja

Pomembni le kilovati?
Soočenje zagovornikov gradnje hidroelektrarn na reki Muri za 

vsako ceno in vseh tistih, ki si ob tem prizadevajo za neokrnjeno po
krajino z vsemi značilnostmi tukajšnjega življa in ohranitvijo kakovo
sti življenja, je bilo pomembno predvsem zaradi dvojega.

Prvič je pokazalo, da se v glavah elektrogospodarstvenikov ni 
nič kaj spremenilo. Ti še vedno zgolj seštevajo električne kilovate po 
najbolj enostavnih matematičnih formulah in gradijo razvojne potre
be po tem viru energije na osnovi »zacementiranih« potreb nadaljnje
ga družbenega razvoja. Zares družbenega ? Če v tem okviru vidijo le 
razvoj industrije — ne pa tudi osnovnih sestavin družbe kot celote — 
potem da. Ob znanem dejstvu, da je energija iz hidroelektrarn najce
nejša, so jim zaenkrat druge — za pokrajino lahko tudi usodne po
sledice — zanemarljive. Naj Pomutje plačuje davek na račun nadalj
njega razvoja dveh ali treh industrijskih velikanov?

Drugič in pomembneje: reka Mura je razgibala in osvestila Po- 
murce. Iz revolta se je rodilo gibanje. Mladi intelektualci so opozorili 
pomurskega delavca, kmeta, srednješolca in navsezadnje tudi politi
ke v pokrajini. Temu gibanju so pomemben sopotnik s podatki oboro
ženi predstavniki najvidnejših slovenskih znanstvenih ustanov in vsi, 
ki jim ni vseeno, kako bomo živeli in preživeli v prihodnje. Z dokazi 
so proti novim kilovatom za vsako ceno, in tudi njihovemu nadaljnje
mu nespametnemu trošenju. Računov brez krčmarjev ne priznavajo.

Splet in še posebej razplet pa ne bo pomemben zgolj zaradi same 
zmage enih ali drugih oziroma ■— kar bi bilo najbolj sprejemljivo — 
konsenza. Gotovo bo svojevrstna praktična dopolnitev sedanjih raz
prav ob kritični analizi političnega sistema. Na veliki preizkušnji bo 
pa njegov pomemben in sestavni del — usklajevanje mnogoterosti in
teresov.

Vlado Paveo

JIH BO ŠE VEČ?
Skoraj tri ure so na ponedeljkovi seji predsedstva občinske kon

ference SZDL Gornja Radgona razpravljali o predlaganih možnih 
kandidatih za najodgovornejše delegatske dolžnosti v občini. Predlog 
je pripravil koordinacijski svet za kadrovska vprašanja pri frontni or
ganizaciji.

Znova se je potrdilo, da se brez doslednega poznavanja in upo
števanja temeljnih kriterijev kadrovske politike ni mogoče dobro in 
lahko odločati, teh pa delegati predsedstva niso imeli. Doslej so na
mreč svoje ožje predloge možnih kandidatov posredovali le iz šestih 
krajevnih konferenc SZDL, med tem ko je združeno delo — tudi po 
krivdi sindikata — skoraj v celoti odpovedalo. Zato pričakovanje, da 
bodo nekaj novih imen dodale še temeljne kandidacijske konference, 
ni odveč. V občini Gornja Radgona so se namreč odločili za odprte li
ste, čeprav bodo te neposredno do volitev skrajšane na po enega kan
didata.

Na temeljnih kandidacijskih konferencah bodo razpravljali o teh 
kandidatih: za možnega predsednika skupščine občine o Janku Slavi
ču in Petru Fridau, o Francu Štraklu kot možnem predsedniku občin
skega izvršnega sveta, možna kandidata za podpredsednika skupščine 
občine sta Vinko Rous in Milan Nekrep starejši, za predsednika druž
benopolitičnega zbora Dušan Zagorc, zbora združenega dela Tomaž 
Peternelj in zbora krajevnih skupnosti Jože Ivačič.

Za predsednike skupščin pa so kot možni kandidati predlagani: 
Štefan Želodec za zdravstveno, Melita Bakračevič za izobraževalno, 
Boža Babošek za otroško varstvo, dr. Slavko Kramarič za socialno 
skrbstvo, Mira Marko za kulturo, Tone Žnidarič za telesno kulturo, 
Ivan Zabavnik za raziskovalno in Bojan Brunec za občinsko skupnost 
za zaposlovanje; v materialnih sisih pa za stanovanjsko Danica Seč- 
ko, komunalno Tomo Pošič in cestno skupnost Anton Kampuš.

V. Paveo

Halo! Halo! Halo! Je tam Elektrogospodarstvo? Oglašam se z Murinih bregov. Kaj nam jo 
res hočete vzeti? Jo vkleniti in zazidati? Pamet v roke, tovariši! Mura je le ena, nam vsem do
deljena ... se nam je zapisalo v naslov raporta z nedavne javne tribune o gradnji hidroelek
trarn na reki Muri v galeriji soboškega kulturnega centra. Objavljamo ga na 8. strani. (Slika: 
Jože Herman, B. Ž.)

nju dvojezičnih kadrov. Tako naj 
bi na pedagoški akademiji in 
srednji vzgojiteljski šoli v Mari
boru za tiste študente oziroma 
učence, ki se bodo zaposlili na 
dvojezičnih šolah ali v otroških 
vrtcih na dvojezičnem območju, 
uvedli madžarski jezik kot obve
zen predmet. Lektorat, ki ni ob
vezen, namreč ne daje zadovolji
vih rezultatov. Prav tako naj bi 
uvgdli nov predmet, in sicer me
todiko dvojezičnega vzgojno-izo- 
braževalnega dela. Kljub okre
pljeni politični dejavnosti ni za
dovoljiv tudi pouk madžarščine 
na srednjih šolah v Pomurju zu
naj narodnostno mešanega ob
močja. Zato je treba načrtovati 
ustreznejšo kadrovsko in štipen
dijsko politiko ter poskrbeti za 
boljše normativne in organizacij
ske oblike pouka madžarskega 
jezika.

Za kulturno dejavnost pripad
nikov narodnosti je potrebno za
gotoviti sredstva za dokončanje 
oziroma zgraditev kulturnih do
mov v Dobrovniku, Motvarjev- 
cih in Lendavi, prav tako pa tudi 
denar za vzdrževanje kulturnih 
objektov, kakor tudi za založni
ško dejavnost pripadnikov na
rodnosti.

Tudi edinemu osrednjemu ča
sopisu madžarske narodnosti 
Nepujsagu je potrebno z ustrez
nejšim načinom financiranja za
gotoviti možnost obstoja in raz
voja, radijski program v madžar
skem jeziku pa je treba razširiti 
ter zagotoviti tehnično posodobi
tev in posebno frekvenco, kar je 
naloga RTV Ljubljana. Oddaja 
Mostovi-Hidak pa naj bo teden
ska ob ponedeljkih zvečer na 1. 
in na 2. programu TV Ljubljana. 
Prav tako bo potrebno pretvor
nik pri Lakošu za madžarski tele
vizijski program tehnično izpo
polniti in zagotoviti, da bo spre
jem možen na celotnem narod
nostno mešanem območju v Po
murju.

Veliko več kot doslej bo po
trebno storiti tudi pri uveljavlja
nju dvojezičnega poslovanja or
ganizacij združenega dela in za 
gospodarski razvoj manj razvitih 
obmejnih območij. V stikih z ma
tičnim narodom pa mora biti vlo
ga narodnosti kot subjekt pove
zovanja bolj izražena, kot je bilo 
to doslej. J. G.

V iskanju projekta 
Pomurje 2000 
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aktualno doma in po svetu

Ni lahko, kadar trčijo drug ob drugega različni interesi. Beneške oblasti so sklenile, da je treba neko ke
mično tovarno odstraniti iz bližine Benetk, ker s svojimi odpadki uničujejo kulturne s^menike v mestu. 
Delavci, zaskrbljeni zaradi vsakdanjega kruha, so protestirali tako, da so na Trgu svetila Marka spuščali 
v zrak velikanske pisane balone. Ni bilo škode, protestirali so pa le. \

Z novim letom smo resda dobili pa
ket novih cen, s katerimi smo že na 
začetku omajali prepričanje o zmanj
šanju inflacije, hkrati pa smo dobili 
tudi gradivo z naslovom Kritična ana
liza delovanja političnega sistema. Ja
vna razprava naj bi trajala tri mesece, 
torej še med spomladanskimi volitva
mi. Skratka, novoizvoljenim delega
tom ne bo pripravila temeljev politi
čnega sistema vodstvena struktura se
danjega sklica. Javna 'razprava bo tu
di pokazala, ali bomo sprejemali 
spreminjevalne predloge, oziroma do
polnila sedanje ustave, ali pa bo do
volj le političen dokument, v katerem 
bodo opozorila za tiste točke, ki pov
zročajo zastoje v uveljavljanju samo
upravljanja.

Dejstvo je, da sistem ni dovolj 
učinkovit. Zakaj pa ni? Na seji cen
tralnega komiteja ZK Jugoslavije, ki 
je trajala kar dva dni, so razpravljalci 
navedli kot glavni vzrok za zastoj boj 
za delitev oblasti nad združenim de
lom, oziroma samoupravljanjem med 
centralizmom in policentričnim eta
tizmom. Zgodilo se je naslednje: ne-

Voditelj sovjetske partije Miha- 
il Gorbačov je Američanom pred
lagal, naj bi obe supersili do leta 
2000 odpravili vse jedrsko orožje.

Letos sim
pozij v Celju

Letošnji kulturnozgodovin
ski simpozij Modinci 1986 bo 
od 30. junija do 4. julija v Ce
lju. Tako so organizatorji 
simpozija pred nedavnim 
odločili na posvetovanju v 
Mariboru. Simpozij, ki je vsa
ko leto v drugem kraju (lani 
je bil v madžarskem Kdsze- 
gu) in obravnava preteklost v 
»panonskem prostoru«, bo 
letos posvečen knjižnemu in 
drugemu tisku v panonskem 
prostoru v času do jožefin- 
skih reform po letu 1780. Tu
di letos bodo na simpoziju 
sodelovali znanstveniki iz 
Slovenije, Hrvaške, Madžar
ske in Avstrije. Imena refe
rentov bodo znana februarja.

Borci 
zahtevajo 

umik
Borci splitske sekcije L prole

tarske brigade so v nekem pismu, 
ki so ga posredovali javnosti, za
pisali: »Z obžalovanjem ugota
vljamo, da v zadnjem času bolj 
kot kdaj slabita socializem in 
splošni politični položaj v državi.« 
Navedli so vse pomembne težave v 
naši družbi: neenotnost, trenja na 
relaciji republike—pokrajini—fe
deracija, inflacijo, zadolževanje, 
brezposelnost, padec standarda, 
za kar pa — kot so zapisali — 
nihče ne odgovarja.

Borci so v celoti podprli stališ
ča in odločitve predsedstva SFRJ 
ter predsedstva CK ZKJ za od
pravljanje teh slabosti. Borci L 
proletarske predlagajo tudi njene 
ukrepe in zahtevajo, da se z vodil
nih položajev na vseh ravneh 
umaknejo vsi, ki so odgovorni za 
položaj v Jugoslaviji. »Sedaj je 
priložnost za to, kajti volitve so 
pred vrati,« poudarjajo v pismu.

Razgiban začetek leta
kdanjo Marxovo fomftilo o politični 
ekonomiji smo pri nas razdelili na po
litiko in na ekonomijo. Samouprava 
naj se ukvaija z gospodarjenjem, po
litiki pa s politiko samoupravljanja. 
Takšna delitev je nujno privedla do 
tega, da smo ustvarili razmere za za
prte odtujene centre moči, ki so pod 
krinko samoupravne oblasti v bistvu 
izvajali oblast vsemogočne države.

Pri začetnih razpravah o kritični 
analizi že najdemo privržence ne
kakšnih postranskih ali celo lažnih di
lem. Ocena stanja ne terja odgovora 
na vprašanje ali izboljšati sistem ali 
pa poskušati sistem popraviti z uved
bo večstrankarskega meščanskega 
parlamentarizma. Tudi naslednja di
lema ni ustrezna, saj ne gre za vpraša
nje: ali etatizem, centralizem in unita
rizem ali samoupravljanje. Tovrstne 
dileme kažejo na nevarnost preusme
ritve razprave na ključni problem vsa
ke družbe — obrambo temeljev druž
benega sistema kot izgovor za obram
bo svoje oblasti. Kot da gre za biti ali 
ne biti. Dejstvo pa je, da je samoupra
vno odločanje zavrto in_tu je vpraša-

2000 brez jedrskega
Gorbačov je že ob srečanju z 

ameriškim predsednikom Reaga
nom lani novembra v Ženevi pred
lagal, naj bi začeli krčiti jedrsko 
orožje že letos. Jedrsko orožje naj 
bi odstranili v treh etapah, pogoj 
pa je, da ne bi oboroževali vesolja. 
V petih oziroma osmih letih naj bi 
SZ in ZDA za polovico zmanjšale 
jedrsko orožja, ki lahko doseže 
ozemlje druge države. Po 1990 bi 
v petih oziroma v sedmih letih za-

Sredozemlje. Okoli 8,327.000 kvadratnih kilometrov, 18 držav ob 
Sredozemskem morju z več kot 300 milijoni prebivalcev, s tremi milijoni 
vojakov, več kot 4 tisoč bojnimi letali, z nekaj tisoč tanki, 3500 bojnimi 
ladjami, tridesetimi tujimi vojnimi oporišči in z okoli 100 bojnimi ladja
mi držav, ki nimajo lastnega izhoda na Sredozemsko morje.

To je križišče zračnih in po
morskih poti in ugodno izho
dišče za vojaške posege na ob
močju Perzijskega zaliva, Afri
ke in Evrope. Po obsegu pro
meta sodi glede velikosti na 
drugo mesto v svetovnih raz
merjih : po Sredozemskem mor
ju plove vsak dan okoli 3000 tr
govskih ladij in je v mednarod
nem pogledu pravi vozel zani
manja in nasprotij. Nerešeni 
spori na Srednjem vzhodu, ira- 
ško-iranska vojna, rivalstvo Al
žirije in Maroka, grško-turški 
spor ter Ciper, vse to spodbuja 
sredozemske države k oborože
vanju.

Skozi Sredozemlje vodijo iz
redno pomembne morske poti 
na magistralni črti Gibraltar— 
Suez, od te pa proti Lionskemu 
zalivu, Ligurskemu, Tirenske- 
mu, Jonskemu, Jadranskemu, 
Egejskemu in Črnemu morju, 
na jugu pa proti Galbelškemu 
zalivu in Zalivu Sidra (v Afri
ki). Strateško gledano je Sredo
zemlje izrednega pomena, ker 
se naslanja na južnoevropsko 
in srednjeafriško vzhodno bo
jišče. Skupno vojaško moč tega 
območja sestavlja od 13 do 15 
armad (od 70 do 90 divizij) ozi
roma 3,5' milijona vojakov s 
5000 bojnimi' letali in helikop
terji.

V Sredozemskem morju je v 
oporiščih in na sidriščih ameri- 

nje, kako odvzeti obla"šf odtujenim 
centrom in jo prepustiti samoupra- 
vljalcev, s spoznanjem, da je njihovo 
delovanje političnogospodarsko in ne 
zgolj gospodarsko.

Vse te dileme se v vsakdanjem ži
vljenju kažejo kako — množica ob 
strojih ni zainteresirana za boljše de
lo, ker nima skorajda nobene spodbu
de. Gospodarska kriza traja predolgo 
in ureditev razmer je še vedno le na 
horizontu, torej črti, ki se vedno zno
va oddaljuje, bolj ko se ji približuje
mo. Tržni zakoni še niso uveljavljeni. 
Gospodarske razmere po posameznih 
republikah pa so tako različne, da jih 
je mogoče reševati zgolj z administra
tivnimi posegi. To stanje je.potrebno 
spremeniti, toda sistem trde roke in 
centralnega vodenja gospodarstva na 
Vzhodu je najboljši primer absolutne, 
ali popolne delitve na množico delav
cev, ki imajo edino dolžnost delati, in 
na. vodilni politični vrh. Kdor si pri 
nas v Jugoslaviji želi takšen sistem, le 
dokazuje, da želi ostati na oblasti.

Mirko Cepič

orožja r
jeli v razoročitev še druge jedrske 
sile, velesili pa ne bi smeli imeti 
jedrskih orožij v drugih državah. 
Uničili bi tudi orožje srednjega 
dosega. Gorbačov predlaga za 
vsako etapo mednarodni nadzor, 
podprl pa je tudi poziv neuvršče
nih držav o prepovedi podzemnih 
jedrskih poskusov.

Reagan je o predlogu dejal, da 
ga pozdravlja in da ga bo z zavez
nicami ZDA skrbno proučil.

MORJE NEVARNIH IZZIVOV

■ ško šesto ladjevje, prav tako pa 
tudi številne ladje sovjetske 
vojne mornarice. Američani 
imajo v Sredozemskem morju 
sedem odstotkov vseh'svojih 
pomorskih vojnih naprav, sov
jeti pa so stalno prisotni z no
silcem helikopterjev, tremi ali 
štirimi raketnimi križarkami, 
petimi do desetimi rušilci, z 
dvema ali tremi desantnimi 
ladjami in z okoli 1500 morna
riškimi pešaki. Zraven so še tri 
ali štiri klasične ali atomske 
podmornice ter cela vrsta po
možnega ladjevja.

Moč sovjetskih pomorskih 
sil je nekoliko manjša od ame
riške. Šesto ladjevje ima več la
dij, posebno letalonosilk, ima 
pa tudi več stalnih in urejenih 
pristanišč. Pomanjkanje letalo
nosilk in pa dejstvo, da mora 
Sovjetska zveza sedem dni 
pred premikom vojaških ladij 
iz Črnega morja skozi Bospor, 
to javiti turški vladi, močno 
omejuje operativno sposobnost 
sovjetske vojne mornarice v 
Sredozemlju.

Američani so leta 1980 z An
karo sklenili sporazum o 25 
ameriških oporiščih v Turčiji, 
ki so izrednega pomena pred
vsem odtlej, ko so ZDA izgubi
le svoje izvidniške baze v Ira- 

•nu. V Grčiji imajo ZDA štiri 
velika vojaška oporišča in 12* 
pomožnih. Toda z Atenami

Naselje z napako
Za Novi Beograd pravijo, da je — naselje z napako. To »nase

lje« šteje zdaj okrog dvesto tisoč prebivalcev in začenja bolehati za 
prenaseljenostjo: nekaj praznega prostora Za gradnjo namreč želijo 
gosto naseliti, pa tako, da bi imelo mednarodni ugled. Razpisali so 
namreč ogromne nagrade — med 1.500 in 40.000 dolarji — in več 
kot pol članov žirije bo iz tujine. Kot da se naših rešitev sramujejo!

Pa ne, da bi verjeli, da so tako odločili Beograjčani?! Kje pa naj 
vzamejo toliko denarja ? To so sklenili tisti organi ki so vsa povojna 
desetletja načrtovali tudi razvoj drugih krajev, ne samo Beograda. 
Kar je še nekdanjih načrtov, jih je torej treba uresničiti, pa naj stane, 
kar hoče. A stalo bo veliko, kaiti nekoč bo morebiti primanjkovalo 
prav tega nepozidanega prostora za marsikaj potrebnejšega, saj z da
našnjimi pogledi na prihodnost najbrž ne bomo sposobni graditi ta
ko, kot bi gradili v prihodnosti. Poleg tega je logično, da je treba 
omogočiti gradnjo mest tudi prihodnjim generacijam. Le kaj bi z 
družbo, ki bi ostala večno ista, kakršna je narejena po današnjem 
modelu?!

Pravijo, da se Novobeograjčani počutijo kot v ogromni spalnici in 
da je zato potrebno vključiti y nadaljnjo graditev arhitekte svetovne
ga slovesa in nadpovprečnega talenta? Zakaj le?! Bolje bi bilo, če bi 
o tem in še marsičem vprašali Novobeograjčane same. Zvedeli bi lah
ko, da Novi Beograd ni velika spalnica po njihovi zaslugi, temveč 
prav po zaslugi teh zgrešenih graditeljev, ki na občane nikdar in ni
kakor ne mislijo. Arhitektura mesta je pač arhitektura življenja, ne 
pa gradbenih načrtov, in njihove neživljenjske uresničitve. Saj ste 
menda že sami kje opazili, da urbanisti delajo stezice tam, kjer ljudje 
ne hodijo, in stanovanja, v katerih ljudje ne živijo, temveč le preživlja
jo.

pismo iz beograda
Novi Beograd zanesljivo ni beograjska spalnica zgolj zato, ker v 

njem bivajo uradniki od zveznih navzdol in le nekaj delavcev, čeprav 
je v njem tudi IMT znan po traktorjih in livarni, ki je namenjena tej 
in podobni proizvodnji in je kar naprej pod nekakšnim stečajem, ker 
je ozko grlo, ne pa srce beograjske kovinske industrije. Novi Beograd 
je velikanska spalnica predvsem zaradi tega, ker ljudje ne vedo, kaj 
naj bi počeli, če pa kaj počno, potem so takoj sumljivi, kajti vse je 
vnaprej predpisano in nič ni dovoljenega tam, kjer je lastna pobuda 
najbolj potrebna — v stanovanjskem samoupravljanju.

To pa je temeljni prostor samoupravljanja v tako imenovani razšir
jeni družini — krajevni skupnosti. Torej: če stanovanjsko samoupra
vljanje ni omogočeno, temveč onemogočeno, je tudi samoupravljanje 
krajevnih skupnosti onemogočeno in ga je čutiti kot nekakšno sodob
no birokracijo, ki je povzeta po nekdanjih krajevnih uradih, ki pa so 
bili seveda nekaj povem drugega — zadnja tipalka centralistične 
oblasti. Se pravi, če se prav razumemo, naj bi bile krajevne skupnosti 
začetek vsega samoupravljanja navzgor do federacije, če zanemari
mo kot začetek stanovanjsko samoupravljanje, ki ga krajevne skup
nosti (organi brez baze) jemljejo za svojo notranjo zadevo, v katero se 
ne sme vtikati nihče od zunaj, oni pa sami odločajo o tem, ali so za 
samoupravljanje ali pa ne, kajti delegatski sistem očitno ne deluje. .

Pri vsem tem je zanimivo, da so v Novem Beogradu skoraj vsi 
odločujoči administratorji federacije in poslopja, v katerih se odloča 
na ravni federacije: na primer ZIS in CK oziroma poslopja družbe
nopolitičnih skupnosti, kjer so uradi in tudi sestanki ZK, SZDU, 
partije in socialistične zveze Srbije itd. Le mestnih forumov ni tukaj, 
kot da so oddaljeni, vendar to ne pomeni nič posebnega, saj so tu ob
činski organi, ki lahko menda tudi po bližnjici pridejo do pravilnih re
šitev in usmeritev, če se hočejo znebiti svoje neskladne prakse.

Torej ne gre za gradbene praznine, temveč za življenjske praznine, 
ki ne terjajo nikakršnih novih razpisov za popolnjevanje, temveč prid
no uporabljanje tistega, kar je že dala družbenoekonomska arhitek
tura, če smemo tako reči ustavnim opredelitvam. Toda — če se še 
prav spominjamo, je bil prav Beograd najglasnejši zaradi spreminja
nja političnega sistema in kazalo je v smer ohranjanja starega nači
na delovanja, ki se ne opira na občane, temveč na — staro prakso. 
Vemo menda rek: stara navada — železna srajca. In nič čudnega ni, 
če razni predsedniki hišnih svetov in krajevnih skupnosti mislijo: za
kaj bi spreminjali, če pa nam je dobro tako kot je bilo doslej. Oblast- 

\niško kajpak!Viktor Širec J

v žarišču dogodkov

ima Washington velike težave, 
ker Grki trdijo, da so ameriška 
oporišča na njihovem ozemlju 
le začasna.

Ameriške bojne ladje imajo 
svoja oporišča v Italiji in v 
Španiji, na Portugalskem pa 
uživajo samo nekatere olajša
ve. Sovjeti so s svojimi ladjami 
v sirijskem pristanišču Lataki- 
ja, imajo pa tudi nekaj sidrišč 
na bolj odprtem morju.

Lovci F-14 na eni od ameriških letalonosilk v Sredozemskem morju 
(zgoraj) in libijski lovec — bombarder Su-22 (spodaj).

Ne smemo spregledati tudi 
močnega francoskega sredo
zemskega vojnega ladjevja, s 
središčem v Toulonu: dve leta
lonosilki, dve atomski jurišni 
podmornici, devet klasičnih 
podmornic ter rušilcev in fre
gat s 104 bojnimi letali. V Sre
dozemlju je na Cipru in v Gi
braltarju tudi nekaj britanskih 
vojnih ladij.

»Glavni pomočnik« šestega 
^ameriškega ladjevja je italijan-

globus
ANKARA — Kot poroča 

agencija AP, so bolgarske varno
stne sile med nedavnim popisom 
prebivalstva v Bolgariji pobile 
400 do 800 pripadnikov turške 
manjšine, ker so se upirali, da bi 
njihova 'muslimanska imena 
spremenili v bolgarska.

ATENE — Približno 300 tisoč 
grških kmetov brez zemlje bo že v 
kratkem dobilo milijon in pol ju
ter zemlje 900 opuščenih samosta
nov.

RIO DE JANEIRO - Pet juž
nih, najbolj razvitih zveznih dr
žav Brazilije, kjer živi prek 40 
milijonov ljudi, je prizadela suša, 
kakršne ne pomnijo že petdeset 
let. Deževalo ni že štiri mesece.

DUNAJ — Lani je v Avstriji 
letovalo manj turistov kot leta 
1984. Tudi napovedi za letos niso 
preveč spodbudne.

NEW DELHI — Dve sosed
nji, neuvrščeni državi, Indija in 
Pakistan, sta se dogovorili, da do 
konca leta vzpostavita direktne 
telefonske zveze, ki so jih preki
nili leta 1974, ko je razpadla ta
kratna kolonija Britanska Indija.

VARŠAVA — Poljska je ob 
koncu lanskega leta dolgovala za
hodnim upnikom 29,2 milijarde 
dolarjev. Kot je izjavil poljski fi
nančni minister, se bo dolg letos 
povečal na okoli 30,5 milijarde 
dolarjev.

GIJON — Blizu španskega 
pristanišča Gijon je pred dnevi 
nasedla neka španska tovorna 
ladja, natovorjena s 100 tisoč to
nami premoga. Ladja se je raz
polovila, premog pa je na veliko 
onesnažil morje.

NEW YORK - Stalni afgani
stanski predstavnik v OZN je po
trdil novico, da je pripravljen 
načrt za umik sovjetskih čet iz Af
ganistana, ni pa povedal, kdaj se 
bo to zgodilo.

NEW YORK — Generalni se
kretar OZN je napovedal vrsto 
strogih varčevalnih ukrepov v 
mednarodni organizaciji. Stroške 
naj bi letos zmanjšali za 10 mili
jonov dolarjev.

globus

ska mornarica, ki ima deset 
podmornic, eno letalonosilko, 
dve križarki, nosilca helikop
terjev, štiri rušilce, 16 fregat, 8 
korvet ter večje število drugih 
pomožnih plovnih objektov in 
hitrih bojnih čolnov, oborože
nih z raketami ladja-iadja.

Španska vojna mornarica 
ima sedem podmornic, eno le
talonosilko, 11 rušilcev, 11 fre
gat in 4 korvete. Turčija ima 16 
podmornic, 12 rušilcev, 6 fre
gat, 9 raketnih čolnov in 29 pa
truljnih ladij. Grčija: 10 pod
mornic, 14 rušilcev, 7 fregat, 16 
raketnih čolnov ter 9 patruljnih 
ladij. Vso to ladjevje je treba 
ocenjevati kot zahodne pomor
ske sile, ne glede na trenutne 
odnose teh držav z Natom in 
na njihove medsebojne nespo
razume.

Kriza v Sredozemlju, ki’ so jo 
zaostrili teroristični napadi na 
rimskem in dunajskem letali
šču, bi se lahko poglobila tudi 
zaradi prisotnosti sovjetskih 
protiletalskih raket SA-5 v Li
biji, ki jih ima le še Sirija. V se
stavu sovjetskih protiletalskih 
enot so te rakete opremljene z 
atomskimi glavami, toda ne
sporno je, da so libijske rakete 
opremljene s klasičnim eksplo
zivom. Libijske rakete so raz
porejene v sedmih bazah, z nji
mi pa upravljajo sovjetske po
sadke, ki pa jih bodo po dveh 
letih zamenjale libijske.

Morda bolj kot Američane 
skrbijo te libijske rakete sosed
nji Egipt, ki ne premore kaj ta
kega, je v Danas zapisal Miro
slav Lazanski.
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od tedna
MURSKA SOBOTA — Predsedstvo OK SZDL je ugodno 

ocenilo volilne aktivnosti v soboški občini in soglašalo s predlo
gom možnih kandidatov za najodgovornejše funkcije v družbeno
politični skupnosti in skupščinah sisov. Dogovorili so se tudi o iz
vedbi javne razprave o kritični analizi delovanja političnega siste
ma socialističnega samoupravljanja. Organizirali bodo več poseb
nih razprav v KS in OZD ter jih povezali s temeljnimi kandidacij
skimi konferencami. V ta namen bodo organizirali širši politični 
aktiv. Podprli so tudi akcijo za dodatno zbiranje denarja za kirur
gijo v letu 1986.

MURSKA SOBOTA — Na skupščini občinske skupnosti za 
ceste so delegati brez bistvenih pripomb sprejeli samoupravni spo
razum o temeljih plana omenjene skupnosti za srednjeročno ob
dobje 1986—1990. Po njem bodo v naslednjih petih letih podpis
niki samoupravnega sporazuma zagotavljali vzdrževanje 598,4 ki
lometra kategoriziranih območnih in lokalnih cest ter cestnih ob
jektov. V tem obdobju pa je predvidena posodobitev čez 10 kilo
metrov območnih in 49,3 kilometra lokalnih cest, ureditev mostov 
in popravilo drugih objektov. Po cenah iz leta 1984 bodo izvajalci 
in uporabniki cest morali zagotoviti več kot 2,53 milijarde dinar
jev. Morebitne presežke občinskega samoprispevka pa bi namenili 
za posodobitev lokalne ceste Tešanovci—Vučja Gomila—Fokov
ci.

Na seji so delegati sprejeli tudi sklep o začasnem financira
nju občinske skupnosti za ceste v letu 1986 in soglašali z novimi 
pristojbinami za kmetijske traktorje.

LENDAVA — Prejšnji teden so na skupščini občine Lendava 
pripravili tradicionalni novoletni sprejem za predstavnike verskih 
skupnosti, ki se gaje udeležilo vseh 12 duhovnikov katoliške in 1 
predstavnik evangeličanske skupnosti. Predsednik skupščine obči
ne Mirko Hajdinjak je v pozdravnem nagovoru spregovoril o 
družbenem in gospodarskem razvoju občine, ki se je prebila iz 
manjrazvitosti in dosega pomembne uspehe na vseh področjih de
lovanja. Z zadovoljstvom je bilo ugotovljeno, da so tudi odnosi 
med verskimi skupnostmi oziroma župnijskimi uradi primerni, ker 
porajajoče probleme sproti odpravljajo. Pri tem imata pomemben 
delež komisija za verska vprašanja pri skupščini občine in koordi
nacijski odbor Socialistične zveze za odnose z verskimi skupnost
mi. Za sprejem se je zahvalil duhovnik Franc Tement. Po spreje
mu na skupščini občine so duhovniki obiskali delovno organizaci
jo INA-Nafta, kjer so jih seznanili s proizvodnjo in gospodarje
njem.

LENDAVA — Na zadnji seji izvršnega sveta skupščine obči
ne Lendava so razpravljali o poročilu o stanju in problematiki 
vzgoje in izobraževanja v šolskem letu 1984—85. Beseda je tekla 
tudi o osnutku resolucije občinskega družbenega plana za letošnje 
leto, o sanacijskem programu za odpravo posledic po lanski zim
ski pozebi v vinogradih, slišati pa je bilo tudi informacijo o mož
nostih združitve delovnih skupnosti interesnih skupnostih družbe
nih dejavnosti in materialne proizvodnje.

POMURSKO GOSPODARSTVO IMA V LETU 1985 VEČ KOT 
DVE MILIJARDI DINARJEV IZGUB

Tehnostroj v najtežjem 
položaju

Čeprav še niso znani dokončni 
rezultati o poslovanju pomurske
ga združenega dela v letu 1985, 
že lahko zapišemo, da ti niso niti 
malo ugodni. Akumulativna spo
sobnost gospodarstva se zmanj
šuje, povečujejo pa se izgube,.ki 
v tem trenutku predstavljajo naj
težji problem v marsikateri po
murski organizaciji združenega 
dela. Po podatkih, ki jih je zbrala 
strokovna služba Medobčinske 
gospodarske zbornice za Pomur
je, je imelo ob koncu leta 1985 
izgubo 16 organizacij združene
ga dela, kar je sicer za 2 manj kot 
leto prej, vendar se je močno po
večala višina izgub. V letu 1984 
je imelo 18 organizacij združene
ga dela 1 milijardo dinarjev iz
gub, lani pa se je skupna izguba 
povečala že kar na 2,22 milijarde 
dinarjev.

V najtežjem položaju so orga
nizacije združenega dela s po
dročja kovinskopredelovalne in 
lesnopredelovalne industrije ter 
kmetijstva, saj imajo kar 85 od
stotkov vseh izgub pomurskega 
gospodarstva. Med osnovnimi 
razlogi zanje povsod navajajo 
nesorazmerja med cenami suro
vin in gotovih izdelkov, preveli-' 
ke zaloge, pomanjkanje lastnih 
obratnih sredstev in prevelike 
obveznosti do obresti, ki jih mo
rajo plačevati za najeta posojila. 
Največji pomurski izgubar je 
Tehnostrojeva Proizvodnja vozil 
in kmetijske mehanizacije v Lju
tomeru, ki ima nekaj manj kot 
polovico vseh izgub, ta pa je bila 
v Tehnostroju ob koncu leta kar 
milijardo 40 milijonov dinarjev. 
V primerjavi z letom prej so izgu
be najbolj porasle v radgonski 
občini, saj so večje kar 22-krat, 
na to pa je v največji meri vpliva
la Avtoradgona. Njena temeljna 
organizacija Proizvodnja bival
nih enot leta 1984 ni imela izgu
be, ob koncu lanskega leta pa je 
Je imela kar 500 milijonov dinar
jev. Izgube v lendavski občini so 
ostale na ravni leta 1984 in zna
šajo 420 milijonov dinarjev, 
Medtem ko so se v soboški obči
ni povečale 7-krat, gospodarstvo 
v tej občini pa je ustvarilo mili-

do tedna

jardo 71 milijonov dinarjev iz
gub. Največji izgubar v občini je 
Panonija, ki je v letu 1984 poslo
vala še brez izgube, lani pa je ta 
že dosegla vrednost 517 milijo
nov dinarjev. Še naprej narašča 
izguba tudi v Mesni industriji, 
kjer je večja 4,5-krat in znaša 250 
milijonov dinarjev, za več kot 
8-krat pa se je izguba povečala 
tudi v tozdu Prašičereja Kmetij
skega gospodarstva Rakičan, 
kjer so rdeče številke v letu 1985 
dosegle vrednost 150 milijonov 
dinarjev.

V vseh organizacijah združe
nega dela, ki so poslovale z mot
njami, že pripravljajo ustrezne 
ukrepe za ureditev nastalih raz
mer, domala povsod pa so že tu
di nakazali rešitve za pokrivanje 
negativnih razlik. Največji pro
blem pa je trenutno v Tehnostro- 
ju, kjer še ni znan način pokriva
nja izgube.

L. Kovač

TURIZEM

Družbeni dogovor pospešil razvoj
Že nekaj let je v načrtovanju 

slovenskega turizma precej pozor
nosti namenjene razvoju turizma 
na kmetih. Glavna vzroka sta bila 
v tem, da turistične kmetije po na
vadi niso bile to, za kar so se izda
jale (zato je bil lani decembra tu
di sprejet Pravilnik za ocenjevanje 
kmečkih turizmov) ter da se je 
med občani povečalo zanimanje 
za preživljanje dopusta na gorskih 
ali drugih kmetijah.

Da bi torej pospešili razvoj tu
rističnih kmetij in nasploh kmeč
kega turizma kot dejavnosti, so v 
začetku osemdesetih let sprejeli 
Družbeni dogovor o pospeševanju 
razvoja kmečkega turizma v SR 
Sloveniji, ki je bil objavljen v 
Uradnem listu SRS, št. 34, 27. ok
tobra 1981. leta. Kmečki turizem 
je v dogovoru označen kot dopol
nilna dejavnost turistične kmetije, 
kateri pomeni kmetijstvo oziroma 
gozdarstvo glavno dejavnost. Pod
pisniki dogovora so se zavezali, da

Cene, porodniški dopust in

Čeprav je šlo za odločanje o 
visokih sredstvih (devetsto mili
jonih dinarjev, od katerih naj bi 
bila več kot polovica odmerjena 
denarnim pomočem in manj kot 
polovica za vzgojo in varstvo 
otrok) razprave pred sprejemom 
programa in začasnega finančne
ga načrta občinske skupnosti 
otroškega' varstva v Murski So
boti za tekoče leto ni bilo. Ume
stna je bila le pripomba Centra 
za sobialno delo, da se ga naj v 
prihodnje obravnava v okviru 
svobodne menjave dela kot izva
jalsko organizacijo in ne sofinan
ciranja v okviru otroškega var
stva deležno ustanovo. Dokon
čno se bo do tega vprašanja 
opredelil ustrezni odbor in bo o 
tem več besede na naslednji 
skupščini otroškega varstva. Na 
današnji pa je bila med devetimi 
točkami dnevnega reda najnepri- 
jetnejša gotovo predlog za 35,4 
odstotka zvišanih gospodarskih 
cenah v vzgojno-varstvenih orga
nizacijah. Po njem naj bi starši z 
novim letom (do majskega po
pravka akontacij), ko bo opra
vljen poračun na osnovi osebnih 
dohodkov), plačevali do šestde
set odstotkov gospodarskih cen, 
ki znašajo v vzgojno-varstveni 
organizaciji Murska Sobota po

MURSKA SOBOTA

O vzgoji in izobraževanju
Kakšno je (bilo) stanje v otro

škem varstvu, osnovnem in sred
njem šolstvu v občini Murska So
bota — o tem je tekla skoraj 4-ur- 
na razprava na zadnji seji izvršne
ga sveta. Povzemamo nekatere os
novne ugotovitve oziroma stališča.

V soboški občini je vključenih 
v vzgojno-varstvene organizacije 
okrog 32 odstotkov predšolskih 
otrok, kar je sicer znaten napre
dek, vendar še vedno pomeni 
precejšnje zaostajanje za republi
škim povprečjem '(okrog 40 %). 
Zato si bo treba prizadevati za 
nadaljnje reševanje prostorskih 
potreb za otroško varstvo — tre
nutno so te najbolj izrazite v Ra
kičanu, na Cankovi, v Rogašov- 
cih, Bogojini, delno pa še v Do- 
kležovju, Krogu in Serdici (pred
vsem za Rome) — otrokom, ki 
niso vključeni v vrtce, pa bi mo
rali zagotoviti 420-urno pripravo 
(malo šolo) za vstop v osnovno 
šolo. Pereč problem v otroškem 
varstvu je tudi nagrajevanje dela 
zaposlenih v tej družbeni dejav
nosti. Povprečni osebni dohodki 
vzgojiteljev v preteklem letu so 
bili le 51.600.— dinarjev (brez 
minulega dela).

Osnovnemu šolstvu je lansko 
leto prineslo nekatere nove pro
storske pridobitve, in sicer so v 
Mačkovcih zgradili novo po
družnično šolo, obnovili so šol
ski stavbi v Melincih in Karla 
Destovnika-Kajuha v Murski So
boti, v Fokovcih, Kuzmi, Bakov- 
cih, na Tišini, pri prvi osemletki 
v Murski Soboti pa so obnovili 
nekatere učne prostore in opravi
li manjša vzdrževalna dela. Vse 
šole (tudi srednje) pa so pridobi
le osnovne učne pripomočke za 
računalništvo. Pouk le-tega pa si
cer marsikje še ni stekel tako, kot 
bi si želeli. Čeprav je širša druž
bena skupnost pokazala precej 
posluha za gmotni položaj os
novnega šolstva, pa so učitelji še 
vedno najbolj nezadovoljni z 
osebnimi dohodki. Šolska refor
ma jim je namreč naložila' precej

bodo s pospeševanjem razvoja 
kmečkega turizma prispevali: k 
smotrnemu izkoriščanju potenci
alnih možnosti za razvoj te dopol
nilne dejavnosti kmetijstva, da bi 
se zaposlile nove delovne moči, da 
bi kmetje dobili dodatni zaslužek 
ter da bi se bolj vključevali v načr
tovan sistem reprodukcije; Tazvoj 
kmečkega turizma naj bi prispe
val k omejevanju razkroja kmeč
kega prostora; k ohranjanju hri
bovskih in obmejnih območij; k 
izboljšanju gospodarskih, social
nih in kulturnih razmer v kmetij
skem prostoru; h krepitvi 
obrambne sposobnosti; k ohranja
nju identitete kulture pokrajine; k 
zagotavljanju pestrejše turistične 
ponudbe ter k povečanju celotnih 
turističnih zmogljivosti. Družbeni 
dogovor je podpisalo veliko odgo
vornih za razvoj kmečkega turiz
ma, to so organizacije združenih 
kmetov, izvršni sveti občinskih 
skupščin, banke in hranilno-kre-

vlaganja 
novem za razvojno motene otro
ke 33.225 dinarjev, za dojenčke 
24.645 dinarjev in druge predšol
ske otroke 15.412 dinarjev, odvi
sno seveda od dokazanih finan
čnih zmogljivosti družin in tega, 
katero od vzgojno-varstvenih 
enot otrok obiskuje. Tudi tu raz
prave ni bilo, kar se tiče odmev
nega (in že težko pričakovanega) 
podaljšanja porodniške pa le to
liko: Veljati bo začela šele takrat, 
ko jo potrdi republiška skupšči
na otroškega varstva (po vseh za
konskih in ostalih zapletih ter 
zavlačevanjih). Skupščina v Lju
bljani je z 22. januarja preložena 
na 18. februar, tako da bo po
daljšani porodniški dopust v naj
boljšem primeru lahko uvelja
vljen šele s prvim marcem! Mate
re, ki bodo takrat še na porodni
ški, in seveda vse, ki šele priča
kujejo veliki dogodek, bodo tako 
imele možnost ostati dlje s svoji
mi najmlajšimi; ob upoštevanju 
vseh različic, kadar gre za več ži
vorojenih otrok hkrati, posebne
ga varstva prizadetih otrok ter 
drugega. Bistveno pri tej priča
kovani spremembi sporazuma o 
porodniškem dopustu je to, da se 
bo mati (ali pa drugi roditelj) 
lahko posvetil otroku takrat, ko 
ga najbolj potrebuje.

več obveznosti in zahtev, kar pa 
ni dovolj ovrednoteno. Nasploh 
dobijo družbene dejavnosti pre
malo denarja za svoje delovanje, 
vendar gospodarstva ne moremo 
še bolj obremenjevati. To je tudi 
eden izmed osnovnih razlogov, 
da razvoj celodnevne osnovne 
šole zastaja.

Na šolah pa ugotavljajo, da je 
bilo sodelovanje s starši uspeš
nejše kot leto prej, da so okrepili 
tudi sodelovanje z delovnimi or
ganizacijami in med drugim pri
dobili tudi 50 novih mentorjev za 
razne dejavnosti. Spodbuden je 
tudi podatek o učnem uspehu os
novnošolcev., ki je bil 96,9-odsto- 
ten, koristno pa bi bilo zbrati tu
di podatke, kako so učenci posa
meznih šol uspešni pri nadalj
njem usposabljanju v srednjem 
usmerjenem izobraževanju. Tako 
bi lahko bolj konkretno ocenili 
uspešnost dela učiteljskih kole
ktivov, in celo posameznih pred
metnih učiteljev.

"Morda še bolj kot v osnovnem 
so se s problemom ustreznega 
nagrajevanja pedagoških delav
cev srečevali v srednjem šolstvu, 
ki dobiva denar iz republiških vi
rov. Zaskrbljuje tudi zmanjšanje 
zanimanja mladih Pomurcev za 
nadaljnje usposabljanje v sred
njem usmerjenem izobraževanju. 
Člani izvršnega sveta sd se zato 
zavzeli, da je potrebno pridobiti 
nekatere nove programe, pred
vsem elektro šolo, nikakor pa ne 
bi. smeli dopustiti ukinitve sred
nje zdravstvene šole v Rakičanu. 
Ker pa je zaradi vpisa le enega 
oddelka novincev njen obstoj 
ogrožen, se bo morala združiti z 
enim izmed drugih srednješol
skih centrov. Sprva so bile pobu
de, da bi se povezali s srednjo 
kmetijsko šolo v Rakičanu (bliži
na, skupni učitelji za posamezne 
predmete), sedanji (strokovni) 
predlog organizacijske enote za
voda za šolstvo v Murski Soboti 
pa je, da bi bila najprimernejša 
združitev s srednješolskim cen-

ditne službe, Zadružna zveza Slo
venije, Turistična zveza Slovenije, 
medobčinske gospodarske zborni
ce, Splošno združenje za gostin
stvo in turizem, Zveza združenj 
samostojnih obrtnikov, izvršni 
svet Skupščine SR Slovenije, 
Skupnost kmetijskih šol ter druž
benopolitične organizacije in dru
štva.

V štirih letih se je naredilo bore 
malo za izpolnjevanje določil tega 
dogovora. Razen tega, da so o 
njem govorili na mnogih sestan
kih, v Pomurju v resnici ni bila 
odprta nobena prava turistična 
kmetija. Decembra 1985 je bil 
sprejet še Pravilnik za ocenjevanje 
kmečkih turizmov — v Pomurju 
bodo torej komisije ocenjevale le 
izletniške in kombinirane turisti
čne kmetije, ker nastanitvenega 
ali stacionarnega kmečkega turiz
ma, katerega so želeli razviti, tu
kaj ni.

B. Peček

Na minuli skupščini je bil 
sprejet tudi predlog samouprav
nega sporazuma o republiških in 
občinskih načrtih skupnosti otro
škega varstva za srednjeročno 
obdobje I986—1990, v katererp 
naj bi bil poleg že dogovorjene
ga, kar se nanaša na skupne cilje 
in razvojne usmeritve otroškega 
varstva zagotovljeni program in 
solidarnostne naloge, osnovnp 
vzgojno-varstvena dejavnost, 
program skupnih nalog v Slove
niji in nadzor nad uresničevan 
njem zapisanega. Pisno priložeti 
in osvojen pa je bil tudi predlog 
za dopolnitev sporazuma, po ka
terem naj bi v naslednjih petih 
letih v soboški občini začeli gra
diti vrtce na Cankovi, v Rogašov- 
cih in v okviru blokovske grad
nje na Lendavski ob Ledaviv 
Murski Soboti, obnovili pa tiste 
v Prosenjakovcih, pri Gradu, v 
Ižakovcih in Dokležovju. S tem 
da je osnova za prednost pri 
gradnji novih zmogljivosti komu
nalno urejeno zemljišče ža novo
gradnjo in sofinanciranje krajev
nih skupnosti, gibanje rojstev in 
enakomerna razporeditev vzgoj
no-varstvenih enot v občini.

Brigita Bavčar

trom tehniško-pedagoške usme
ritve v Murski Soboti. V tem ko
lektivu to združitev trenutno od
klanjajo, vendar bo moral prev
ladati širši družbeni interes, ki 
mora nasploh priti do veljave pri 
mreži srednjih šol v Pomurju. 
Le-to je namreč treba spremeniti 
in predvsem uskladiti želje. Tako 
na primer ne moremo pričakova
ti, da bomo imeli kar v treh po
murskih občinah naravoslovno- 
matematično usmeritev (Murska 
Sobota, Ljutomer, Lendava), ta
ko so predlagali republiški izo
braževalni skupnosti.

V razpravi je bilo izrečenih tu
di več pripomb na štipendiranje, 
saj se dogaja, da precej srednje
šolcev prejema družbeno denar
no pomoč, ki jim glede na gmo
tni položaj njihovih družin ne bi 
pripadala. Štipendije si lahko za
to nalagajo na hranilne knjižnice 
in si marsikaj privoščijo. Zato bi 
bilo treba poostriti merila za do
delitev štipendije ter štipendijska 
sredstva namenjati tudi za sofi
nanciranje šolske prehrane in
domov učencev. Jože Graj

EVIDENTIRANJE
KONČANO

Čeprav v občini Ljutomer niso popolnoma uspeli s tezo, da je evi
dentiranje stalna naloga vseh subjektivnih sil, pa so opravljali v nekate
rih okoljih to nalogo stalno celo štiriletno mandatno obdobje. Evidenti
ranje- je potekalo v vseh okoljih dokaj organizirano, v glavnem pa v 
družbenopolitičnih organizacijah ter samoupravnih organih krajevnih 
skupnosti in organizacijah združenega dela. Doslej so za skupščine 
družbenopolitične skupnosti in samoupravne interesne skupnosti v obči
ni -Ljutomer evidentirali 2.435 možnih kandidatov za člane delegacije. 
Za Skupščino družbenopolitičnih skuupnosti so evidentirali 789, za 
skupščine sisov pa 1.745 možnih kandidatov — od tega je evidentiranih 
kar 875 žensk — največ je starih od 27 do 40 let (1.155). To je skupna 
ocena torkovega zasedanja občinske konference SZDL Ljutomer ter ob
činskega sveta zveze sindikatov. Na tej skupni seji so upoštevali usmeri
tev, naj bi bila predsednika skupščine občine in izvršnega sveta kandida
ta iz združenega dela. Čeprav je bilo za najodgovornejše funkcije evi
dentirano okrog 1.700 imen, od tega za predsednika SO 25, za predsed
nika izvršnega sveta SO pa 23, pa vse do danes še ni izoblikovan predlog 
za oba kandidata. Ti imeni bosta znani šele v sredo. Vsekakor pa so s 
pripravami na volitve v občini Ljutomer zadovoljni, saj potekajo po pro
gramih.

D. L.

Delavski svet Slovenijales, Lesna industrija Platana 
tozd Lesna predelava, b. o., Murska Sobota

RAZPISUJE
dela in naloge

individualnega poslovodnega 
organa
Kandidati morajo poleg z zakonom predpisanih pogojev izpol
njevati še naslednje:
— da imajo višjo ali visoko izobrazbo lesne ali ekonomske 

smeri,
— da imajo najmanj 5 oz. 3 leta delovnih izkušenj,
— • da imajo organizacijske in vodstvene sposobnosti,
— da so moralno-politično neoporečni.
Dela in naloge ,se, razpisujejo za dobo 4 let.
Kandidati naj svoje vloge in dokazila o izpolnjevanju pogojev 
pošljejo na naslov:
Slovenijales, Ll Platana, tozd Lesna predelava Murska Sobota;
Lendavska 29, »ZA RAZPIS«, najpozneje v 15 dneh po objavi.
Kandidate bomo o izidu razpisa obvestili v 8 dneh po izbiri.

Dolga pot 
do 

pokojnine
Zanimanje za upokojevanje 

je vedno večje, kar je posledi
ca določenih predpisov in 
družbenoekonomskih raz
mer. Vedno več ljudi se 'sre
čuje z delavci strokovne služ
be skupnosti pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja. 
Povsem prav in razumljivo je, 
da si vsak želi čim hitrejšo re
šitev in najboljše svetovanje 
za svojo odločitev. Vendar pa 
je čakalna doba za pridobitev 
pravice še vedno dolga ter 
prežeta z medsebojnim 
(ne)razumevanjem, tudi ob
sojanjem

Ker je bilo do konca leta 
1984 mogoče delovno dobo 
dokazati tudi s pričami in ker 
so kmetje vlagali zahtevke za 
pridobitev kmečke pokojnine 
za čas, prebit v starostni dobi 
za leta 1972 do 1984, seje šte
vilo zahtevkov podvojilo. Ta
ko že v letu 1984 delavci stro
kovne službe skupnosti niso 
rešili 5800 zahtevkov. Tudi v 
lanskem letu so od 12680 
prošenj rešili le 6860, čeprav 
so v drugem polletju delali 
792 prostovoljnih ur.

Delavci strokovne službe 
skupnosti najprej rešujejo 
prošnje tistih prosilcev, ki so 
dopolnili zahtevano starost. 
Dalj časa pa traja postopek 
za dokazovanje delovne do
be, ker morajo zaslišati deset 
in več prič.

Ugotavljanje pravice za 
pridobitev pokojnine je (še 
vedno) le upravni postopek, 
ki zahteva popolno doku
mentacijo. Vemo pa tudi, da 
zbiranje potrebnih dokazil 
zahteva človekovo iznajdlji
vost in napor, česar pa mnogi 
ostareli ne zmorejo. In če po
sameznik ne predloži vseh 
potrebnih potrdil, jih zbirajo 
delavci skupnosti, kar pa še 
podaljšuje čakalni rok.

Očitno je, da strokovna 
služba skupnosti pokojnin
skega in invalidskega še ne
kaj časa ne bo kos velikemu 
številu zahtevkov — kljub ve
likim delovnim naporom. 
Ocenjujejo pa, da bo v na
slednjem letu manj zahtev
kov in čakalna doba krajša. 
To pa je gotovo želja vseh, ki 
čakajo na svojo pravico.

Majda Horvat
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Kandidati za najodgovornejše funkcije v

S skupno sejo OK SZDL in 
OS ZSS v Murski Soboti šo v so
boški občini končani predkandi- 
dacijski postopki v pripravah na 
spomladanske volitve. Kot. je- 
ppudaril predsednik OK SZDL 
Geza Farkaš, so ravno volitve za
četek trajnejšega sodelovanja z 
ljudmi in iskanje ustreznih ka
drovskih rešitev, ki bodo hitreje 
pognale voz napredka. Po njego
vem mnenju so v soboški občini 
odgovorno in pravočasno začeli 
s pripravami na volitve, pri če
mer je bil dan poseben poudarek 
kadrovskim pripravam, ki so še 
posebno stekle v lanskem obdob
ju. Hkrati je opozoril na družbe
no in moralno vrednotenje na
jodgovornejših funkcij v občini 
ter naštel nekatere spremembe v 
volilni zakonodaji. Sekretarka 
OS ZSS Danica Cipot je sprego
vorila o aktivnostih sindikata, 
zlasti pa o oblikovanju skupnih 
delegacij v sisih in posebnih de
legacij v združenem delu. Sekre
tar predsedstva OK ZKS Rudi 
Cipot pa je dejal, da so delovni 
ljudje in občani soboške občine 
v predkandidacijskih postopkih 
postavljali v ospredje najaktiv
nejše in najsposobnejše kadre, 

. zato se je pojavilo veliko novih 
imen. Znanje, izkušnje, usposo-

ZASTOPANOST ŽENSK ODRAZ NJIHOVEGA
KOMENTAR
N vlogi in uveljavljanju žensk 

v našem družbenopolitičnem si
stemu sicer marsikdaj spregovo
rimo na različnih ravneh, toda, 
kot kaže, bomo morali temu nad
vse aktualnemu vprašanju v pri
hodnje nameniti še več pozorno
sti. Bližnje volitve so gotovo 
pravšnja priložnost za temeljit 
premislek, da bi ženskam dejan
sko omogočili večjo angažiranost 
na raznih področjih družbenopo
litičnega in gospodarskega življe
nja. Velikokrat se sprašujemo, 
kje tičijo praktični razlogi, da je 
še vedno premalo žensk na vodil
nih in drugih položajih, čeprav 
je jasno opredeljena enakopra
vna vloga obeh spolov v vseh 
oblikah odločanja. Edini kriterij 
naj bi bil dejanski delovni pri
spevek. Ta pa najbrž v veliki me
ri odpade prav na ženski spol, pa 
najsi bo v proizvodnem procesu 

15. JANUAR 1945

Spomin na ustreljene

Murski Soboti
bljenost, potrditev dosedanjega 
dela in možnost realne ocenitve 
nadaljnjega razvoja občine so ob 
ugledu in spoštovanju ljudi tiste 
vrednote, ki so prevladovale pri 
izbiri kandidatov. Pri tem se je 
pokazala, kot je dejal, velika pri
pravljenost članov ZK za prevze
manje odgovornih nalog v seda
njih težkih razmerah.

Delegati so na skupni seji 
sprejeli dogovor o merilih in se
stavi družbenopolitičnega zbora 
skupščine občine, sklep o po
stopku delegiranja delegatov in 
SZDL in DPZ, rokovnik za iz
vedbo predkandidacijskih, kan
didacijskih in volilnih nalog ter 
konstituiranje delegatskih skup
ščin v občini. V tej zvezi so sogla
šali s sklepom o oblikovanju in 
delegiranju za prvo in drugo ob
činsko kandidacijsko konferenco 
ter sprejeli poslovnik za njuno 
delo. Sicer pa sta O K SZDL in 
OS ZSS na skupni seji izobliko
vala predlog evidentiranih mož
nih kandidatov za vodilne funk
cije v skupščini občine in skup
ščinah samoupravnih interesnih 
skupnosti ter možnih kandidatov 
za delegate družbenopolitičnega 
zbora skupščine občine. Za pred
sednika skupščine občine je 

ali v družini. Žal pa so v krepki 
manjšini, ko je treba prevzeti vo
dilni položaj, resda včasih po la
stni krivdi, ko ženske predvsem 
zaradi preobremenjenosti v go
spodinjstvu teže sprejemajo od
govornejše funkcije. Pa čeprav je 
v naši družbi ženi zagotovljen 
enak položaj kot moškemu. 
Praksa namreč potrjuje, da se še 
vedno kažejo stare slabosti, ki so 
v marsičem seštevek nedosledno
sti pri izvajanju dogovora o ka
drovski politiki.

Mar tega nazorno ne dokazu
jejo tudi ožji predlogi o evidenti
ranih možnih kandidatih za no
silce vodilnih funkcij v skupščini 
družbenopolitične skupnosti, 
družbenopolitičnem zboru skup
ščine občine in skupščinah samo
upravnih interesnih skupnosti, ki 
so jih oblikovali v soboški obči
ni. Čeprav je v spiskih na spo- 

predlagan Andrej Gerenčer, 
družbeni pravobranilec samou
pravljanja, za neprofesionalnega 
podpredsednika pa Božo Kuha
rič, glavni direktor Mure. Možni 
kandidati za predsednike skup
ščinskih zborov so: za zbor zdru
ženega dela Drago Ružič iz Po
murja, za zbor krajevnih skupno
sti Štefan Antolin (dosedanji 
predsednik), za družbenopoliti
čni zbor pa Ivo Orešnik (doseda
nji podpredsednik). Mandat za 
sestavo izvršnega sveta so zaupa
li Janezu Štotlu, direktorju tozda 
Kartonaža Pomurskega tiska.

Delegati so tudi soglašali, da 
naj bi skupščino samoupravne 
interesne skupnosti za vzgojo in 
izobraževanje vodil Karel Mako- 
vecki, kulturno skupnost Marjan 
Cenar, telesnokulturno Milan 
Bratkovič, raziskovalno dejav
nost Andrej Janc, otroško var
stvo Stanko Sraka, zdravstvo Ka
rel Karba, socialno skrbstvo Ka
tica Vinčec, zaposlovanje Alek
sander Krpič, stanovanjsko poli
tiko Janez Ciman, socialno var
stvo Jože Matjašec, pokojninsko 
in invalidsko zavarovanje pa Ko- 
loman Podlesek.

Milan Jerše

POLOŽAJA!?
mladanskih volitvah, pa z zasto
panostjo žensk ne moremo biti 
zadovoljni. Prav nasprotno! Od 
skupnega števila 64 evidentira
nih možnih kandidatov za nosil
ce najodgovornejših funkcij v so
boški občini je samo 15 žensk. 
To pomeni nekaj čez 23 odsto
tkov skupnega števila predlaga
nih kandidatov. V primerjavi s 
prejšnjimi skupščinskimi volitva
mi pa se je zastopanost žensk v 
družbenopolitičnem zboru skup
ščine občine celo zmanjšala, in 
sicer od osem na šest. Vsaka 
družbenopolitična organizacija 
je namreč z izjemo sindikata, ki 
je predlagal dve kandidatki, evi
dentirala le po eno žensko. 
Upravičeno se lahko vprašamo, 
ali so to storili zgolj zaradi zago
tavljanja zastopanosti po spolu.

Podobno je pri vodenju skup
ščin samoupravnih -interesnih 
skupnosti, saj je le v enem od 11 
sisov vodilno mesto prepuščeno 
ženski. Resda je kadrovska poli
tika izredno zahtevno in občutlji
vo področje, ki ga ni mogoče ob
vladati kar čez noč. Težko pa bi

Osnutek gradiva za 12. kongres ZSM Sloveni je
ODPIRA TEMELJNA VPRAŠANJA NAŠEGA

O pripravljenem gradivu za 
12. kongres ZSM Slovenije bodo 
do 15. februarja razpravljali v 
vseh osnovnih mladinskih orga
nizacijah. Gradivo poskuša zaje
ti najgloblje problem.- današnje 
družbe že v uvodu pa je zapisa
no, da srho se v globoki krizi 
končno zavedli tudi njenih poli
tičnih razsežnosti, da pa ta kriza 
najbolj prizadene najnižnje in 
socialno nestabilne družbene 
sloje. V poglavju Za razvoj mate
rialne baze delavskega samou
pravljanja se mladi zavzemajo za 
program dolgoročne gospodar
ske stabilizacije, vendar odločno 
nasprotujejo takšnim koncep
tom, ko se poskuša tehnološka 
nerazvitost in nekonkurenčnost 
na razvitih industrijskih trgih 
ublažiti s povečanimi izvozom 
na klirinško območje. To je le 
administrativno povečanje vred
nosti . klirinškega dolarja nad 
konvertibilnim in hkrati odpira 
vprašanja ekonomskih in social
nih posledic ter politične neod
visnosti neuvrščene Jugoslavije. 
Etatistične sile tudi povzročajo 
inflacijo oziroma obnavljajo gla
vna žarišča, s tem ko odločajo o 
velikih naložbah,, nadzorujejo in 
usmerjajo posojilno-denarno po
litiko ter administrativno določa- 

se tudi pustili prepričati, da na 
tem področju ni malomarnega 
odnosa — pa najsi gre za ka
drovsko politiko v delovnih or
ganizacijah, družbenopolitičnih 
organizacijah ali tudi v delegaci
jah — v katerem se prav lepo 
skrijejo tudi domače »kadrovske 
kuhinje«. V vsakdanjem življe
nju je še veliko slabosti, kar se je 
žal pokazalo tudi pri evidentira
nju žensk za najodgovornejše 
funkcije. Kaj radi razmišljamo, 
da to in ono delo ni primerno za 
žensko. In tako se v praksi tudi 
obnašamo! Radi pravimo, da je 
zastopanost žensk odraz njenega 
položaja v družbi. S tako ugoto
vitvijo se seveda ne smemo zado
voljiti, ampak je treba storiti 
odločnejše korake za večje vklju
čevanje žensk v naš delegatski si
stem. Predvsem moramo uvelja
viti celovitost strokovnih in oseb
nih lastnosti, posameznika; ne 
glede, če je ženska ali moški. 
Prednost morajo imeti sposob
nejši kadri!

Milan Jerše

ŽIVLJENJA 
jo cene. Med največjimi proble
mi je tehnološka odpisanost in 
zastarelost slovenskega gospo
darstva (80 odstotkov in več). V 
mladinski organizaciji vidijo re
šitev v utrjevanju samostojnosti 
organizacij združenega dela, v 
njihovem svobodnem razpolaga
nju z dinarji in devizami ter v 
svobodnem združevanju deta in 
sredstev, nujne pa so tudi tehno
loška posodobitev tradicionalnih 
industrijskih vej in vzporedno iz
ločanje nerentabilnih in neper
spektivnih proizvodnih procesov 
ter intenzivno razvijanje novejše 
proizvodnje.

V poglavju o globalnem druž
benem razvoju je med drugim tu
di zapisano, da »če bomo v Slo
veniji večino akumulacije name
nili za razširitev zmogljivosti, ad
ministrativnih pitancev, ki golta
jo ogromne količine energije, pri 
čemer bodo kljub prenovam še 
vedno tehnološko zastareli, gle
de na to, koliko energije porabi
jo na tono proizvoda za enake 
surovine v razvitih državah, po
tem ne more biti govora niti o 
zmanjšanju naložb v energetiko 
(ki predstavljajo znaten delež 
vseh družbenih naložb v gospo
darsko infrastrukturo) niti o 
spremembah v družbenoeko
nomskih odnosih v elektrogo
spodarstvu, še manj o zadostni 
oskrbi z enegijo.«

Nekaj kritičnih besed je zapi
sanih tudi o reformi usmerjenega 
izobraževanja, predvsem, da bi 
ta reforma morala računati na 
proces prestrukturiranja gospo
darstva, hkrati pa tudi na proces 
izobraževanja ob delu, ki bi mo
ralo biti najpomembnejše za se
znanjanjem s specializiranim 
znanjem za določeno delovno 
mesto.

Za poglavji o porazdelitvi na
rodnega bogastva, osebnih do
hodkih, ki naj bi bili več kot ek
sistenčni minimum, o družbenih 
dejavnostih kot dejavniku pro
duktivnega dela, piše pod po-
glavjem Proti etatizaciji socialne 
politike naslednje: »V Zvezo so
cialistične mladine smo za tak
šno socialno politiko, ki odtuje
no presežno vrednost usmerja od 
kapitala nazaj k delu. Obenem 
bomo nadaljevali politično in 
praktično akcijo za razvoj in ob
stoj: prostovoljnega deta, skupin 
za samopomoč, sosesko pomoč, 
samoprodukcijo, samozaposlo
vanje ljudi in druge alternativne 
oblike življenja in dela, ki jih ra
zumemo kot sestavni del načrtne 
socialne politike.« V naslednjem 
poglavju Prelaganje rešitev klju
čnih družbenih problemov na 
prihodnje generacije ni izhod v 
sili pa je ta zanimivi odstavek:

»Specifičen interes mlade gene
racije se neposredno kaže v druž- 

’ beni vlogi in mestu mladine.
Njen prehodni položaj med mla
dostno nesamostojnostjo in 
družbeno odvisnostjo se vse bolj 
zaostruje in podaljšuje, kar je 
posledica povečane odvisnosti 
od družine in družbe ter rastoče
ga razkoraka med osebnimi inte
resi in željami ter družbenimi po
trebami in možnostmi. Mlada ge
neracija to neposredno občuti, 
saj primanjkuje delovnih mest, 
zlasti kvalitetnih, možnosti za 
pridobitev izobrazbe so zožene, 
oteženo je normalno napredova
nje pri delu, možnosti za prido
bivanje stanovanja so nedoseglji
ve, mladi imajo težave pri osa
mosvajanju in ustvarjanju druži
ne, navsezadnje pa so omejene 
tudi možnosti odločanja o vseh 
družbeno pomembnih zadevah.«

V poglavju o razvoju revolu
cionarne vsebine samoupravne
ga sistema je obravnavana pro
blematika delegatskih odnosov, 
neznanje in nerazumevanje ti
stih, ki bi morali odločati, oziro
ma je to po navadi sprejemanje 
odločitev v ozkih krogih mimo 
delegatskega sistema, posledica 
tega pa je nezainteresiranost in 
nezaupanje do moči samouprav
nega dogovarjanja.

V kongresnem gradivu je na 
kratko predstavljenih še nekaj 
odprtih vprašanj o krajevnih 
skupnostih, samoupravnih inte
resnih skupnostih, o samostojno
sti ZSMS v skupščinskem siste
mu in na fronti ter o demokrati
zaciji politične kulture in javno
sti dela. V zadnjem poglavju 
obravnavajo nova družbena gi
banja: »Odnos mladina-politika 
prehaja na ta način skozi razli
čne idejne opcije, opcije miru, 
svobode, preko česar se posta
vlja tudi problem identitete orga
nizacij, ki se sklicujejo na mlade. 
Gibanje za mir, žensko gibanje, 
ekološko gibanje so dali ime in 
moč starim in novim vpraša
njem, za katera se je samo zdelo, 
da jih ni. Nova družbena gibanja 
nosijo v sebi sposobnost mobili
zacije in angažiranja mlade gene
racije, ob temeljnih vprašanjih 
vsakega posameznika sodobnega 
sveta. Zaradi vsega se. postavlja 
vpršanje odnosa ZSMS do konti- 
nuiranja in delovanja vseh teh 
gibanj. Le-ta nimajo regularnega 
članstva, obenem jih odlikuje 
spontan, neposreden, avtonomen 
angažma vsakega posameznika v 
njih. Od ZSM se zahteva, da 
omogoči legitimen in poln pro
stor za njihovo delovanje.«

Tem za javno razpravo je veli
ko, zato je naloga mladinskih 
aktivistov, da se nanjo dobro pri
pravijo in zberejo predloge mla-
dih. B. Peček

talce v Ljutomeru LETO 1945: ZMAGALI SMO - OHRANITI REVOLUCIJO!

Včeraj, 15. januarja, je poteklo 
41 let, odkar so nacisti v Prlekiji 
drugič streljali talce. V ljutomer
skih zaporih so izbrali Ignaca Fi
cka s Kamenščaka in Viktorja 
Staneka z namenom, da ju ustre
lijo kot talca. Istega dne zjutraj 
pa so z vlakom pripeljali iz Gor
nje Radgone v Ljutomer parti
zanko Angelo Pilipenko-Fino,

Popravek in opravičilo:
V poročilu o izidu referenduma v občini Ljutomer, z naslovom 

Referendum uspel 61,6-odstotno. je v tekstu prišlo do napake. Pri 
stavku: »Najslabše so se odrezali v Globoki (57,4)...«, bi se ta po
datek moral glasiti 97,4 odstotka, in tako vaščani Globoke niso bili 
med najslabšimi, kot je zapisano, marveč celo nad občinskim pov
prečjem. Podpisani sem v želji po čim hitrejši informaciji pomotoma 
prepisal napačne podatke, zato se krajanom opravičujem, hkrati pa 
jim čestitam za visoko izraženo solidarnost.

Dušan Loparnik

Rusinjo iz Kijeva, ki se je pri
ključila partizanom in so jo naci
sti ujeli v Ražkrižju, Jožeta Vebe- 
riča iz Zbigovcev in Stanka To- 
polnika iz Banovec pri Ljutome
ru. Na dvorišču sodnih zaporov 
v Ljutomeru so jih že čakali vla- 
sovci, gestapovci in orožniki. 
Viktorja Staneka so izločili, ker 
je bil mladoleten, star komaj 17 
let, in ga odvedli nazaj v zapore.

Ostale talce pa so vlasovci vodili 
mimo takratne tovarne usnja Iva 
Martinušiča v Ljutomeru (sedaj 
KONUS) proti gozdu in jih v bli
žini domačije Franca Kramber
gerja v Ljutomeru 15. januarja 
.1945 ustrelili. Talci so bili ustre
ljeni v hrbet, zato je domneva, da 
so jih pobili rta begu. Šele na
slednjega dne so komunale! pri
peljali trupla talcev na pokopa
lišče, kjer so jih pokopali za 
ograjo. Ustrelitev talcev v Ljuto
meru je močno odmevala po Lju
tomeru in okolici, vlasovci pa so 
nadaljevali z zločini v Prlekiji in 
drugod. Nepozabni dan bo ostal 
za vedno kot spomin na padle in 
opozorilo poznejšim rodovom na 
najhujše dni med NOB.

LUDVIK KOLTAJ
Prekmurje je pod madžarsko 

okupacijo ne samo stagniralo, 
temveč V družbenopolitičnem 
smislu tudi močno nazadovalo. 
Vrnilo se je v napol fevdalne od
nose. Okupacijska oblast se je 
opirala na gruntarske veljake, 
notariuše, »madžarske učitelje, 
vsi pa so se močno naslanjali na 
brutalno orožništvo, ki naj bi v 
kali zatrlo vse, kar je nasprotova
lo okupacijski oblasti. Ker se je 
Prekmurje in še posebno mlada 
generacija v predvojni Jugoslavi
ji že močno vključila v slovensko 
občestvo je povsem razumljivo, 
da prekmurska mladina v takem 
»osvobojenju« ni mogla najti 
svojega mesta in življenjske pri
hodnosti. Madžarska militaristi
čna mladinska organizacija Le- 
vente, ki je obvezno vključevala 
vso moško mladino, pa je bila za 
Prekmurce osovražena in žaljiva. 
Tako je v idejah in revolucionar
nih akcijah prednjačila mladina, 
ki naj bi pripeljale do hitrejšega 
zloma okupatorja.

Mladina kot nosilec upora v 
Prekmurju je množično sodelo
vala na prvem veličastnem mitin
gu po osvoboditvi 7. aprila 1945 
na grajskem dvorišču v M. Sobo
ti, njen predstavnik pa je poleg 
Frančka Majcna v navdušenem 
govoru pozdravil mladino in ji 
spregovoril.

Ob ustanavljanju vaških odbo
rov OF, ki so se pospešeno obli
kovali od julija 1944, nastajajo, 
tudi mladinski odbori. Po zlomu 
okupatorjeve oblasti v Prekmur
ju so manjše okupatorske voja
ške enote razoroževali predvsem 
mladinci, ki so tvorili jedro do-

VELIKA REVOLUCIONARNOST PREK
MURSKE MLADINE PO OSVOBODITVI
bro organiziranih vaških čet. 
Med tisoči ljudmi, ki so kopali 
strelske jarke in gradili obramb
ne sisteme vzdolž Mure, je glav
nino tvorila mladina, ki je na de
lo odhajala z geslom: Vse. za 
fronto, vsi na fronto. V tem času 
so prekmurska dekleta z dejanji 
dokazovala Veliko skrb za bolniš
nice in sovjetske ranjence. Mla
dinke so množično sodelovale v 
akcijah za obdaritve ranjencev. 
Po bojih na Muri so obdarile 
nad 600 ranjencev. Mladina se je 
množično odzvala razglasu Sno- 
sa za krvodajalske akcije.

Aprila 1945 je postal hotel 
Krona sedež političnega dela v 
soboškem okraju. Tu so delovali 
okrajni odbor OF ter okrajni ko
mite, KP in okrajni komite Zveze 
mladine Slovenije. Pozneje so se 
sedeži teh vodstev selili v Valije- 
vo vilo. Prva sekretarka mladin
skega komiteja po osvoboditvi je 
bila Lea Talanji. Profesor Janko 
Liška pa je bil sekretar okrajnega 
odbora OF in okrajnega partij
skega komiteja. Liška je bil eden 
najbolj naprednih profesorjev iz 
predvojne Jugoslavije, v zadnjem 
desetletju svojega življenja pa je 
napisal precej izvirnih zgodovin
skih prispevkov o tej pokrajini. 
V nedeljo, 22. aprila 1945, je bila 
v Soboti konferenca slovenske 
mladine soboškega okraja. Na 
njej je bil izvoljen 9-čIanski 
okrajni komite ZMS, v katerem 
so bili razen Leje Talanji še Ilon- 
ka Sočič, Branko Samec, Sonja

Goljevšček, Marica Mataj, Mir
ko Horvat, Vilči Gjerek, Zora 
Gomišček, Viktor Zenkovič . in 
Anica Forjan. Iz poročil vaških 
mladinskih aktivistov je bilo raz
vidno, da je veliko mladine na 
delovnih akcijah predvsem pri 
utrjevalnih delih, kolikor pa je je 
ostalo doma, pa sodeluje pri or
ganiziranju organov ljudske 
oblasti, zbira hrano in material 
za ranjence, krvodajalce in denar 
za drugi kongres ZMS. Napove
dali so tekmovanje lendavskemu 
in črnomaljskemu okraju v de
lovnih akcijah pri obnovi domo
vine, ki je trajalo do 1. junija 
1945.

Skoj je v okraju začel delovati 
po osvoboditvi proti koncu maja 
1945. Prva povojna sekretarka pa 
je bila prav tako Lea Talanji. 
Njo sta sprejela v organizacijo 
Iztok Žagar, ki je prišel v Soboto 
s Snosom, da aktivira mladino, 
in Jože Legen. Med takratnimi 
skojevskimi organizacijami so bi
le dokaj aktivne v Puconcih, Ra
kičanu in na gimnaziji v Soboti. 
Tudi v lendavskem okraju je 
Skoj začel delovati v drugi polo
vici maja 1945. Po spominu Bar
bare Šonaja, ki je postala članica 
te organizacije maja 1945, sprejel 
pa jo je Ferdo Godina v Veliki 
Polani, je bila prva sekretarka 
okrajnega komiteja Skoja za len
davski okraj Anica Erjavec, za 
njo pa sta bila partizanka Zora 
Lešnjak in Lojze Valenčič. Akti
vni v Skoju so bili takoj na začet

ku še Jože Tompa, Marija Ter- 
nar, Ignac Hozjan, Ignac Kelenc, 
Jože Varga, Olga Vajda in Katica 
Utroša. Med dokaj aktivne sko
jevske organizacije takrat prište
vamo poleg lendavske še organi
zacijo v Crensovcih, Bratoncih 
in Srednji Bistrici. Velika aktivi- 

‘zacija mladine v Prekmurju je 
potekala celo 1945. leta. Širil se 
je tekmovalni duh v raznih de
javnostih organizacijskega in de
lovnega značaja. Nastajali so no
vi aktivi Skoja v Kuzmi, Selu, 
Dokležovju, Nemščaku, tovarni 
perila Mura in še kje. Poleg že 
imenovanih članov okrajnih ko
mitejev Skoja je prav, če se ob tej 
priliki spomnimo tudi prvih akti
vistov te revolucionarne mladin
ske organizacije, ki so delovali 
med mladino zlasti na podeželju, 
pridobivali nove člane in uresni
čevali program Skoja. To so: 
Vinko Bavčar, Franc Dečko, Šte
fan Žekš, Avgust Letonja, Jože 
Seme, Katica Jadrjč, Boris Go
ljevšček, Jože Goljevšček, Štefka 
Sinic, Helena Cipot, Gizela Bav
čar, Janez Lanščak, Evgen Titam 
Sašo Ribnikar, Peter Ribnikar in 
še kdo. Vinko Bavčar meni, da je 
štel Skoj v tistem času v sobo
škem okraju od 60 do 70 članov.

Takratna aktivnost prekmur
ske mladine je bila izredna in 
zgodovina v ocenjevanju njene 
vloge v takratnem času ne bo 
mogla reči drugače kot: nadvse 
aktivno in uspešno.
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kulturna obzorja
------PREJELI SMO:------------

Pomisli ob članku 
Francija Justa Pomurska

literatura
Res je, da je večina vrednot re

lativna, saj jih med drugim dolo
čajo spoznavno obzorje dobe, dru
žba, socialni odnosi, kultur; na 
sploh; tako je tudi razmišljanje o 
pomurski literaturi v letu 1985 v 
članku Francija Justa. Med bra
njem tega prispevka v Vestniku se 
ob marsikateri trditvi pojavljajo 
pomisli.

1. Načelna pomisel je ta, ali F. J. 
ne bi moral položaja pomurske litera
ture v Pomurju obravnavati ločeno 
od kulturnih razmer sploh, ker bi si
cer moral razčlenjevati marsikaj; zdaj 
pa kulturne razmere ocenjujejo samo 
po tem, koliko ima mlajši rod literar
nih ustvarjalcev možnost nastopati v 
javnosti, kar mu pomeni isto kot od
nos do »profesionalne« literature.

Ob tako ozkem gledanju se bojim, 
da bo pomurski kulturni prostor res 
dokazoval svojo duhovno pravico, za 
kar najdemo zgled, v isti številki Vest
nika. Neki dopisnik, kolikor se spom
nim, se zgraža, da je bilo na 'dvojezi
čnem literarnem večeru v Murski So
boti malo poslušalcev in da ni bilo ni
ti »glasnih kulturnih delavcev«. Do
pisnik je imel na prireditvi očitno do
volj časa, da je delal inventuro priso
tnih. Mogoče pa so vneti obiskovalci 
kulturnih prireditev ponudili mož
nost tistim manj vnetim, da se jih 
končno opazi. Upam, da je dopisnik 
ob iskanju »znanih« obrazov pomislil 
tudi na to, da na vrsti kulturnih prire
ditev ti obrazi mogoče zaman iščejo 
njegovega. In še nekaj: vsakemu vse 
ne more ugajati.

2. V uvodu članka E. J., verjetno 
nehote, postavi zahtevo, in to se kaže 
tudi v nadaljevanju, da mora obstaja
ti neka pomurska, območna literatu
ra. Žal pa bralec iz članka ne more 
ugotoviti, kaj ta pojem pomeni (avtor 
ga sicer rabi pogojno), ker je prispo
doba o balončku žvečilnega gumija 
preabstraktna in ker razlage ni.

Sprašujem se, ali obstaja na Slo
venskem toliko literatur, ali bi vsaj 
lahko obstajale, kolikor je pokrajin
skih enot, oz. kakor vse geografi deli
jo Slovenijo. Ne da bi se spuščal v fe
nomenologijo literarnega dela, lahko 
trdim, da je literatura prav gotovo za
sidrana v bistvu naroda, v katerem je 
nastala. Če F. J. govori tudi o krizi li
terature, je ta lahko izraz krize naro
da ali pretrganih stikov z njim. Nobe
na literatura ne nastaja v amorfnem 
kolektivu. Potemtakem lahko v zvezi 
s »pomursko« literaturo govorimo o 
tisti literaturi, ki je slovenskega duha, 
pa tudi z eksistenco pojma pomurski 
se ne morem zadovoljiti, ker tej po
sebni literaturi manjka bistvo, smisel
no notranje jedro. Kranjčeva, Preži
hova, Kosmačeva, Potrčeva itd. litera
tura je slovenska, čeprav se strinjam, 
da nekatere literarnoumetniške sesta
vine kažejo, da je poganjala iz pokra
jinskih osnov. Ali estetske, spoznavne 
in etične razsežnosti del pomurskih 
ustvarjalcev govorijo, da gre za po
sebno literaturo!?

3. Po F. J. bi bila jedrna utemelji
tev, kaj pomurska literatura je, ta, da 
se lahko udejani v tem prostoru; to 
pomeni, da bi v tej pokrajini morali 
obstajati tehnični mediji, ki bi to 
omogočili. Zanimivo bi bilo zvedeti, 
ali bi za to udejanitev zadostoval en 
sam medij, ne glede na generacijsko 
pripadnost, slogovno usmerjenost 
itd; ali bi bili potrebni različni, odvi
sno od različnosti skupin avtorjev; ali 
bi zavrnitev avtorja v mediju (uredni
ška »politika«) pomenila krizo »po
murske« literature in ali bi se potem 
pokazala potreba po novem mediju; 
ali bi vrednostne kriterije postavljali 
avtorji sami.

Po zapisanem v članku je osnovni 
problem »pomurske« literature ta, da 

• avtorji ne morejo objavljati v pomur
ski »profesionalni« reviji, in ker ta ne 
obstaja, so uradne kulturne inštituci
je, če ne celo družba v celoti, mače
hovske do nje.

Ne poznam izdajateljske »politi
ke« Pomurske založbe, vendar ob 
njej vseeno razmišljam, da je izid 
Sdmnovih pesniških zbirk in del dru
gih pomurskih avtorjev pomenil le 
trenutno slabost v tej »politiki«. Frav 
tako razmišljam, ali morajo Pomurska 
založba objavljati dela samo pomur
skih avtorjev, mariborska Obzorja sa
mo Jančarjeva dela oz. mariborskih 
piscev itd., ali dela vseh, ki pišejo. 
Verjetno je tako, sicer med vrsticami 
članka F. J. ne bi prebral, da so Dia
logi namenjeni Mariborčanom, So
dobnost Ljubljančanom. (Podobno bi / 
potem sklepal za gledališča.) Toda F. 
J. mi še podtakne, in tudi drugim Po- 
murcem, da teh »pokrajinskih« lite
rarnih revij ne poznamo in da del po
murskih ustvarjalcev v njih nimamo 
pravice brati. Želim si več duhovne ši-

BOROVO GOSTOVANJE V 0T0VCIH
- »Vaški ritar in par čedniški vabijo kot poslanci Borovega Naceka in Geličove 
Skufke iz Otovec, šteriva ščejta stopiti v zakonski jarem v nedeljo, 2. februarja, te- 
88 leta, na borovo gostu vanje. Gesti in piti bodo meli po vouli za kuste mošnje, 
glasne gute in friške pete.«

Vabilo sodi na kulturno stran, da bi ohranili kulturno izročilo in prav tako 
Prireditev, bb

v letu 1985
rine. F. J. sicer zagotavlja načelno sta
lišče, da imamo slovensko literaturo, 
slovenski kulturni prostor, slovensko 
območje, vendar s kritiko kulturnega 
mačehovstva zagovarja območno raz- 
predalčkanost kulture oz. umetnosti. 
Takih protislovij je več. Največje pa 
je, da uvrsti F. J. celo Mentorja, ki ga 
izdaja Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije, in Novo revijo med tiste 
medije, v katerih so pomurski avtorji 
prisiljeni objavljati, ker doma ne mo
rejo. In če bi recimo Novo revijo za
čeli tiskati v katerem središču pomur
skih občin, ne več v Ljubljani, bi bila 
pomurska in v njej bi objavljali »re
gionalni« avtorji.

4. Ko F. J. govori o »literaturi 
v najširšem pomenu besede kot o 
literarnem dogajanju, ki ne 

. vključuje samo strogo književne 
dejavnosti, ampak tudi druge na
čine udejanjanja leposlovja (lite
rarni večeri, revialna dejav
nost ...)«, ločuje književne zvrsti 
zgolj po tehničnem mediju, to je 
po sredstvih — načinih širjenja, s 
tem pa problem »pomurske« li
terature zelo zoži, prav tako bi
stvi besedne umetnine. Namen je 
jasen. Književnozvrstno razliko
vanje besedil pa je tudi druga
čno, npr. glede na bralca, s čimer 
se literamoteoretska veda tudi 
ukvarja, a F. J. o tem ne razmiš
lja. Hočem povedati to, da zade
ve lahko gledamo relativno, od
visno od tega, kakšni in čigavi so 
nameni. Oblikovalci novega 
umetnostnega ustvarjanja in kul
turnega življenja pa bi morali 
gledati širše, tudi ne zgolj kot li
terati (ob tem pa niti najmanj ne 
mislim na financiranje).

5. F. J. pristaja na pojma ama
terska in profesionalna literatu
ra, ki so ju razširile uradne kul
turne inštitucije, ker je zanj ama
terska nekakovostna, profesio
nalna pa vnaprej kakovostna. 
Poimenovanje samo pa je že jezi- 
kovno-vsebinsko vprašljivo: 
amaterska je lahko nepoklicna in 
v slabšalnem pomenu nekakovo
stna, profesionalna pa poklicna. 
Literatura je lahko le kakovostna 
ali ne, ne glede na to, ali jo kdo 
ustvari poklicno — za denar ali 
iz veselja — ljubiteljska. Cankar 
kot profesionalni ustvarjalec je 
ustvaril tudi kaj slabšega, tako 
tudi Svetlana Makarovič (samo 
za zgled). Merilo je edino kako
vost: ali si sicer verzifikator, pi- 
smar, pisun ali pa besedni ume
tnik (dr. F. Zadravec pravi, da je 
menda od 45.000 piscev v Slove
niji le ena stotinka odstotka res
ničnih besednih umetnikov). Za
to so lahko s citiranim prvim de
lom predloga »pomurskih, pred
vsem uradnoinštitucionalnih kul- 
turobrižnikov« o kakovosti kot 
merilu za besedno umetnino po
vsem strinjam. (Ko mislim na ka
kovost, bi morali izhajati iz po
gledov fenomenologije in morfo
logije literarnega dela ter »eksi
stenčnega modusa« besedne 
umetnine.) Ista zahteva velja za 
vse umetnike: slikarje, baletnike 
itd., upoštevaje različna izrazila.

Če ne bi bilo tako, potem nekate
ri ljubiteljski pevski zbori ne bi 
dosegli kakovostne ravni pokli
cnih zborov in v tujini ne bi do
bivali nagrad, v tujini, ki se ne 
meni za našo delitev na amaterje 
in profesionalce. In gledališkim 
skupinam: Gledališče sester Sci- 
pion Nasice, Tespisov voz, gle
dališče Ane Monro in Podjetje 
za proizvodnjo fikcije, pa tudi v 
preteklosti bi se našle skupine, ki 
so začele ali delovale ljubitelj
sko, lahko očitamo amaterizem?

Ali je institucionalna organizira
nost pogoj za kakovost? Nobe
nemu umetniku kakovosti ume
tniškega dela ne priznavaš vna
prej, čeprav kakovost od umetni
ka pričakuješ. Trenutna seda
njost omogoča marsikaj, toda že 
Levstik je rekel, »da je čas veter, 
ki pleve razpihava ...«.

(dalje)

Lojze Logar v zbirki »Umetnost XX. veka«
V zbirki Jugoslovenska umet

nost XX. veka je v Beogradu ob 
koncu minulega leta izšla antolo
gija Jugoslovenska grafika 
1950—1980. Ob tem je bila v 
Muzeju savremene umetnosti v 
Beogradu odprta doslej najob
sežnejša razstava jugoslovanske 
grafike. Pomembno mesto v tem 
obdobju gotovo zavzemajo slo
venski grafiki z znano ljubljan
sko grafično šolo, ki je prevlado
vala ne samo v jugoslovanskem 
prostoru, ampak si je ustvarila 
ugled tudi v svetu.

Lojze Logar je zastopan z deli, 
nastalimi med leti 1969 in 1979. 
Avtor integralnega teksta Grafi
ka 1950—1980, beograjski kritik 
Ješa Denegri, postavlja Logarja 
skupaj z Veličkovičem (srbski v 
Parizu živeči umetnik), Krašov- 
čevo in Jerajem med vodilne 
predstavnike nove figuralike v 
jugoslovanski umetnosti.

Selektor slovenskega izbora 
Dr. Ivan Sedej pa je o Logarje
vem prispevku zapisal naslednje: 
»Po konceptualizmu ni bila več 
mogoča popolna obnova — če-

O LJUDSKIH NOŠAH V SLIKI IN BESEDI
Odkrivanje naše preteklosti je 

zanimivo početje, če se dela loti 
strokovnjakinja, kot je dr. Marija 
Makarovič iz Ljubljane, ki s po
močjo mlade akademske slikarke 
Eve Lenassi rekonstruira narod
no nošo v Beltincih in okolici, pa 
je pričakovati tudi zanimivih od
kritij, čeprav je vse manj ustnega 
in tudi siceršnjega izročila. Zmo
tili smo jo pri delu in povprašali, 
na čigavo pobudo proučuje na
rodno nošo pri nas in kako daleč 
je s svojimi odkritji. »Odzvala 
sem se vabilu kulturnoumetni- 
škega društva Beltinci in njegove 
prizadevne predsednice Milice 
Sadi, trudim pa se, da bi zbrala 
čim več gradiva o nekdanji noši 
v Beltincih oziroma v beltinski 
župniji, kot je območje označeno 
v starejših zapisih,« je dejala 
zgovorna sogovornica in še na
prej pojasnjevala.

»Te dni se mudim tukaj in 
skušam s pomočjo skic mlajše 
sodelavke čim bolj skrbno v be
sedi in sliki iztrgati iz pozabe 
najstarejših ljudi, kakšna je ta 
noša bila. Priznati moram, da 
imam precej težav. Ne z ljudmi, 
ampak z njihovim pomnenjem. 
Namreč, če sprašujem še tako 
stare ljudi, se mi dogaja, da tiste 
najstarejše podobe noše, ki jo 
skušam rekonstruirati, nekako še 
nisem dobila. Oziroma se poka
že, da so moški še nekako do 
druge svetovne vojne hodili 
oblečeni v obleko domačega de
la, med tem ko so ženske (jasno, 
nečimrne kot so) to svojo starej
šo obleko veliko prej odvrgle. 
Tako se ta najina raziskava do
slej kaže v naslednjem: Starejša 
moška noša je bila platnena (ta
ka kot je na priloženi skici), žen

Gornja skica akademske slikarke Eve Lenassi je nastala po opisu 
Marije Slavic in drugih redkih, priletnejših opisovalcev ljudske noše 
iz Beltinec in okolice.

Na posnetku Logarjeva grafika iz omenjenega obdobja.

prav je tradicija, ki jo je zgradila 
ljubljanska grafična šola, usodno 
vplivala na glavnino mladih mo
či, ki so se pričele afirmirati po 
letu 1960. Na novo orientacijo 
kaže predvsem grafični opus Loj
zeta Logarja, ki se je dokopal do 
čistega izraza enostavnih in aro
gantnih oblik po daljšem razi
skovanju možnosti, ki so jih nu

ska noša pa zaenkrat kaže že no
vejšo podobo. To se pravi ku
pljenega blaga (driika), iz katere
ga so krojili robačo in reklin, ki 
je bil lahko tudi iz nekoliko bolj
šega blaga — poplina.«

Z odkritim pa dr. Makaroviče
va zaenkrat še ni povsem zado
voljna in tako hodi okrog starej
ših ljudi, da bi dobila podobo 
starejše platnene noše. Leta 1937 
namreč je dr. Vilko Novak, bel
tinski rojak, opisal to nošo po 
spiminu svoje matere, in ta po
doba noše je precej starejša od 
te, ki jo je izsledila, zato odkriva 
dalje in upa, da jo bo lahko še iz
popolnila. Ker pa obenem sledi 
tudi bolj modni noši, mlajši, zda- 
vanjski noši, je z delom zadovolj
na. Na vprašanje, kako bi ozna
čila nošo, v kateri pleše beltinska 
folklorna skupina pa je odgovo
rila tako: »Moram povedati, da 
sem si to nošo ravnokar ponovno 
ogledala in se mi zdi nekoliko 
drugačna od tiste, ki jo zdaj re
konstruiramo. Pri tem je nekoli
ko tudi moja krivda, ker sem ta
krat, ko me je v muzeju obiskala 
tovarišica Osterčeva, dala le pri
bližne podatke o tej noši. Tudi 
zato sem zdaj na terenu in verjet
no bo to potrebno odkrito upo
števati. Tisto, v čemer zdaj pleše 
beltinska folklora, je bolj stil, ne 
pa povsem avtentična noša.« Dr. 
Makarovičeva pa je bila tudi ena 
od recenzetov knjige dr. Jožeta 
Zadravca: Ljudsko zdravilstvo v 
Prekmurju, ki smo jo z avtorjem 
pred kratkim predstavili, zato 
smo jo povprašali tudi o tem, ko
liko je pomagala pri nastanku 
knjige in kako jc-sprejema.

No, prav pri nastanku ne •mo
rem reči, da sem pomagala, ker 

dila konceptualna izhodišča in 
predvsem ponovno valorizirani 
POP ART. S svojimi grafičnimi 
listi je nakazal pot, ki je več mla
dih ustvarjalcev spodbudila, da 
so iskali sintezo med izhodišči 
ljubljanske grafične šole in so
dobnejšimi trendi«.
Tekst in posnetek: Rade Bakra- 

čevič

ideja ni bila moja, odzvala pa 
sem se povabilu urednika Po
murske Založbe Jožeta Hradila, 
naj pregledam zbrano gradivo in 
podam svojo oceno. Do knjige v 
začetku nisem imela nobenega 
posebnega odnosa, ker sem bila 
prepričana, da je ob tako teža
škem delu, kot je delo terenskega 
zdravnika, kar doktor Zadravec 
je, težko napisati še knjigo. Po-

Dr. Marija Makarovič odgovarja 
in pojasnjuje na temo zbiratelj
stva in ohranjanja kulturne dedi
ščine — tokrat narodnih noš.

tem ko sem jo začela brati pa 
sem bila zelo presenečena zaradi 
sistematike zbranega gradiva (s 
katerim delam in pišem v zad
njem času tudi sama) in množice 
zbranega.

Nedvomno bi etnolog — stro- 
. kovnjak tako knjigo napisal pre

cej drugače, mislim pa, da je s 
strani gradiva to tako dragoceno 
delo, da bi lahko bili nadvse za
dovoljni, če bi imeli za vsako ob
močje podobno knjigo. Dr. Za
dravec je navedel tudi pripove
dovalce in sijajno sistematično 
razvrstil zbrano ter tako opravil 
veliko delo tudi za našo stroko. 
Ne glede na to da etnologi poj
mujemo ljudsko zdravilstvo šir
še: na primer jaz ponavadi pišem 
o teh stvareh kar pod naslovom 
zdravstvena kultura, ker me zani
ma še marsikaj drugega, pa mo
ram priznati v dobro dr. Zadrav
ca, da je skujšal tudi on upošte
vati nekatere ljudske zdravilce, 
kakšen odnos imajo ljudje do 
zdravja in bolezni, kar pomeni, 
da je šel dlje od klasičnih razi
skav ljudske medicine, ki slonijo 
predvsem na zbiranju in sistema
tiziranju.«

V pogovoru pa je beseda nane
sla tudi na zbirateljstvo, in ker je 
v Beltincih najbolj znani zbira
telj starin Dušan Rešek, je bilo 
vprašanje odnosa do teh zbirate
ljev in pomena njihovega dela 
neizogibno.

»Spočetka smo po naši muze
alski stroki ponavadi trdili, da 
zbiratelji nekako škodijo muze
jem, zato ker pred strokovnjaki 
določene predmete enostavno 
poberejo. Zdaj pa se je pokazalo 
drugače — in poštetjp je, da to 
povem (z upanjem, da me dobra 
kolegica Vlasta Korenova iz Po
krajinskega muzeja v Murski So
boti, ki drži roko riad tem ozem
ljem, ne bo okarala in se bo stri

kulturni 
koledar

ČETRTEK, 23. JANUARJA
MURSKA SOBOTA — V dvo

rani kina Park bo ob 19. uri pred
stava Williama Shakespearja 
UKROČENA TRMOGLAVKA, 
s katero gostuje Šentjakobsko 
gledališče iz Ljubljane.

razstave
MURSKA SOBOTA - V Ga

leriji Kulturnega centra Miško 
Kranjec je na ogled razstava 
DHLM (Danč, Hauko, Logar, 
Mesarič) — Deset let pozneje, ki 
jo posreduje Umetnostna galerija 
iz Maribora.

LJUTOMER — V Galeriji An
te Trstenjak je razstavljena Do
lenjska v slikah petih slikarjev: 
Predstavljena so dela Jožeta Ko
tarja, Jožeta Kumra, Jožeta Ma
riniča, Marjana Maznika in Jan
ka Orača.

RADENCI — V Razstavnem 
paviljonu hotela Radin so na 
ogled dela likovnega ljubitelja Ja
neza Bošnaka iz Lendave. Pred
stavlja se z intarzijami.

njala z menoj). Moje stališče je, 
da če ne bi bilo zbirateljev, bi bi
li številni dragoceni predmeti, ki 
jih muzeji bodisi zaradi pomanj
kanja finančnih sredstev ali pa 
zaradi tega, ker nimamo toliko 
možnosti biti na terenu, enosta
vno izgubljeni na drugi strani 
meje. Razmišljam pa tudi o tem, 
da plačani ljudje različnih usta
nov iz Ljubljane na primer take 
predmete pravzaprav prodajajo 
petičnim tujcem, ki cingljajo z 
dolarji ali šilingi^ Predmeti torej 
gredo uradno iz naše dežele, naši 
zbiralci pa jih ohranjajo doma in 
ponavadi tako skrbno čuvajo, da 
so vsaj tako dobro spravljeni kot 
v muzeju. Z zbirkami pa se doga
ja to, da jih potomci, ki nimajo 
več zbirateljske strasti in smisla 
zanje, ponavadi posredujejo ped 
uradno zaščito muzeju.«

Najdba srebrnih novcev pred 
kratkim v Bogojini in podobne 
pa je bila povod za vprašanje o 
tem, kako v primeru odkritja ta
ko imenovanega narodnega bla
ga ravnati.

»Odgovorila bom na splošno, 
ker ne sodi predvsem v narodni 
muzej, kjer delam, in je narodna 
zbirka novcev, vendar je zakon 
tak, da je vse, karkoli vrednega 
najde zasebnik v zemlji ali vodi 
pri nas, dolžan dati državi, to se 
pravi muzeju. Pri tem ne bi sme
lo biti problemov, od muzeja pa 
je potem odvisno, če lahko najdi
telju da kakšno simbolično na
grado za najdbo. Seveda pa je 
odvisno tudi od zbirateljskih 
strasti najditelja.«

Preden smo se dr. Makarovi
čevi zahvalili za pojasnilo in dru
go povedano, pa smo jo pobarali 
še o tem, ali je njen namen biva
nja v Prekmurju še kak, posebej 
v zvezi z nošami. Izkazalo se je, 
da je temu tako, saj je dejala, da 
je Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije začela z izdajanjem ta
ko imenovane mape slovenskih 
ljudskih noš, pri kateri sodeluje. 
Za likovno plat bodo poskrbeli 
slikarji, v tem primeru Eva Kla- 
rer, dr. Marija Makarovič pa bo 
napisala tekstovni del. Z name
nom, da priskočijo na pomoč ta
ko folklornim skupinam, ki bi ra
de bile odete v čim bolj avtenti
čne narodne noše pokrajine, iz 
katere izhajajo, kot za obogatitev 
muzejskega dela. So torej v do
govoru, finančne stroške pa deli
jo: krajinske lokalne skupine 
plačajo raziskavo, Kulturna 
skupnost Slovenije pa objavo v 
sliki in besedi upodobljenih noš.

Brigita Bavčar

knjige
USPEŠNICE TEGA TED

NA v knjigarni DOBRA 
KNJIGA v Murski Soboti so 
PRIROČNIK HRANA IN 
ZDRAVJE (Centralni zavod 
za napredek gospodinjstva), 
M. L. Fischer: REG IZ ZA
KONA (Lipa Koper) in PRA
VLJICE PAPIR IN ZVEZ
DE (Mladinska knjiga).
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V iskanju projekta 
Pomurje 2000 (IX)

»Vse o marketingu je mogoče izraziti z enim stavkom. 
Najpomembnejši človek za marketing v podjetju je človek, 
ki se pri nakladalni rampi odloči, da preklete škatle z novo 
napravo ne bo kar vrgel na tovornjak.« (Tako v ZDA!)

CE VEČKRAT (Z)GREŠIŠ, 
OSTANE LE ŠE STEČAJ!

Tako kot nova tehnologija 
zahteva nove, fleksibilne in viso
ko prilagodljive organizacijske 
sestave, zahteva tudi nov, fleksi
bilen, visoko prilagodljiv in sub
tilen način trženja. Zadnjič so se 
že oglasili nekateri od udeležen
cev našega omizja — četrtega iz 
serije o strategiji razvoja Pomur
ja do leta 2000 — ki nosi delovni 
naslov: Načrtovanje, vodenje in 
trženje v pomurskem gospodar
stvu. Anton Slavic iz Gorenja 
Varstroj v Lendavi je takole skle
nil svoja razmišljanja: »Ena obli
ka nastopa na tujem je prek si
stema Gorenje, drugo pa so ko
operacijske pogodbe s tremi tuji
mi partnerji v Avstriji, na Mad
žarskem in v Zahodni Nemčiji. 
Prek njih dobivamo ustrezne in
formacije; hkrati uporabljamo 
naše zunanjetrogovinske hiše, ki 
imajo na tujem svoja predstavni
štva. Vendar z njimi nismo naj
bolj zadovoljni, saj niso niti 
ustrezno organizirana. Tako reci
mo pri posameznih trgovskih hi
šah z zunanjimi predstavništvi le 
en človek zastopa vso Jugoslavi
jo, ukvarjajo pa se z vsem mogo
čim: hrano, široko porabo in na
ložbenim blagom. Ostaja nam 
opiranje na lastne sile, vzgojiti in 
usposobiti lastne kadre in zago
toviti primeren nastop na tujem. 
Kadrovski problem je očiten. Ve
čidel gre za mlade ljudi, ki nima
jo dovolj izkušenj. Ni jih mogoče 
drugače »šolati«, kot da jih 
»pošljemo v ogenj«, na teren, 
kar je večkrat povezano z obup
nimi stroški, ki se jih bojimo, če
prav bi se nam najbrž to prej ali 
slej obrestovalo. Važno je imeti 
nekoga zunaj, ki je sposoben da 
odpre vrata, ker samo pot pod 
noge in »torbariti* po državah 
sveta, to ni način prodaje.«

BREZ RIBARJENJA V KAL
NEM NE GRE

Stanko Polanič, direktor Grad
beništva Pomurje iz Murske So
bote: »Ne-morem povedati, da 
bi bili na zunanjih trgih preveč 
dejavni. Z bivšo delovno organi
zacijo Konstruktor smo to imeli 
urejeno na ravni Konstruktorja 
oziroma sozda Imos. Tudi ka
drov nimamo za to, da bi mogli 
zadovljivo in kakovostno nasto
pati v tujini. Pri tovrstnih iska
njih iščemo pomoč pri tistih or
ganizacijah, ki so za te namene 
kadrovsko ustrezno usposoblje
ne. Mislim, da v Sloveniji »greši
mo* že s tem, ko skuša vsakdo v 
gradbenem sektoiju — ta pa se
ga v posebno vrsto porabe, to je 
investitorska poraba — včasih 
vsepovsod ribariti v kalnem, ka
drovsko pa za kaj takega sploh 
ni usposobljen. Prizadevati bi si 
morali obstoječe kadre združiti 
in eno ali dve organizaciji v Slo
veniji usposobili za poenoten na
stop na tujem. Lep primer za to 
je Energoprojekt iz Srbije, ki so 
ga že pred leti kadrovsko uspo
sobili in danes predstavlja od ce
lotnega deleža jugoslovanske 
gradbene operative v tujini čez 
30 odstotkov. Drugi problem je 
strogo poznavanje trga: v smislu 
zakonodaje, glede stroškov za 
delovno silo, glede dobav in in
formacij, katere materiale lahko 
trg ponudi pod ugodnimi pogoji 
in na katere lahko računaš z dru
gih tržišč. Danes tudi ni več v bi
stvu klasičnega investitorstva kot 
smo ga bili včasih vajeni, ko smo 
našli investitorja, ki je imel gotov 
denar, 20 ali 30 milijonov dolar
jev, in smo z njim sklenili kupči
jo. Danes gre predvsem za kupči
je, vezane na različne nadome
stne posle. Tu nismo dovolj 
usposobljeni, ker se v teh prime
rih preslabo povezujemo s tistim 
delom trgovine — tak je recimo 
pri nas Genex, ki te zadeve zna 
voditi — in na tak način, da do
ločeno blago z nekega tržišča 
prodaš zunaj Jugoslavije prek 
močnih izvoznih organizacij. Za 
gradbince in vse, ki v to dejav
nost posegajo, je pomembno, da 
navzočnost na nekem trgu razvi
jajo prek mešanih podjetij, ker je 
tako mogoče obstati na njem. Ze 
v tem smislu, da bo mogoče nu
diti znanje, do katerega smo pri
šli doma. Saj bo z lastnimi proiz
vodnimi kadri delati zunaj in biti 
konkurenčen v današnjih razme
rah vedno težje. Tudi zahodna 
konkurenca pri teh zadevah upo
rablja ceneno delovno silo: iz 
Pakistana, iz Indije, tudi Kitajci 
in Južnokorejci so na tem po

dročju močno agresivni. Naivno 
je pričakovati — kar se večkrat 
piše — da so zaradi prevelikih 
gradbenih zmogljivosti doma iz
hodišče jugoslovanskega gradbe
ništva tuja tržišča. Tuja tržišča so 
izhodišče v tem smislu, da tam 
zaposlujemo visoko strokovne 
kadre, ne pa v tem smislu, da bi 
zaposlovali kvalificirano ali — 
kot radi delamo — nekvalificira
no delovno silo. Kar se tiče zbi
ranja informacij in informacij
skega sistema, se strinjam, da 
imamo zunaj kup ustanov, ki 
imajo svoje predstavnike, vendar 
informacije prihajajo ali prepo
zno, če pa že pridejo, so včasih 
popolnoma napačne. Kako to 

Jaz ti priskrbim 80 ton materiala, za protiuslugo urediš posredniku, 
da proda nekomu dva tovornjaka starih zalog in obenem dobiš trg za 
svoje nezanimive izdelke. To uredim jaz sam, s tem, da namigneš sta- . 
ri vezi za prodajo vrnjenih izdelkov zaradi slabe kakovosti, za po- i 
sredniško uslugo pa imam že pripravljen trg za njegove —

odpraviti? Mislim, da je edina 
pot v tem, da tja pošiljamo viso
ko usposobljene in strokovne ka
dre.« Kako je vam uspelo, da ste 
v zadnjem času uspeli skleniti 
nekaj, na kratkoročno gledano, 
zelo uspešnih poslov, ko vendar 
nimate ne tako zelo številnih ne 
kakovostnih kadrov. »Mi smo te 
posle sklenili na domačem trgu. 
Bomo pa letos delali od naših 
načrtov 70 odstotkov zunaj repu
blike Slovenije in bomo verjetno 
eden redkih gradbincev, ki bo ta
ko močno prisoten na ostalem 
jugoslovanskem trgu. Pomemb
no je spoštovati dogovorjene ro
ke. Danes je namreč pri večini 
investitorjev prevladalo spozna
nje, da ni pri predaji objekta iz
hodiščni element cena, ampak 
rok gradnje. To se pravi, da si 
zna izračunati, kaj pomeni za 
njegovo proizvodnjo, če bo lah
ko začel z njo dva meseca prej. 
To je tudi edino izhodišče, ki 
nam v tem trenutku zagotavlja 
dela zunaj Slovenije. Ne cena, 
ker z njo in osebnimi dohodki, ki 
so v gradbeništvu v povprečju 
dvakrat višji — pa čeravno so 
nizki — kot v gradbeništvu v Sr
biji ali Bosni in Hercegovini, ni 
mogoče biti konkurenčen. Lahko 
si pri hitrosti gradnje oziroma ro
kih.«

LENDAVSKA INA-NAFTA
NA RAZPOTJU

»Mi smo drugačni od doslej 
predstavljenih organizacij. Ima
mo le dva izvozna izdelka: meta 
nol in umetna lepila. Nista pred
met široke porabe. Tisti, ki izde
lujemo ali uporabljamo metanol 
in umetna lepila — tako pri nas 
kot v sosednji Avstriji, Italiji in 
Nemčiji — se med sabo celo 
osebno poznamo. Naša izvozna 
problematika je bolj povezana s 
cenovnimi odnosi. Namreč s 
tem, da mi iz dragih surovin — 
ker imajo izdelovalci istih izdel
kov v Zahodni Evropi mnogo ce
nejše surovine, to so zemeljski 
plin in urea, posebno pa še arab
ske države in Sovjetska zveza — 
ne moremo izdelovati poceni 
umetnih lepil oziroma metanola. 
Tako torej nismo konkurenčni 
oziroma ne moremo biti, ker je 
naša proizvodna cena previso
ka,« je omizju pojasnil Jože Haj
dinjak, glavni direktor Ina-Nafte 
Lendava. »Kar zadeva informa
cijski sistem za te izdelke, je do
bro urejen, saj z zamudo enega 
dne dobimo gibanja cen v Evro
pi z oceno svetovnih gibanj ter 
tedensko oceno prihodnih gibanj 
ali tudi mesečno, četrtletno, let
no ali srednjeročno. Te informa
cije se zbirajo prek mreže INO, 
to pomeni prek mešanih podjetij 
zunanjih predstavništev Ine Za
greb. Pri razmišljanjih za prihod
nje smo na razpotju. Ne več toli
ko množične proizvodnje, na sto- 
tisoče ton, kot že leta, ampak pri
ti do izdelkov, ki bodo tako na 

domačem trgu, posebno pa za iz
voz, cenovno zanimivejši. Ima
mo kar nekaj programov, ki po
menijo količinsko majhno izde
lavo, v dohodku pa pomemben 
prispevek k boljšemu poslovanju 
naše delovne organizacije. Tu se 
danes že srečujemo s kadrovski
mi problemi. Najprej naših last
nih, ki so bili dosedaj usmerjeni 
tako, da ni bilo nobenega tržne
ga pristopa. Več ali manj smo 
prodajali tako, da so nas kupci 
iskali: daj, pošlji mi toliko in to
liko ... Zdaj, ko iščemo nove iz
delke, se srečujemo s pomanjka
njem tovrstnih kadrov in težko 
nalogo, da v miselnosti strokov
nih kadrov mnogokaj menjamo.

Mislim da bomo to lahko storili 
z osvežitvijo, z mladimi ali izku- 
šehimi od drugod. Seveda štipen
diramo in menim, da smo ena 
redkih organizacij v Pomurju, ki 
ima največ štipendij, čeprav smo 
v preteklih treh letih bolj malo 
zaposlovali. Kljub temu nismo 
zmanjšali' števila štipendistov. 
Na .visokih šolah jih imamo 
okrog 70 in skupno okrog 200. 
Doslej smo sprejeli vse štipendi
ste, ki so prišli z visoko izobraz
bo v Nafto Lendava; nismo pa

TURIZEM

Leta 1985 v Pomurju 
380 tisoč nočitev

Jugoslovanski turizem je lansko leto dosegel nekaj novih rekor
dov. Tako je bilo leta 1985 prvič več kot 7 milijonov tujih gostov, več 
kot 50 milijonov tujih nočitev ter okrog 100 milijonov vseh nočitev.

Zdraviliški turizem v Pomurju se ne more pohvaliti z milijoni tu
ristov, niti ne z velikim deviznim izkupičkom, manj pa je bilo tudi tu
jih gostov. Vsega skupaj je bilo lani v Pomurju 376.505 nočitev. Števi
lo nočitev tujih gostov se je povečalo le v Naravnem zdravilišču v 
Lendavi — za 3 odstotke, čeprav jim je ena od tujih agencij v decem
bru odpovedala okrog 50 nočitev, kar slabša njihov rezultat za 2 od
stotka. Število domačih gostov je pri njih poraslo za 9 odstotkov. V 
tozdih Radenske, ki se ukvarjajo s turizmom, je število nočitev tujih 
gostov manjše od načrtovanega za 2 odstotka ter v primerjavi z letom 
1984 manjše za skoraj odstotek. Za odstotek je poraslo tudi število 
nočitev domačih gostov. Radenska je torej imela v letu 1985 skupaj 
270.801 domačih in 125.338 tujih nočitev.

S temi podatki so se seznanili člani Odbora za gostinstvo in turi
zem pri Medobčinski gospodarski zbornici za Pomurje,' ki je zasedala 
v sredo, 15. januarja. Poleg tega, da so ocenili aktivnosti v preteklem 
letu, so sprejeli tudi program dela za tekoče leto. V tej severovzhodni 
pokrajini še vedno ni ustanovljena pomurska poslovna turistična 
skupnost, ki bi skrbela za celovito turistično ponudbo. Vendar je to le 
del problemov, ki tarejo gostinsko-turistične delavce Pomurja. Med 
največje spada propadajoče cestno omrežje, slabe so tudi vse druge 
komunikacije, za turizem pa nimajo posluha cariniki, trgovci ter dru
gi uslužbenci, ki sicer nimajo neposrednega vpliva na ponudbo, nji
hovo obnašanje pa je vseeno pomembno. B. Peček

Certusovi vozniki dobitniki priznanj 
in nagrad

V letu 1985 ie bil za nekatere vozni- lonam Žuk. Štefan Žiško in Ernest
ke avtobusov Certusa, tozd Avtobu
sni promet Murska Sobota, pomem
ben dogodek. Izdelovalci vozil so jim 
podelili priznanja za prevožene kilo
metre.

Tako so predstavniki Fap-Famosa 
in Avtocommerca podelili priznanje 
in nagrade voznikom, ki so z merce
desi 0302 prevozili milijon kilome
trov. Nagrajeni so bili: Jože Alt, Jože 
Jakič, Geza Kiraly, Rudolf Žekš in 
Ladislav Magyar. Dobitnik nagrade 
je bil tudi voznik Franc Kocet iz Cer
tusa, Avtobusni medkarjevni promet 
Maribor. Vsi so prejeli priznanja, zla
te značke Mercedesa in prenosni tele
vizor. Nagrade so bile lepe in pode
ljene v prijetnem vzdušju, vendar so 
tudi doseženi rezultati vredni vseh 
priznanj.

Za prevoženih 300.000 km so bili 
nagrajeni: Štefan Turza, Anton Lapo- 
ša, Karel Kikec, Štefan Ferenčak, Ste
fan Horvat, Štefan Kučan, Oskar Al
bert, Štefan Kološa, Jože Jakič, Emil 
Novak, Stjepan Šubič, Janez Gumi
lar, Janez Cerni, Franc Gone, Jože 
Golob, Tibor Temlin, Jože Žido, Ko- 

sprejeli vseh s srednjo izobrazbo 
ali s kvalifikacijo, ker jih nismo 
mogli.«

NEUSMILJEN KONKUREN
ČNI BOJ

Predvsem kakšne poslovne in
formacijske sisteme — ročno ali 
računalniško zasnovane — upo
rabljate pri vas in kakšne infor
macijske sisteme glede na kako
vost? Skratka, ali vam uspeva 
pridobivati poslovne informacije 
ne le za preteklost, temveč tudi 
za sedanjost in prihodnost? Na 
tako zastavljeno vprašanje se je 
prvi odzval Feri Horvat, glavni 
direktor Radenske.

»Prav zaradi nezadostnih ali 
slabih informacij lahko nastane 
največ napak ali neuspehov na 
tržišču. Kako je s tem pri nas? 
Uporabljamo računalniško in ro
čno metodo zbiranja informacij, 
po trgih pa različno. Za domače
ga imamo velik del informacij na 
računalniku, ker je dovolj širok 
informacijski sistem in ga s širit
vijo računalnika dopolnjujemo. 
S tujega trga dobivamo več infor
macij ročno, pač glede na zelo 
različne vire. Kar se tiče časov
nosti pa je tako: dejstvo je, da je 
o trgu največ informacij v prete
klosti, manj o sedanjosti in naj
manj o prihodnosti. Veliko je od
visno od izkušenosti, spretnosti 
in poznavanja srednjeročnih in 
dolgoročnih tokov, da lahko na
povedujemo težnje, kako se bo
do razvijali na posameznih trgih. 
Vendar dogajanje na trgu ni od
visno samo od sebe ali od samih 
porabnikov, ampak lahko izdelo
valci s svojo večjo ali manjšo 
ustvarjalnostjo in domiselnostjo 
ter trženjsko strategijo in taktiko 
veliko vplivajo na samo povpra
ševanje. O tem je verjetno bolj 
pristojen govoriti kolega Božo 
Kuharič, ker je prav pri modi in 
konfekciji tako, da ne gre samo 
za prilagajanje modnim toko
vom, ampak za njihovo ustvarja- -

Breskoč. Vsak posameznik je prejel 
priznanje, malo in veliko značko Ta
ma ter ročno uro.

Za rekordno število prevoženih ki
lometrov z vozili Tama, in sicer za 
600.000, so prejeli priznanja in nagra
de: Andrej Repija, Marjan Gider, 
Franc Časar, Emil Erniša, Avgust 
Gjerek in Štefan Trajber. Prejeli so 
priznanja, malo in veliko značko Ta
ma ter prenosni tranzistor. Pri tem 
moramo poudariti, da sta dva vozni
ka izgubila pravico do celotne nagre- 
de, ker nista izpolnila pogojev po pra
vilniku tovarne Tam.

Tudi Tamova vozila še naprej prid
no nabirajo kilometre, ne da bi pri 
tem mehanikova roka opravila kakr
šenkoli večji poseg v motor. Glavno 
zaslugo za tako veliko število prevo
ženih kilometrov imajo vozniki, ven
dar ne smemo zanemariti in omeniti- 
celotnega vzdrževalnega sistema ser
visne delavnice, od mehanikov do 
vseh drugih delavcev, ki skrbijo za 
vozila in prispevajo k tako dolgi ži
vljenjski dobi.

Drago Zrim 

nje, dober primer za to je prav 
Mura.«

Božo Kuharič: »Dejstvo je, da 
morajo biti informacije kakovo
stne. Ločil bi dvoje. Prve so in
formacije zaradi možnosti pro
daje na zunanjih tržiščih, druge 
pa so tiste, ki-jih moramo dobi
vati zato — dejstvo je, da smo 
modna sezonska proizvodnja, 
kjer dvakrat na leto posredujemo 
nove kolekcije — da so naše ko
lekcije v tokovih svetovne mode 
kar se tiče barv, oblik modelov in 
podobnega. Pridobivanje prvih 
je povezano z agresivnostjo in 
sposobnostjo ljudi, ki delajo na 
tem področju. Dobiti je treba ka
kovostne informacije o ponudbi 
in povpraševanju na zunanjih tr
žiščih, o konkurenčni sposobno
sti, o potezah konkurence, kaj 
konkurenca prinaša, po kakšnih 
cenah. Zaposleni na tem področ
ju morajo zelo dobro poznati 
uvozne sisteme držav, s katerimi 
poslujemo. Specifično pri teksti
lu je to, da se razvite države zelo 
močno omejujejo z uvoznimi 
kontingenti. Ce ne poznamo ka
kovostnih možnosti —. katerih 
kategorij, katere kategorije so 
blokirane — lahko včasih »udari
mo mimo* ih rabimo energijo 
tam, kjer recimo izvoz zaradi do
ločenih omejitev ni mogoč. Kje 
iskati tržišča? Tam, kjer so. V 
svetovni trgovini danes niso take 
razmere, da bi lahko sami izbira
li tržišča zaradi lažjega nastopa. 
Treba jih je iskati povsod in na 
vseh tržiščih možnosti za proda
jo blaga. Pri tem nastajajo dolo
čeni problemi,' ki se največkrat 
kažejo v izdelavi. Omenil bi sa
mo strahotna nasprotja med tr
gom Evropske gospodarske 
skupnosti (EGS), na primer za- 
hodnonemškim, kamor smo 
usmerjeni z največ našimi zmo
gljivostmi, in ameriškim. Ne gre 
le za razlike v modnih zahtevah, 
v načinu in kakovosti izdelave, 
Prihodnjič: Ko smo udeležencem naše okrogle mize ponudili predpostav
ko — zaradi hitrih tehnoloških sprememb in razvoja tehnologije je ži
vljenjski ciklus izdelka čedalje krajši in tako stopnja rasti prodaje zelo hi
tro preide v upadanje — ter povprašali o organiziranosti trženjske službe 
smo že trčili ob problem vodenja. Kaj več o tem pa v naslednjem nadalje- 
vanJu- BRANKO ŽUNEC

PREDSEDNIK ZBORA ZDRUŽENEGA DELA, PREDSEDNIK ZBO
RA KRAJEVNIH SKUPNOSTI IN PODPREDSEDNIK DRUŽBENO
POLITIČNEGA ZBORA SKUPŠČINE OBČINE MURSKA SOBOTA

SKLICUJEJO

48. sejo zbora združenega dela
48. sejo zbora krajevnih skupnosti
50. sejo družbenopolitičnega zbora

Seje bodo
v četrtek, dne 6. februarja 1986, ob 8. uri
v dvorani Skupnosti za požarno varnost, M. Sobota, Cankarjeva 52 
Predsednik zbora združenega dela in predsednik zbora krajevnih 
skupnosti predlagata naslednji

dnevni red:
1. Izvolitev in poročila verifikacijskih komisij
2. Potrditev zapisov skupnih zasedanj vseh treh zborov občinske 

skupščine 21. novembra, 10. decembra in 26. decembra 1985
3. Poročilo o uresničevanju posebnih pravic pripadnikov italijan

ske in madžarske narodnosti v SR Sloveniji
4. Stališča in sklepi o uresničevanju posebnih pravic pripadnikov 

madžarske narodnosti v občini M. Sobota
5. Predlog sprememb in dopolnitev Statuta občine Murska Sobo

ta
6. Ugotovitve in stališča o izvajanju davčne politike v občini M. 

Sobota
7. Predlog odloka o- določitvi števila delegatskih mest in delegira

nju delegatov v zbor združenega dela, zbor krajevnih skupnosti 
in družbenopolitični zbor Skupščine občine Murska Sobota

8. Odlok o uvedbi samoprispevka v občini Murska Sobota
9. Odlok o spremembi in dopolnitvi načrta organizacije in razvoja 

teritorialne obrambe
10. Osnutek odloka o pomožnih objektih za potrebe občanov in 

njihovih družin v občini M. Sobota
11. Osnutek odloka o dopolnitvi odloka o začasnem plačevanju, pri

spevkov za samoupravne interesne skupnosti materialne proiz
vodnje

12. Predlog za izdajo odločbe o uvedbi postopka za komasacijo 
kmetijskih zemljišč v delih k. o. Cankova in Korovci

13. Delegatska vprašanja in odgovori nanje
14. Predlogi, sklepi, mnenja in obvestila

Delegati DRUŽBENOPOLITIČNEGA ZBORA bodo obravnavali 2., 3., 4., 5., 6., 
7., 8., 9., 13. in 14. točko zgoraj predlaganega dnevnega reda.
Gradivo za obravnavo 2., 4.. 6., 8., 10., 11. in 12. točke dnevnega reda bo po
sredovano vodjem delegacij, vodjem konferenc delegacij ter delegatom 
družbenopolitičnega zbora.
Gradivo za obravnavo 3. točke je objavljeno v POROČEVALCU št. 37, 14. no
vembra 1985.
Predlogi in mnenja k poročilu bodo posredovani vodjem delegacij, vodjem 
konferenc delegacij ter delegatom družbenopolitičnega zbora.
Gradivo za obravnavo 5. točke je objavljeno v 16. št. Delegatskega vestnika. 
19 decembra 1985. Ker na Osnutek sprememb in dopolnitev ni bilo pripomb, 
bo predlog sprememb in dopolnitev statuta obravnavan v enakem besedilu.
Gradivo za obravnavo 7. točke je bilo objavljeno v 15. št. Delegatskega vest
nika, 27. novembra 1985.
Spremembe oz. dopolnitve na osnutek odloka bodo posredovane vodjem 
delegacij in vodjem konferenc delegacij ter delegatom družbenopolitičnega 
zbora
Gradivo k 9. točki je zaupne narave. Obrazložitev odloka bo na seji zborov 
občinske skupščine.
Informacija k 13; točko bo na seji.

ampak v samem pristopu in mož
nostih sodelovanja s temi part
nerji. Zahodnonemški trg je tra
dicionalen, vezi so dolgoročne in 
so stiki in odnosi ustreznejši. Po 
drugi strani je ameriški trg izred
no brutalen. Na njem je mogoče 
sklepati veliko poslov ali pa nič. 
To je trg, na katerem si lahko de
set let sodeloval z nekim poslov
nim partnerjem in delal velike 
posle, naslednjega dne pa te izlo
či zaradi petdesetih centov ali 
enega dolarja razlike v ceni. Pri 
dobavljanju informacij o modi 
uporabljamo vse mogoče vire, ki 
jih imamo, in sicer potovanja, 
obiske sejmov in informacije z 
zunanjih tržišč. Treba je imeti 
točke in ljudi, s katerimi si pove
zan. Tu ravno pride v poštev na
ša firma, ki jo imamo zunaj pa bi 
jo rabili še kje na drugih tržiščih, 
da bi tudi preko nje prihajale in
formacije o modi. Mislim, da je 
nemogoče*oblikovati za nemški 
ali ameriški trg izključno-v Mur
ski Soboti, nato pa blago proda
jati na tuje. Stiki morajo biti stal
ni, prav tako stalne morajo biti 
informacije s teh tržišč in sodelo
vanje tujih partnerjev z našimi 
oblikovalskimi in komercialnimi 
službami. Šele skozi strokovne 
razprave in izdelavo velikega šte
vila kolekcij, kar ni poceni, je pa 
naložba v izvoz, se izkristalizira 
kolekcija za izvoz, za katero so
dimo, daje aktualna na teh trgih. 
Morda bo kdo mislil, da pretira
vam. Vendar je dejstvo, da so tu
di najbolj kapitalno trdne firme 
na Zahodu šle v stečaj, po tem 
ko sta dve kolekciji »udarili mi
mo*. Po eni taki kolekciji imaš že 
velike težave, po dveh kolekci
jah, ki niso v skladu s tokovi, pa 
se firme že zapirajo. Zato mora 
biti naš pristop toliko bolj oster, 
agresiven, da damo na svetovna 
tržišča kolekcije, ki so sprejemlji
ve zlasti za tista, kamor hočemo 
prodreti.«
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kmetijska panorama

V zasebnem kmetijstvu še veliko rezerv STROKOVNJAKI SVETUJEJO
Zasebno kmetijstvo predsta

vlja v Sloveniji še vedno dobr
šen del skupne kmetijske proiz
vodnje. V zasebni lasti je v Slo
veniji še vedno več kot 88 od
stotkov vseh obdelovalnih po
vršin, 90 odstotkov sadovnja- 
kov, 82 odstotkov vinogradov 
in tudi dve tretjini vseh goz
dov. V živinoreji je ta odstotek 
še višji, saj imajo kmetje 90 od
stotkov vse goveje črede in kar 
96 odstotkov krav, le klavnih 
prašičev redi družbeni sektoi 
več kot polovico. Kljub tako vi
sokemu deležu lastništva pa 
predstavljata zasebna kmetij
ska pridelava in reja le 75 od
stotkov skupne kmetijske pro
izvodnje v Sloveniji, kar dovolj 
zgovorno potrjuje, da na tem 
področju še zdaleč niso izkoriš
čene vse možnosti. Prav razvo
ju zadružništva je zato dan tudi 
poseben poudarek v dolgoro
čnem programu razvoja agroin- 
dustrijske proizvodnje, saj je to 
eno najpomembnejših strate
ških vprašanj kmetijstva in raz
voja samoupravnih socialisti
čnih odnosov v kmetijstvu in 
na vasi.

Ob popisu prebivalstva leta 
1981 je bilo v Sloveniji nekaj 
več kot 192 tisoč gospodinjstev, 
ki so imela kmečka gospodar
stva, od teh pa je bilo le 21.675 
čistih in 52.060 mešanih kmetij.

Ti podatki so dovolj zgovoren 
dokaz, da je največ (62 gdsto- 
tkov) tistih kmetij, pri katerih 
imajo člani gospodinjstva za

gotovljen vir dohodka izklju
čno iz nekmetijstva ali pa so to 
gospodinjstva brez delovnih 
moči. Jasno je potem, da od 
teh kmetij tudi ne moremo pri
čakovati večje proizvodnje in 
tržnih presežkov, saj je med 
njimi veliko takih, ki zemljo 
čuvajo le kot lastnino, sicer pa 
ostaja slabo obdelana ali celo 
neobdelana.

Tudi sama zakonadaja, ki je 
bila sprejeta z namenom, da bi 
čim več zemlje prešlo v roke ti
stih, ki jo obdelujejo, ni opravi
la svojega in priča smo celo te
mu, da se zemljiška posest še 
naprej drobi. V povprečju ima 
kmečko gospodarstvo v Slove
niji v lasti le okrog 2,6 hektarja 
obdelovalne zemlje, le tretjina 
gospodarstev pa ima posest, 
večjo od pet hektarjev. Po po
datkih statističnega zavoda se 
je v dvajsetih letih zlasti močno 
povečalo ševilo malih kmečkih

povečalo že na blizu 62.400, 
kar potrjuje, da se kmečka po
sest še naprej drobi in se pove
čuje nekmečko lastništvo kme
tijskih zemljišč.

In kakšen je delež obdeloval
nih zemljišč po posameznih so- 
cioekonomskih tipih kmetij? 
Največ je mešanih kmetij, saj 
nanje odpade kar 57 odstotkov 
vseh kmetijskih obdelovalnih 
zemljišč, čiste kmetije imajo le 
28 odstotkov zemljišč, ostareli 
kmetje 5,5 odstotka in kmetij
sko neaktivne domačije 9,1 od
stotka vseh obdelovalnih zem
ljišč. Iz tega lahko sklepamo, 
da takšna struktura prav goto
vo daje svoj pečat tudi organi
ziranosti zadružništva in delu 
pospeševalne službe in pred
stavlja največjo oviro pri napo
rih za povečevanje kmetijske 
pridelave in reje.

Od 192 tisoč kmečkih gospo
darstev jih z organizacijami

V skupni kmetijski tržni proizvodnji v Sloveniji je v letu 1984 
na zasebni sektor največji delež odpadel pri pridelavi vrtnin in krom
pirja, saj so prvih kmetje pridelali 98 odstotkov, krompirja pa skoraj 
95 odstotkov vseh tržnih viškov. Tržni pridelek grozdja je znašal 91 
odstotkov, klavnega goveda 89 odstotkov in mleka so oddali dobrih 

-86 odstotkov vseh oddanih količin. Velik delež predstavlja zasebni 
sektor tudi pri vzreji brojlerjev, saj odpade nanj 85 odstotkov vseh 
zaklanih piščancev, medtem ko pri prašičih odpade na zasebni sek
tor le 42 odstotkov vseh tržnih viškov.

gospodarstev, ki nimajo več 
kot en hektar zemlje. Če je bilo 
leta 1960 takšnih kmetij v Slo
veniji le nekaj več kot 40 tisoč, 
se je njihovo število leta 1981

združenih kmetov proizvodno 
sodeluje le tretjina, v to sodelo
vanje pa se slabo vključujejo 
predvsem manjša kmečka go
spodarstva, ki si pretežni del

dohodka pridobivajo zunaj 
kmetijstva. Temu primerni so 
seveda tudi povprečni pridelki 
v zasebnem kmetijstvu, ki so še 
vedno izredno nizki, čeprav po
datki kažejo, da na usmerjenih 
kmetijah, ki sodelujejo z za
družnimi organizacijami, le-ti 
ne zaostajajo za tistimi v druž
benem sektorju. Vzemimo za 
zgled pridelavo pšenice, kjer 
znašajo povprečni pridelki pri 
kmetih 3,2 tone na hektar, v 
družbenem sektorju pa je to 
povprečje ze okrog 4,5 ione. 
Vendar je to povprečje za vseh 
40 tisoč hektarjev površin, na 
katerih kmetje.pridelujejo pše
nico, na usmerjenih kmetijah 
pa je pridelek seveda znatno 
višji. V organizirano tržno pri
delavo pšenice je bilo v letu 
1983 vključenih 14 tisoč hek
tarjev kmečkih površin in na 
teh je bil pridelek enak družbe
nemu sektorju ali celo višji. Ti
sti kmetje, ki so bili vključeni v 
tekmovalne krožke, so pridelali 
celo več kot 5,5 tone pšenice na 
hektar. Podobno je tudi pri 
sladkorni pesi, kjer je pridela
va v celoti organizirana in tu 
pridelek pri kmetih celo prese
ga tistega v družbenem sektor
ju.

Vsi ti podatki torej kažejo, 
da je v zasebnem kmetijstvu še 
veliko neizkoriščenih možno
sti, s pozitivno zakonodajo in z 
ustreznimi pogoji gospodarje
nja pa je zato treba kmete 
spodbujati k večji in tudi bolj 
racionalni pridelavi in reji.

L. Kovač

ZAVAROVANJE ŽIVALI
Živinoreji pretijo mnoge nevarnosti in bolezni, zato je zavarovanje živali 
z zdravljenjem postalo pomemben element za ohranitev staleža živali in 
za večji prirastek. Zadnja leta smo pri zavarovanju živali med tistimi, ki 

izgubljajo mnogo časa s problemi živinoreje.

Reja je intenzivnejša, povečalo se 
je pridobivanje mleka. V teh hudih fi
zioloških obremenitvah molznic pa se 
že ob najmanjši tehnološki paniki, 
zlasti v prehrani, pojavlja vrsta zdrav
stvenih in rejskih problemov. Po
manjkanje in tudi slaba preskrba v 
prehrani živali z rudninskimi snovmi 
in drugimi potrebnimi sestavinami 
povzroča na našem območju resne te
žave — zmanjšala se je naravna od
pornost živali.

V Pomurju je od 1967. leta vključe
no v zdravstveno varstvo okrog 50 od
stotkov plemenske živine, sposobne 
za zavarovanje. Zaradi že navedenih 
problemov v živinoreji beležimo zad
nja leta izgube, predvsem v letu 1985, 
tako pri izplačilih odškodnin kot tudi 
pri stroških zdravljenja. Leto 1985 je 
zaključeno z zelo slabim-rezultatom, 
smrtnost je 2,38 odstotka. Izplačila 
odškodnin so se glede na tehnično 
premijo za škode povečala na 140 od
stotkov. Veliko izgubo pa beležimo 
pri zdravljenju zavarovanih živali, to 
pa zaradi spremembe cenika uslug in 
močno povečanih potnih stroškov. 
Tako znaša skupni škodni rezultat pri 
zavarovanju živali z zdravljenjem — 
zasebni sektor 122 odstotkov. V letu 
1985 smo za odškodnine pri smrtnosti 
2,38 odstotka izplačali 19,596.030 din 
in za stroške zdravljenja 23,050.000 
din. Torej je skupni znesek 122 odsto
tkov.

Zaradi stalnega naraščanja stro
škov zdravljenja živali zasebnega sek
torja so bile pri tej vrsti zavarovanja 
potrebne spremembe Splošnih pogo
jev za zavarovanje živali.

Zbor kmetijske rizične skupnosti 
pri Zavarovalni skupnosti Triglav je 
27. 11. 1985 sprejel dopolnitev Sploš

nih pogojev za zavarovanje živali, 
člen 11, in sicer:

Če je dogovorjeno tudi zavarova
nje stroškov zdravljenja, plača Zava
rovalna skupnost stroške intervencije, 
stroške porabljenih zdravil in prevo
zne stroške ob soudeležbi zavarovan
ca pri stroških zdravljenja. Soudele
žba zavarovancev pri kritju stroškov 
zdravljenja lahko znaša do 30 odsto
tkov in se določa na podlagi škodne
ga rezultata pri zavarovanju živali z 
zdravljenjem.

Zbor delegatov kmetijske temeljne 
rizične skupnosti Pomurske območne 
skupnosti je 23. 12. 1985 o problema
tiki in stanju pri zavarovanju živali 
ugotovil, da so rezultati v tej zavaro
valni skupini slabi in zaradi tega spre
jema za leto 1986 naslednje spremem
be pri zavarovanju živali:

1. Pri zavarovanju živali v družbe
nem sektorju znižanje ali povečanje 
zavarovalne premije na podlagi tehni
čnih rezultatov, torej bonus ali malus.

2. Pri zavarovanju plemenskih živa
li z zdravljenjem v zasebnem sektorju 
se spremeni tarifa, in sicer:

— za plemenska goveda se spreme
ni tarifa od 2,8 odstotka na 3,2 od
stotka

— za kopitarje ostane tarifa kot je 
bila do sedaj, in sicer:

pri uporabljanju za kmečka dela 
5,2 odstotka

pri uporabljanju za težja dela 6,5 
odstotka.

Zbor delegatov temeljne rizične 
skupnosti je tudi določil 10-odstotno 
soudeležbo zavarovancev pri stroških 
zdravljenja.

Torej je s 1. 1. 1986 premijska tarifa 
za zavarovanje plemenskega goveda z

zdravljenjem zasebnega sektorja 3,2 
odstotka z 10-odstotno soudeležbo 
zavarovancev pri stroških zdravljenja. 
Pri kopitarjih premijska tarifa ostane, 
uvede se le lQ-odstotna soudeležba 
zavarovanca pri stroških zdravljenja.

rovancev zavarovanje plemenskih go
ved z zdravljenjem v Pomurju najce
nejše.

Zavedati se moramo, da predsta
vlja v Pomurju zavarovanje živali z 
zdravljenjem zasebnega sektorja del 
pospeševanja kmetijstva --- konkret
no živinoreje.

Tibor Bagari, kmet. inž.

Kljub povečani premijski tarifi za 
plemensko govedo na 3,2 odstotka je 
ob najmanjši možni soudeležbi zava

Reja kakovostnih plemenskih živali ima v Pomurju že dolgolet
no tradicijo. Seveda tudi uspehi ne izostajajo in pomursko govedo li
saste pasme se uvršča po kvaliteti v sam evropski vrh. Zato'tudi pov
praševanje po plemenski živini iz Pomurja narašča, poleg kupcev iz 
vseh koncev Jugoslavije pa se zanjo zanimajo tudi na tujih tržiščih. 
Zaradi krize v živinoreji je v preteklih dveh letih povpraševanje v Ju
goslaviji nekoliko padlo, v zadnjem času pa spet narašča. To potrju- 
jejo tudi sejmi plemenske živine, ki jih v Murski Soboti organizira 
Živinorejsko veterinarski zavod za Pomurje. Posnetek je s sejma mi
nuli četrtek, na katerega so rejci pripeljali več kot 80 plemenskih te
lic, manjkalo pa ni tudi kupcev. Cene za plemensko telico so se giba
le okrog 260 in 270 tisoč dinarjev. Foto: L. Kovač

Vpliv podlage na rast sadnega drevja
Ob nakupovanju sadja za ozimnico se marsikdo zamisli in 

ugotovi, da bi tudi sam lahko del vrta namenil pridelovanju sadja. 
Od zamisli do uresničitve lahko nastopi precej problemov. Pred
vsem se velikokrat pojavi vprašanje o podlagah in o sami tehniki 
sajenja.
PODLAGA ZA SADNO DREVJE

Na sadnem drevesu ločimo korenine, koreninski vrat, deblo 
in krošnjo. Podlaga »prispeva« korenine, koreninski vrat in del 
debla do cepljenega mesta.

Vsaka podlaga ima določene lastnosti, zaradi katerih se nanjo 
cepijo žlahtne sorte. Lahko je bujne ali šibke rasti, bolj ali manj 
občutljiva za nizke temperature, za različne bolezni itd.

Podlage so lahko generativne ali vegetativne. Generativne 
podlage rastejo iz semena. Tako podlago imenujemo sejanec pa 
tudi »divjak« in je praviloma bujne rasti. Večina dreves na starih 
plantažah in kmečkih sadovnjakih je cepljenih na sejanec. Taka 
drevesa razvijejo veliko krošnjo, ne potrebujejo opore, roditi pa 
začnejo precej pozneje kot na vegetativnih podlagah. Razdalje sa
jenja morajo biti velike. Sejance jablan in hrušk izpodrivajo vege
tativne podlage, precej pa se še uporabljajo sejanci breskev, mare
lic in orehov.

Vegetativne podlage so vzgojili s selekcijo in križanjem. Ra
zmnožujejo se vegetativno — nespolno, zato ohranijo'vse lastnosti 
matične rastline.
PODLAGE ZA JABLANE

M 27 je trenutno najšibkejše rastoča podlaga, ki se dobi v na
ših drevesnicah. Žlahtna sorta, cepljena na to podlago, zraste 1,5 
do 1,8 metra visoko. Zarodi že v drugem letu po sajenju, veliko
krat celo takoj prvo leto. Drevo potrebuje stalno oporo (npr. lesen 
kol). Podlaga je odpornejša za nizke temperature kot podlaga M 
9. Nanjo cepimo predvsem bujno rastoče sorte (npr. jonagold,, 
mutsu, boskop). Drevesa so zelo primerna za majhne vrtove in ce
lo za gojenje v posodah na balkonih. Razdalja sajenja je od 0,8 do 
1,2 metra.

M 9 je šibke rasti. Drevo zraste 2,5 do 2,8 metra visoko. Za 
rodi že v drugem letu po sajenju, včasih tudi isto leto po sajenju. 
Potrebuje stalno oporo. Dokaj dobro se prilagaja različnim tipom 
zemljišč. Precej občutljiva je za nizke temperature. Zelo primerna 
je za manjše vrtove in plantažne nasade. Razdalje sajenja do od 
1,2 do 1,8 metra. Zelo rad jo objeda voluhar.

M 26 je srednje šibke rasti. Zraste do 3,2 metra visoko. Po ne
kaj letih opora ni več potrebna. Zarodi v 2 do 3 letih po sajenju. 
Drevesa sadimo od 1,8 do 2,5 metra narazen.

M M 106 raste srednje bujno. Drevesa dosežejo višino 3,5 
metra. Ne potrebujejo opore. Zarodi v 2 do 3 letih po sajenju. 
Drevesa sadimo od 2,8 do 3,5 metra narazen.

M 111 je srednje bujne rasti. Drevesa zrastejo od 4 do 4,5 me
tra visoko. Ne potrebujejo opore. Zaredijo eno leto kasneje kot na 
podlagi MM 106. Razdalje sajenja za to podlago so od 3 do 4 me
tre.

Naštete so tiste podlage, ki se v naših drevesnicah še dobijo. 
Bujno rastoče podlage so zelo primerne za nezaščitene vrtove ob 
počitniških hišicah, kjer srnjad objeda sadno drevje. Visokodebel
na drevesa lažje zaščitimo.

Pri hruškah sta najbolj zastopani dve podlagi: sejane hruške 
in kutina MA, ki jo razmnožujemo vegetativno. Ker vse sorte 
hrušk niso skladne-kompatibilne s kutino (npr. viljamova), cepijo 
take sorte na posredovalko.

Posredovalna sorta se dobro ujema s kutino in s sorto, ki pa 
ni skladna s kutino. Zato potrebujemo leto več, da vzgojimo sadi
ko na posredovalki. Na sejancu so drevesa bujne rasti, na kutini 
pa za tretjino šibkejše. Razdalje sajenja dreves, cepljenih na kuti
ni, so od 1,5 do 3 metre, na sejancu pa od 2,5 do 4 metre. Drevesa 
večinoma ne potrebujejo opore.

Češnje cepimo na češnjev sejanec, ki mora imeti gladek, svet
lo rjav lub. Na sejancu se razvijejo velika, 5 in več metrov visoka 
drevesa. Sadimo jih od 5 do 7 metrov narazen. Na vegetativni 
podlagi F 12/1 je rast dreves bujna, vendar bolj izenačena kot na 
sejancu. Colt je novejša vegetativna podlaga, ki je približno za 
tretjino šibkejše rasti kot F 12/1. Drevesa hitro zarodijo (v 2. do 3. 
letu). Nekoliko bolj je občutljiva za nizke temperature, za to jo ce
pimo nižje kot F 12/1. Na'podlagi colt drevesa razvijajo bolj 
odprte; široke krošnje. Na tej podlagi sadimo drevesa od 4 do 5 
metrov narazen.

Breskve cepimo na sejanec breskev in vegetativne slivove 
podlage, predvsem na st. julien in brompton. Na slivah rastejo ne
koliko šibkeje. Kadar želimo na izkrčen nasad breskev zopet posa
diti breskve, moramo obvezno vzeti za podlago slivo. Tudi na bolj 
težkih, vlažnih zemljiščih breskve, cepljene na slivo, bolje uspeva
jo. Drevesa, odvisno od vzgoje, sadimo od 2 do 4 metre narazen.

Slive cepimo na različne sejance sliv in na vegetativne podlage 
brompton, st. julien in pixy. Pixy ima najšibkejšo rast, saj drevesa 
dosežejo le tretjino do polovice rasti, ki jo razvijejo drevesa na 
podlagah brompton in st. julien. Na podlagi pixy sadimo drevesa 
v razdalji od 2 do 3 metre, na drugih dveh pa od 3 do 4 metre na
razen.

Marelice cepimo na sejance marelic, veliko bolje pa se obne
se cepljenje na slivove podlage (resnik, bistrica, bela sliva). Cepi
mo višje od 50 centimetrov, da pride čim bolj do izraza vpliv pod
lage. Marelice sadimo od 4 do 5 metrov narazen. (p0

S povezovanjem do cenejše pridelave
Podatki o številu pogodbenih 

skupnosti v Sloveniji kažejo, da 
se zanimanje kmetov za to nefor
malno obliko združevanja iz leta 
v leto povečuje. Po letu 1980 se 
je število le-teh v štirih letih po
večalo za več kot polovico, tako 
da jih je bilo v letu 1984 že blizu 
8 tisoč. Tudi kmetijska pridelava 
postaja vse dražja, sodobno kme
tovanje zahteva večja vlaganja v 
tehnologijo in kmetje vse bolj 
spoznavajo, da nakup mehaniza
cije, ki ni dovolj izkoriščena, ni 
racionalna, zato se vse bolj odlo
čajo za skupne nakupe. Tako ve
čina pogodbenih skupnosti (več 
kot 6 tisoč) odpade na strojne 
skupnosti, žal pa je še vedno pre
malo skupnosti, v katerih bi se 
kmetje odločili za skupno orga
niziranje poljedelstva ali živino
reje, vključno z oblikovanjem 
zemljiških kompleksov, gradnjo 
skupnih objektov ih podobno. 
Poleg strojnih skupnosti je tako 
še največ mlekarskih skupnosti,

ki so jih v letu 1984 našteli 630, 
sledijo pa pašne, za osuševanja, 
vinogradniške in druge skupno
sti. Podobna je slika tudi v vseh 
štirih pomurskih občinah, kjer 
prav tako prevladujejo strojne 
skupnosti, med tem ko se za vse 
druge oblike pogodbenega pove
zovanja in združevanja kmetje le 
s težavo odločajo.

Med vzroki za zaostajanje na 
tem področju velja omeniti tudi 
prezahtevne kriterije za dodelje
vanje družbenih sredstev, dolo
čene nejasnosti glede pogodbene 
skupnosti med ožjimi družinski
mi člani, pa seveda miselnost po
sameznikov, ki so jim često v os
predju le zasebno-lastniški inte
resi. Premalo pa so na tem po
dročju naredili tudi v kmetijskih 
zadrugah, kjer je pospeševalna 
služba često prešibka, zato kme
tom tudi ne ponudi ustreznih in 
zanimivih skupnih programov. 
Vsekakor bo potrebno na tem 
področju narediti v prihodnje ve

liko več, saj bomo le tako lahko 
zmanjšali stroške v kmetijstvu in 
pocenili pridelavo.

Nekaj poskusov je bilo na tem 
področju sicer narejenih, vendar 
se . niso obnesli. Osuševalne 
skupnosti, ki so jih ustanovili 
kmetje, so živele največkrat le to
liko časa, dokler osuševanja niso 
bile končana, morda so se prvo 
leto odločili za eno kulturo na 
teh površinah, nato pa je spet na
daljeval vsak po svoje. Možnosti 
za pogodbeno povezovanje kme
tov pa niso samo v poljedelstvu, 
pač pa tudi na drugih področjih 
kmetijstva. Denimo v sadjarstvu, 
kjer bi s povezovanjem v pogod
bene skupnosti lahko bistveno 
pocenili obnovo sadovnjakov ter 
s tem prihranili tudi precejšnja 
lastna in družbena sredstva. Kot 
vzor za to bi nam lahko bile vi
nogradniške skupnosti na Pri
morskem in v Goriških Brdih, 
kjer rezultati tovrstnega združe
vanja ne izostajajo. L. Kovač

Usposabljanje kmetijskih zemljišč
Tudi pomurski kmetijci se za

vedajo, da se le na usposobljenih 
zemljiščih da dosegati visok pri
delek, ne glede na to, če so to 
njivske ali travniške površine. V 
preteklih dveh srednjeročnih ob
dobjih so zato v Pomurju poseb
no pozornost namenjali osuševa
njem in danes ugotavljajo, da je 
dobršen del kmetijskih zemljišč 
že usposobljen za pridelavo. 
Medtem ko je družbeni sektor ta- 
korekoč osušil skoraj vse svoje 
površine, pa jih še precej dela ča
ka na kmečkih površinah. Druž
beni sektor je za ta dela dokaj 
dobro usposobljen, zato rezultati 
ne izostajajo, več težav pa se po
javlja v zasebnem sektprju. Ta za 
osuševanje ponekod šč vedno ni 
ustrezno organiziran, zato se 
sredsta v te namene nemalokrat 
tudi neracionalno trošijo. Soča
sno z osuševanjem v zasebnem

sektorju potekajo tudi zložbe, 
kjer prav tako često prihaja do 
zapletov. Da bi delo na tem po
dročju steklo uspešneje, v sobo
ški občini razmišljajo, da bi del 
komisije za zložbe profesionali
zirali.

Čeprav so bila v preteklosti v 
osuševanja vložena precejšnja 
družbena sredstva, rezultati že 
kažejo, da so bile te naložbe 
upravičene. To navsezadnje potr
juje tudi večja tržnost, ki se v Po
murju iz leta v leto povečuje, na 
osnovi izkušenj na že osušenih 
površinah pa se med kmeti pove
čuje tudi zanimanje za nove. Re

zultati namreč kažejo, da se je na 
takih površinah pridelek v polje
delstvu povečal za tri- do štiri
krat, na osušenih travnikih pa 
poleg znatno boljše kakovosti 
dosegajo tudi do desetkrat večje 
pridelke.

Osušene površine pa je treba 
seveda tudi ustrezno vzdrževati, 
saj sicer vsa vlaganja že po nekaj 
letih ne bodo več dajala pravih 
rezultatov. Žal pa na to često po
zabljamo, zato bi morale skup
nosti za osuševanje tudi po opra
vljenem osuševanju skrbeti za 
vzdrževanje osuševalnih siste
mov. L. Kovač

Turnišče: Cene pujskov
Če se bo tako nadaljevalo, kmalu na sejmu v Turnišču ne bo več 

možno kupiti pujskov. Minuli četrtek so jih rejci namreč pripeljali le 6 
in tudi vse so prodali, saj je bilo kupcev veliko. Cena se je gibala med 
16.000 in 18.000 dinarji za par.
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Šestuma javna tribuna o elektrarnah na Muri

MURA JE LE ENA, NAM VSEM DODELJENA
Svojevrstno uverturo v sredino (15. januarja) javno tribuno o name

ravani gradnji niza hidroelektrarn na reki Muri — pripravili so jo 
marksistični center mariborske univerze, medobčinsko študijsko središ
če CK ZKS Pomurja in ekološka skupina pri soboški občinski konfe
renci ZSMS — je pomenilo že srečanje skupine tako imenovanih zele
nih z avstrijskim publicistom, časnikarjem in pobudnikom akcije za var
stvo okolja v avstrijskem parlamentu dr. Giintherjem Nenningom v Ra
dencih. Hkrati je s polno paro delovala agitacijsko-propagandna maši- 
nerija z vsemi spremljajočimi prijemi, ki bi prav lahko bili v določenem 
smislu lekcija vsem tistim, ki se raje — ker ač tako udobneje in var
neje — oprijemajo okostenelih, malone dogmatskih, ukalupljenih metod 
dela z. ljudmi.

Menda galerija še ni bila tako 
polna kot tokrat, ko seje zbral tu 
takorekoč »cvet zelene alternati
ve« iz Pomurja in Slovenije, da 
bi v velikem slogu, naelektrenem 
»hydeparkovskem« ozračju in 
ob megalomanskem projektu ve
soljnemu slovenstvu izpričal (in 
izkričal), kako se noče in ne želi 
tako zlahka vdati v usodo, ki naj. 
bi mu jo s ponujeno (vsiljeno!?) 
različico energetske izrabe Mure 
»zabetoniralo« Elektrogospo
darstvo in glavni projektant inž. 
Janko Kovačec iz mariborskega 
Elektroprojekta. S Sandrom Per- 
tinijem bi dejali: »Ne strinjam se 
s tvojimi idejami in z vsemi moč
mi se bom boril proti njim, pri
pravljen pa sem žrtvovati tudi ži
vljenje za'to, da boš ti svoje ideje 
lahko vedno izražal.«

Za »ogrevanje na odprti sce
ni« je eden od predsedujočih, 
vodja ekološke skupine Darko 
Kutoš, prbral ep o Muri domači
na Jožeta Bagaroša s Petanjec, 
»porojen« 14. januarja ob treh 
zjutraj, ki mu je občinstvo pritr
jujoče zaploskalo. Tudi predstav
nik pomurskega društva za var
stvo okolja mag. Andrej Kralj — 
zanj so organizatorji predvideli 
uvodni nagovor — je bil deležen 
glasnega pritrjevanja navzočih, 

Ščepec podatkovnih paberkov
»V gradivih je zapisano, da bo treba za gradnjo hidroelektrarn na 

Savi in Muri nameniti 611 milijonov dolarjev. O dinarjih ne bi govoril, 
ker bo jutri ta cena že drugačna. Kako bomo prišli do tega denarja? 50 
odstotkov bo znašala lastna udeležba Elektrogospodarstva, 30 odsto
tkov bodo znašala domača posojila in predviden razpis javnega posojila 
in 20 odstotkov, to je 122 milijonov dolarjev, bomo dobili s pomočjo tu
jih kreditov. Podatka ne bi komentiral.« (Dr.'Dušan Plut)

»Pred več kot poldrugim letom so v Posavju ustanovili projektni 
svet za gradnjo verige hidroelektrarn na Savi in zaposlili profesionalce, 
ki lahko sprotno spremljajo vse aktivnosti in niso podvrženi časovni sti
ski. Podobno bi kazalo narediti pri nas, ker je to doslej poseg največjega 
pomena v tej pokrajini.« (Edvard Metličar)

»Govorimo o hektarjih obdelovalne zemlje, ki jo bodo murske elek
trarne požrle s tem svojim 300-metrskim pasom, 200-metrskim vode in 
sto metri nasipov. Na tribuni piše, da je to najboljša obdelovalna zemlja. 
Hkrati poslušamo, da v Apačah ob Muri pesek zasipava agromeliorira- 
na zemljišča. To sta dve stvari, ki ne gresta skupaj. Sprašujem, kaj pa 
veliko večje količine kmetijskih zemljišč, dejansko njiv, ki so bila zavze
ta okrog Avtoradgone, Elrada, lesne industrije v Boračevi in še kje.« 
(Janko Kovačec)

ko je med drugim omenil: »De
setletja smo se zbirali odrasli in 
skušali družbi dopovedati, kaj 
nam grozi. Vse zaman. Posmeh
ljivo so nas imenovali >luftarje<. 
Človek je dobil vtis, da se obna
šamo kot don Kihot, ki se bori z 
mlini na veter.«

BREZOBZIREN, NESTROKO
VNO PRIPRAVLJEN PRO
JEKT i

Vstal je filozof Štefan Smej iz 
delovnega predsedstva, začel z 
večpomensko romantiko, bivanj
skimi (eksistencialnimi) stiskami, 
žrtvovanjem pokrajine in sklenil 
z nepredvidljivimi posledicami, 
ki jih bo imela predvidena grad
nja verige hidroelektrarn na Mu
ri. »Tako na primer ne bo mogel 
prekmurski dečak zaklicati prle
škemu Čehu čez Muro. V teh zim
skih dneh, ko sekajo drva, se ne 
bodo mogli pogovarjati z levega 
brega na desni breg, kaj šele, da 
bo mogel kdo zalučati ploščati 
kamen z murskega proda po gla
dini reke. Reke ne bo več. To bo 
kanal. Tri do osem metrov visoki 
nasipi. Posekan gozd. S temi be
sedami bi rad označil usodnost 
tega brezobzirnega projekta, ki 
namerava celotno Muro vkleniti. 
To je tisto kar nas skrbi v času, 
ko se zarisujejo drugačne veščine 
in tehnologije za pridobivanje 
dobrin, ki jih imenujemo alterna
tivne.«

Pomenljiv je bil v svojem na
stopu tudi biolog-ekolog prof. 
Tone Novak, ki je v dnevnem ti
sku — predvsem pa v zadnji šte
vilki mariborske Katedre — do
dal nekaj zanimivih in koristnih 
strokovnih zrn k problematiki, 
zadevajoči murske elektrarne. 
»Kar me je zelo presenetilo in 
res premaknilo, da sem se tega 
temeljiteje lotil, je dejstvo, da so 
ti problemi, ki se odpirajo v zve
zi z Muro, prvič, občečloveški, 

drugič, problemi, ki zadevajo na
še preživetje in tretjič, gre za pro
bleme, ki jih zagovorniki elek
trarn postavljajo predvsem kot 
strokovne. Ravno po tej stroko
vni plati sem skušal dokazati, da 
tej strokovnosti vendarle marsi
kaj manjka.« Govornik je dal ve
deti, da so nekatera od vprašanj 
take vrste, ki zadevajo oz. je za
nje potrebnih zgolj nekaj osnov
nih znanj iz srednješolske fizike 
in biologije. Kar se tiče socialnih 
problemov v zvezi z gradnjo 
murskih elektrarn, pa je Novak 
sodil, da gre pri tem za našo so
cialno samoupravno zrelost. 
Čudno se mu zdi, kako je mogo
če, da — dobesedno povedano 
— »lahko kot biolog najdem tak
šne luknje v sistemih in napišem 
toliko pripomb. To je kar never
jetno za neko strokovno organi
zacijo.« Meril je kajpak zlasti na 
Elektrogospodarstvo.

ELEKTRARNE BODO, PA PI
KA!?

Sociolog Janko Votek je govo
ril o elektrarnah na Muri kot pa
radoksu in skušal to osvetliti z 
vidika narodnega gospodarstva 
in ne — kot je dejal — »z vidika 
monopolnega položaja Elektro
gospodarstva, ki nam vsiljuje ta 

projekt.« Eden najpopularnejših 
Sobočanov, strojni ključavničar 
Ludvik Lajči-Žaluso, ki se je na 
tribuni označil kot mali filozof in 
strasten raziskovalec preteklosti 
Prekmurja, si ni mogel kaj, da ne 
bi segel v zgodovino in spomnil 
na nekdanjo ločenost pokrajine 
ob Muri od matične domovine 
Slovenije. Glede elektrarn je po
nudil nekaj, po njegovem ne- 
spodbitnih dejstev o podtalnici, 
izkoriščanju termalnih vrelcev in 
bioplina ter kompromisni rešitvi 
pri energetski izrabi Mure z upo
rabo lastne pameti. »A res nima
mo vrhunskih strokovnjakov, ki 
bi zgradili vsaj eno prototipno 
plavajočo turbino takega tipa, da 
bi imela možnost izkoristiti vse
kakor ugodno hitrost reke Mu
re?« je želel biti konstruktiven 
Žaluso. Z zanimanjem smo pri
sluhnili Matjažu Ježu z maribor
skega Zavoda za spomeniško 
varstvo. »Ugotovili smo, da je 
naravna dediščina Pomurja iz
redno bogata, pestra in jo mora
mo na vsak način ohraniti. Pro
jekti; ki so izdelani za predvide
ne hidrocentrale, so pomanjklji
vi, in to predvsem v poglavju, 
kjer je potrebno napovedovati 
posledice predvidenih posegov 
na okolje. Treba jih je dopolniti 
in šele potem presoditi, če smo 
sploh sposobni na razumen na
čin, z razumnimi sredstvi te vpli
ve obvladati. Šele po tej presoji- 
se lahko odločamo: gradnja da 
ali ne. Danes slišimo predvsem 
iz nekaterih političnih vrhov, da 
je ta presoja že na pamet vnaprej 
narejena. Slišimo: centrale bodo, 
pa pika! Tako seveda — ne na 
temelju strokovnih ne družbenih 
odločitev in načel ne moremo 
sodelovati.«
ZGOLJ POTEMKINOVE VASI 
NERAZVITEGA SVETA

Po republiki iz občinstva — 
»čeprav je reka Mura mokra, ni 

dovoljeno, da bi si v njej v pri
hodnje prali roke« — in vpraša
nju, kakšen je sistem gradnje av
strijskih hidroelektrarn, se je z 
daljšim, pisno pripravljenim pri
spevkom v imenu marksistične 
sekcije oglasila Viljemka Nedog, 
dijakinja srednje družboslovne 
šole iz Maribora. Naslovila ga 
je: Muri grozi nevarnost. Poglej
mo le nekaj najbolj iskrivih in 
sočnih odlomkov! »Ali naj krat
koročno in začasno rešimo pro
blem brezposelnosti določenega

Slika: Abraham Albert

odstotka prebivalcev m s tem 
uničevalno posežemo v okolje 
ter odpremo nov, tokrat bolj pe
reč. ekološki problem, ki ne bo 
zaobjel le nekaj odstotkov aktiv
nega prebivalstva Slovenije, koli
kor je pač brezposelnih gradbe
nikov, marveč okoli dva milijona 
prebivalcev celotnega slovenske
ga prostora, bodisi Slovencev ali 
nacionalnih manjšin Madžarov 
in Italijanov. . . Kot jedrske 
elektrarne so tudi hidroelektrar
ne, ki škodljivo posegajo v nara
vno okolje, zgolj Potemkinove 
vasi nerazvitega sveta. Grešiti je 
človeško, toda enkrat je treba 
spregledati te napake in jih zave
stno popraviti, in to takrat, ko še 
ni prepozno, saj se po toči zme
raj zaman zvoni. Ali res moramo 
s takšnimi programi gradnje 
elektrarn po stopinjah tistih ne
razvitih dežel v svetu, ki so bile 
že skoraj na tem, da se industria
lizirajo, vendar jim je v svetovni 
delitvi dela pripadla funkcija 
permanentne gospodarske zao
stalosti oziroma nerazvitosti, ker 
to ustreza mednarodnim cen
trom kapitala, ki delujejo po na
čelu: umazana tehnologija v ko
lonije, pri tem pa ne upoštevajo 
neizoliranosti posameznih narav
nih enot?(...) Upravičeno se lah
ko vprašamo, ali bodo potem na 
murskem polju, sestavni enoti ži
tnice Panonske nižine, še uspeva
le vse kulturne rastline današnjih 
tamkajšnjih rodovitnih površin, 
ki so kot vir prehrane tesno po
vezane s človekovo eksistenco. Z 
nihanjem rečne struge, pogla
bljanjem in dvigovanjem, bi se 
delno zmanjšala gladina podtal
nice, to je na mestih, kjer bi bila 
struga poglobljena, delno pa bi 
se onesnažila z umazano rečno 
vodo na mestih, kjer bi se struga 
dvigovala nad normalno raven 
reke. Pa tudi krčenje gozdov in 
logov kot filtrov čiste vode bi 
vplivalo rfa manjšo količino pit
ne vode, saj so gozdna tla takore
koč rezervoar.(...) SZDL-jevci 
so sklicali tajni posvet predsed
nikov krajevnih konferenc SZDL 
Slovenije in jim zaupno razložili, 
da elektrarne morajo biti in da je 
to edina korist, ki jo lahko dobi 
Pomurje od centra. Zato naj bo
do pripravljeni, da zagotovijo, če 
bo potrebno, političen konsenz 
na svojem območju pod krinko 
demokratičnosti.« (Ploskanje.)

ZAHTEVA PO NACIONAL
NEM REFERENDUMU

Konec prve ure javne tribune, 
ko smo se v galeriji soboškega 
Kulturnega centra zasačili pri — 
glede na »našpičenost« navzočih 
skorajda pregrešni — misli na 
starosto slovenskih energetikov, 
dr. Vladimirja Šlebingerja, ter 
nekdanje poslance Ivana Krefta, 
Rada Pušenjaka in številne dru
ge, ki so se pred poldrugim de
setletjem in več na republiki na 
vse kriplje potegovali za elektrar
ne na Murije v njej lastnem slo
gu spregovorila Alenka Bizjak iz 
društva za varstvo okolja Lju
bljana. »Ob razgrnitvi načrtov 
hidroelektrarn na reki Muri pa 
se je spet ponovil v bistvu ves ta 
nesprejemljivi način, ki ga naša 
teorija države samoupravnega 
socializma ne pozna, je pa zato v 
praksi v vsakdanjem življenju 
nenehno navzoč. To si upam tr
diti s tem, ker ni bilo do danes 
nobene širše javne razprave, če
prav bi ta poseg neposredno traj

no ogrozil skoraj dva tisoč hek
tarjev površin. Se več: študija 
predvideva izrabo celotnega slo
venskega toka reke Mure, kot da 
je reko kar tako lahko spremniti 
v kanal, napolnjen z vodo, ki se 
do osem metrov visoko dviga 
nad pomursko ravnino. Na tak 
način ne moremo in ne smemo 
razmišljati o naših vodah. Kultu
ren narod svoje reke čuva in z 
njimi gospodari tako, da jih izra
blja v razumni meri. Nesprejem
ljivo je, da bi se še živo, tekočo 

vodo, predvsem pa njene edin
stvene mrtvice, ki so že medna
rodno zaščitene, glede na svojo 
favno in floro na ta način uniči
lo. Spet smo priča prikazovanja 
samo enega predloga in nimamo 
za razpavo nobene druge alter
native. In spet je predložena taka 
sektorska študija, ki obravnava 
vidike in koristi le elektrogospo
darstva in morda še vodnega go
spodarstva. In spet se z njo izsi
ljuje, češ da je pričetek gradnje 
prve hidroelektrarne Hrastje 
pred vrati. Trdijo, da je bilo že 
vse dogovorjeno in da je bila za 
študijo porabljena velika vsota 
denarja in seveda tudi časa.« 
Bizjakova je sprožila pobudo, 
naj bi se proučila možnost vloge 
za oceno ustavnosti in zakonito
sti na ustavno sodišče Sloyenije 
na osnovi veljavnega zakona o 
urejanju prostora, ki v svojih čle
nih terja izdelavo ustreznih plan
skih aktov za območja, na kate
rih se predvidevajo večji posegi, 
ki bi lahko bistveno spremenili 
odnose v prostoru. »Morda bi 
razmislili o zahtevi za nacionalni 
referendum, ker je pod vpraša
jem usoda velikega dela sloven
ske zemlje in ljudi.«

NAJVEČJI ENERGETSKI PO- 
TRATNEŽI V EVROPI

Tudi predstavnica slovenskega 
društva za varstvo okolja Jelka 
Kraigherjeva je terjala več vari
antnih predlogov za energetsko 
izrabo reke Mure. »Ne smemo 
pozabiti, da sodimo med največ
je potratneže energije v Evropi 
na enoto družbenega proizvoda. 
Tretjina slovenskega gospodar
stva porabi skoraj tri četrtine 
energije, ki jo proizvajajo v Slo
veniji, za proizvodnjo izdelkov, 
ki jih doma prodaja po dvakrat 
ali celo trikrat višji ceni od uvo
zne cene, ob tem, da plačuje 
energijo po nižji ceni, kot jo mo
rajo plačevati gospodinjsta,« je 
spomnila Kraigherjeva. »V naj
krajšem času bi morali narediti 
program racionalizacije energije 
in ugotoviti stvarne potrebe in 
možnosti po dodatnih virih ener
gije. Najbrž bi se v tem primeru 
zadovoljile potrebe z eno ali naj
več, dvema novima hidroelek
trarnama, ne pa z verigo, kot je 
predvideno.« Dr/ Dušan Plut z 
oddelka za geografijo ljubljan
ske filozofske fakultete je osvet
lil nekatere širše prostorsko-eko- 
loške dileme, ki se pojavljajo ob 
gradnji hidroelektrarn na Muri. 
»Prekmurje se je šele pred ne
davnim — če gledamo zgodovin
sko — priključilo k Sloveniji. 
Kaj z njim delamo? Enostavno 
ga z 200-metrskim kanalom po
novno izdvojimo iz matične do
movine. (Pritrjujoče ploskanje.) 
Mislim, da je pri tem izredno po
memben narodnoobrambni in 
strateški vidik, o katerem prakti
čno ne razmišljamo,« je opozoril 
dr. Plut.

OGROŽENA ČRPALIŠČA
PITNE VODE

Oglasil se je inženir elektro
tehnike Geza Temlin iz Murske 
Sobote. »Iz študije jasno izhaja, 
da so ogroženi Lutverci kot črpa
lišče za Gornjo Radgono in oko
lico, Krog kot centralno črpališ
če pitne vode za občino Murska 
Sobota — gre tudi za Moravske 
Toplice s turizmom vse do Can
kove in Bogojine — in pravkar 

zgrajeno vodno črpališče na Mo
ti za Ljutomer in okolico. Ogro
ženo bo tudi letno kopališče v 
avstrijski Radgoni. Kako bo Ju
goslavija tam škodo plačala, si 
lahko mislimo. Potrebno bi bilo 
postaviti enako ceno električne 
energije za velike porabnike kot 
materam samohranilkam in upo
kojencem. Morda bi potem prišli 
stran od zastarelih tehnologij in 
beseda prestrukturiranje gospo
darstva ne bi bila le beseda.« 
(Ploskanje.) Ker so predstavniki 
Elektrogospodarstva ob koncu 
druge ure javne tribune še kar 
naprej molčali, je Štefan Smej iz 
delovnega predsedstva začel izzi
vati: »Predlagam, da s skupnimi 
močmi spravimo Elektrogospo
darstvo iz dogmatskega dremeža. 
(Smeh in ploskanje.) Upam, da 
nam tačas niso pripravljali kakš
nih drugačnih alternativ ... 
Skratka, dobro bi bilo, če se v tej 
učni uri globalnega mišljenja in 
lokalnega.delovanja pojavi mrzel 
piš razuma Elektrogospodarstva 
z nalogami, za katere jih je za
dolžila domovina, kot radi govo
rijo.« Vodja projekta gradnje ve
rig hidroelektrarn na Savi in Mu
ri se je naposled le odločil, da 
spregovori. Pozivajoč na strpnost 
pri izpolnjevanju sektorskih na
log ter konsenz, je skušal najprej 
predstaviti sestav energetske po
rabe (s cenami in stroški) v naši 
republiki, nato pa dokazati na
slednje: »Tako pripravljenih na
črtov graditve hidroenergetskih 
objektov, kot jih imamo sedaj v 
obeh primerih graditve hidroe
lektrarn na Savi in Muri, v slo
venski povojni zgodovini še ni
smo imeli.« Občinstvo je to nje
govo sodbo dočakalo s poroglji
vim krohotom in žvižgi. Podob
na usoda je čakala glavnega pro
jektanta, inž. Janka Kovačeca iz 
Elektroprojekta v Mariboru.

JEREBICA JE ŽE SKORAJ 
IZUMRLA

Še prej pa sta imela besedo — 
kajpak ob nekaterih drugih med
klicih in zbadljivkah iz zbrane 
množice — Pavel Pongrac, pred
sednik soboškega izvršnega sve
ta, in Edvard Metličar, predsed
nik komisije pri medobčinski go
spodarski zbornici za spremlja

Pikantnejše s tribuninega menuja
»Okolje je res preveč pomembno, da bi ga lahko prepustili strokov

njakom, toda tudi preveč pomembno, da bi ga pustili filozofom. Mislim, 
da je okolje tako pomembno, da je last nas vseh.« (Dr. Peter Novak)

»Nihče me ne more prepričati, da ste sklenili z naravo takšen sa
moupravni sporazum, da bo po vseh teh posegih podtalnica v redu. Pri 
vseh teh pogovorih in pisanju strašansko pogrešam Radensko. Nikjer je 
ni slišati. Zopet: ali je Radenska sklenila samoupravni sporazum z na
ravo, da bosta dva vrelca izginila, drugi pa ne?«.(Ljerka Godicl, botani- 
čarka z mariborske Pedagoške akademije)

»Poseben problem se mi zdi problem vrelcev mineralne vode in po
zivam predstavnike Radenske, da povejo svoja stališča. Če se poetično 
izrazim: Radenska tri srca so osvojila srca Evrope in sveta, mi bomo, 
bojim se, povzročili infarkt Radenske.« (Dr. Dušan Devetak z maribor
ske Pedagoške akademije)

nje priprav na gradnjo verige 
murskih elektrarn. Prvemu se je 
zdelo ustrezno razgrniti nekaj 
bolj pragmatičnih dejstev. 
»Ogromno sredstev vlagamo v 
melioracije in združevanje zem
ljišč. Pripravljamo namakanje. 
Vsi ugotavljamo, da z vodo iz 
Mure, ki je močno onesnažena, 
ni mogoče namakati. Hkrati ne 
vemo, kakšne posledice bo imela 
— če je Mura umazana — na 
dvig ali padec podtalnice ter 
sploh na razvoj kmetijstva, ki ga 
v regiji postavljamo na prvo me
sto. Dalje, gozdovi. V preteklosti 
smo delali velike napake, saj 
smo pri melioracijah vse vetro
brane in grmičevje posekali. 
Ohraniti moramo naravno rav
novesje in manjšo divjad, recimo 
jerebico, ki je sicer že skoraj izu
mrla, ker ni razmer za normalno 
življenje. Ob vsem tem ne sme 
mo pozabiti, da energijo rabimo, 
da rabimo delovna mesta in ne 
moremo Pomurja ohranjati kot 
močvirno območje iz časa Miška 
Kranjca. Mora biti takšen razvoj, 
ki bo imel ugodne posledice na 
življenje in delo ljudi. Elektrogo
spodarstvo bi moralo bolj kon
kretno pojasniti določene stvari. 
Mi smo se 22. II. dogovarjali, da 
bi za širšo javnost Elektrogospo
darstvo pripravilo — na 20 ali 30 
straneh — izvleček iz,vseh študij 
in ga dalo v razpravo. O gradnji 
elektrarn bomo namreč morali 
razpravljati na zborih skupščine 
in delegati bodo glasovali, če bo 
vse skupaj razčiščeno. Če ne bo, 
delegati verjetno ne bodo glaso
vali za te načrte,« je spomnil

Pongrac. Drugi je v daljšem na
stopu ponovil že povedane resni
ce, polresnice ali neresnice v zve
zi z murskimi elektrarnami ter se 
ustavil pri vprašanju avstrijskih 
elektrarn. »Imel sem priložnost 
ogledati si vse tipe avstrijskih 
elektrarn. Tudi pri teh jezovi so, 
vendar nižji. Vendar pa nismo 
razmišljali, kaj pomeni za nas že 
gradnja elektrarn v Avstriji, ne 
samo pri nas. Ne smemo pozabi
ti, da 200-metrski kanal, o kate
rem govorimo, pri naših sosedih 
v vsej dolžini obstoja in da se vi- 
sokovodni val in nevarnost razli
vanja vode v celoti prenaša na 
naše ozemlje.«

NA SCENI JE PROJEKTANT
Po že nekoliko obrabljenem, 

preprostem spoznanju — okolje 
je predragoceno, da bi ga zaupa
li strokovnjakom — in izzivu, češ 
da se kljub raznim Fenijem, 
Obrovcem in podobnim megalo
manskim projektom ponovno 
provocira zaupanje, je filozof 
Smej prepustil besedo glavnemu 
projektantu, inž. Janku Kovače- 
cu: Izjemna dolžina njegovih po
jasnjevanj, več kot pol ure, ne 
dopušča povzetkov v celoti, mar
več le nekaj odlomkov. Predsta
vil je osnovno koncepcijo ener
getske izrabe reke Mure in se 
kasneje zadržal — med večkra
tnimi prekinitvami z žvižgi in 
glasnimi protesti iz občinstva — 
pri' posameznih odprtih proble
mih. Slišali smo njegova pojasni
la o nekaterih minulih inačicah 
ter utemeljitev zadnje, ki predvi
deva verigo osmih elektrarn. Po
sebej ostro se je poslušalstvo 
odzvalo in protestiralo ob na
slednji izjavi: »S katerim koli 
Obmurcem sem govoril, vsak je 
rekel: Rešite nas poplav!« Zavr
nil je mnenje, da bodo zavoljo 
elektrarn mrtvice šle po zlu, o 
močvirjih pa razsodil: »Kmetijci 
jih neradi vidjo, gozdarji pa jih 
radi vidijo. Tudi meni se zdi, da 
ob Muri pripada zemljišče lo
gom ne njivam.« Kar zadeva av
strijske elektrarne, smo zvedeli 
tole: »Gre za verigo šestih elek
trarn z več ali manj enakim, pad
cem kot ga imajo predvidene na
še murske elektrarne. Stojijo na 
bolj ali manj enakem ozemlju in 

zemljišču, kot je pri nas. Ne bi si 
upal trditi, kar je zapisano zunaj 
na plakatu, da bi Avstrijci rekli, 
da na tistem območju ne morejo 
živeti. Prve elektrarne tam obra
tujejo že več kot 15 let in nisem 
opazil, da bi domačini rekli, da 
so uničeni. Se pravi, daje možno 
najti konsenz in graditi elektrar
ne. Če bi nekdo hotel uničiti Mu
ro, sem jaz prvi proti temu.« Kaj 
pa vprašanje podtaklnice? »Ver
jamem, da ste na to vprašanje ze
lo navezani in v njem leži glavni 
strah te tribune. V projektu so 
predvideni določeni ukrepi. To 
je tista nesrečna peščena prepro
ga pred nasipi, ki nam nasipe od
mika od reke Mure za 50 do 70 
metrov. Mi dopuščamo, da izpod 
nasipov preteče točno določena 
količina vode, ki jo še toleriramo 
in s katero lahko podtalnico ob
vladamo po današnjih hidrome
hanskih principih na višini, ki jo 
bodo določili gozdarji, kmetijci 
in koristniki zemljišča. V elabo
ratu smo napisali, naj ostane 
podtalnica na približno srednji 
današnji višini,« je pojasnjeval 
Kovačec.

Na tribuni so se oglasili še šte
vilni drugi udeleženci, med njimi 
tudi dr. Peter Novak, predsednik 
sveta za varstvo okolja pri repu
bliški konferenci SZDL, ki je 
odločno zanikal, da bi imeli kakr
šenkoli tajni sestanek s predsedni
ki krajevnih konferenc SZDL in 
jih »posiljevali« z elektrarnami 
ter se zavzel za nadaljnji odprt, 
tvoren in demokratičen dialog o 
vseh posegih v prostor in okolje.

BRANKO ŽUNEC
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naši kraji in ljudje

Najprej začasne rešitve, nato pa...
»Prav je, da boste prišli, kajti končno bi radi enkrat povedali, kaj 

je naš problem in zakaj pravzaprav gre.« Tako se je začelo dogovarjanje 
o obisku v krajevni skupnosti Bučkovci. Zakaj prav tam? Veliko je pro
blemov, s katerimi se srečujejo. Poleg ceste Bučkovci—Batjan, ki je v 
novem referendumskem programu občine Ljutomer, si drugega, kar bi 
nujno potrebovali in kar si želijo, ne bodo mogli privoščiti — ali pa? 
Vsekakor vzdušje pred referendumom ni bilo kaj prijetno, oziroma je bi
lo po besedah sogovornikov — Alojza Makoterja, Slavka Krajnca in 
Branka Koštija — napačno razumljeno. In če je bilo napačno razumlje
no, smo poprosili za točno razlago. Podal jo je ravnatelj osnovne šole 
Alojz Makoter:

»V naši krajevni skupnosti ni
koli nismo bili proti referendum
skemu programu. Nikoli pa se 
seveda nismo strinjali, da niso 
uvrstili vanj naše šole. Že, ko se 
je sprejemal referendumski pro
gram za leto 1976—1981 in 
1981 — 1985, smo ostali na »su
hem«, čeprav so naši otroci prav 
tako, ali pa še bolj potrebni pri
zidka z novo sodobno telovadni
co, ki je v naši šoli sploh nima
mo. Torej še enkrat poudarjam: 
nikoli nismo bili proti referendu
mu in proti programu, boli pa 
nas, da smo ponovno »izvise- 
li«.«

Kažejo pa se nekatere rešitve. 
O tem je spregovoril Slavko 
Kranjc, predsednik sveta KS 
Bučkovci:

»Tik pred novim letom smo 
zahtevali sestanek s predstavniki 
občine in socialistične zveze, na 
katerem smo se dogovorili o ne
katerih konkretnih stvareh pri 
iskanju rešitev našega problema 
zunaj referendumskega progra
ma. Mislim, da smo nekatere na
šli. Seveda moram poudariti, da 
so predlogi oz. sprejeti sklepi o 
ureditvi kuhinje, telovadnice ter 
jedilnice za naše otroke le zača

V pogovoru so sodelovali. Slavko 
Kranjc (predsednik sveta KS Buč
kovci)

Alojz Makoter (ravnatelj OŠ 
Bučkovci in sekretar OO ZK)

(Branko Košti (podpredsednik KK 
SZDL Bučkovci)

V Dokležovju imajo kolektivno vodstvo
Že velikokrat sem obiskal kraj 

Dokležovje, kjer se krajani v 
glavnem srečujejo, s podobnimi 
problemi kot v sosednjih obmur- 
skih krajih, vendar sem vselej 
zvedel nekaj novega, izvirnega, 
spodbujajočega. Tako je bilo tu
di tokrat, ko me je na poti .v ta 
prijazni kraj spremljalo toplo 
sonce kot da ne bi bil mesec ja
nuar.

»Pri nas imamo namesto 
predsednika sveta krajevne skup
nosti petčlansko kolektivno vod
stvo, vsak član pa imajo svojo za
dolžitev.

Čeprav imamo v kraju 
veliko delavoljnih in sposobnih 
krajanov, nihče ni hotel prevzeti 
funkcije predsednika sveta kraje
vne skupnosti, ki je gotovo zelo 
zahtevna in odgovorna, zato smo 
se na predlog KK SZDL odločili 
za kolektivno vodstvo in zado
voljni smo,« pravi predsednik 
KK SZDL Dokležovje Boris Ko
vač, s katerim smo se pogovarjali 
o delu in življenju krajanov. Da 
je res tako in da zelo uspešno de
la kolektivno vodstvo, kar je go
tovo redkost, so pokazale neka
tere zadnje akcije, ki so jih izved-

Spomnimo sajno na nedavni 
referendum za sprejem občinske
ga in krajevnega samoprispevka, 
ki je dal odlične rezultate. Okrog 
96 odstotkov volilnih upravičen
cev je glasovalo za sprejem kra
jevnega samoprispevka in le en 
odstotek manj za sprejem občin
skega samoprispevka. Kakšno 
solidarnostno zavest so pokazali 
krajani Dokležovja, menda ni 
Potrebno posebej komentirati. 
Dokazn': so, da so življenjsko za
interesirani za hitrejše reševanje 
nekaterih zadev, hkrati pa se za

sni. Trajno bodo rešeni le z zgra
ditvijo prizidka pri šoli. Ti sklepi 
pa so takšni: Prostor za telovad
nico bomo dobili z obnovo seda
njega kulturnega doma v večna
mensko dvorano. V njem bo po
trebno obnoviti pode, oder, ogre
vanje, zidove . . . Ker bo to več
namenski prostor, bomo dvora
no, ko bo preurejena, uporabljali 
za kulturne prireditve in delo 
kulturnega društva, športne 
aktivnosti šolarjev in krajanov in 
za druge prireditve. Ko bomo 
zgradili prizidek k osnovni šoli, 
pa se bo večina športnih aktivno
sti preselila v novo telovadnico. 
Dvorana pa bo po tem ponovno 
namenjena kulturnim priredit
vam v krajevni skupnosti.«

Alojz Makoter takoj doda:
Kuhinjo in jedilnico pri OŠ 

Bučkovci pa bomo nato uredili v 
prostoru, kjer je sedaj telovadni
ca. S tem bomo pridobili potre
ben prostor za kuhinjo, opremo 
pa bomo dobili iz kuhinje v uki
njeni OŠ Vučja vas.«

V pogovor se vključi tudi 
Branko Košti:

»Dogovorili, smo se, da bodo 
seznam potrebnih del uredili v 
projektivni enoti PGP Ljutomer, 

vedajo, da jih brez njihovega 
lastnega deleža ni mogoče reše
vati.

V krajevni skupnosti Dokležo
vje si seveda najbolj želijo, da bi 
čim prej modernizirali cestno po
vezavo Bakovci—Melinci, ki je v 
izredno slabem stanju, nanjo pa 
so zelo navezani otroci, ki obi
skujejo šolo v Bakovcih, in de
lavci, ki so zaposleni v Murski 
Soboti. Sicer pa imajo pripravlje
no dokumentacijo za gradnjo av
tobusne postaje, ki jo bodo zače
li graditi v središču vasi, takoj ko 
bodo za to ugodne vremenske 
razmere. Ta naložba je dolg iz 
prejšnjega referendumskega pro
grama.

Iz sredstev sedanjega sa
moprispevka pa bodo sofinanci
rali gradnjo mrliške veže, za ka
tero pripravljajo dokumentacijo, 
ureditev potoka Nakla, športna 
igrišča pri osnovni šoli, katere 
zunanjost so lani lepo uredili, 
rezširitev telefonije in gradnjo 
društvenih prostorov nogomet
nega kluba ter gradnjo prizidka 
pri osnovni šoli v Bakovcih. Go
tovo pa naš zapis iz Dokležovja 
ne bi bil popoln, če ne bi omenili 
izredno razgibanega kulturnega 
življenja v tem kraju. Dobro pri
pravljene kulturne prireditve so 
tudi dobro obiskane. Sicer pa 
bodo v tem času v ospredju pri
prave na volitve, ki so se jih v 
Dokležovju lotili zelo zavzeto in 
odgovorno.

Feri Maučec

• Dvorana kulturnega doma, ki jo bodo začasno preuredili v večnamenski 
prostor za športno in kulturno dejavnost otrok in krajanov.

ABC POMURKA, KMETIJSKA ZADRUGA LENDAVA TZO KME
TIJSKA KOOPERACIJA LENDAVA 
objavlja

JAVNO DRAŽBO
za prodajo naslednjih osnovnih sredstev:

1. Tovorni avto CSEPEL, izklicna cena 65.000 din
2. Tovorni avto CSEPEL, izklicna cena 30.000 din
3. Avto ZASTAVA, kombi 412 NK, izklicna cena 216.218 din
4. Kamionska prikolica TEHNOSTROJ, izklicna cena 300.000 

din (dvoosna)

Javna dražba bo v soboto, 1. 2. 1986, ob 10. uri na dvorišču DE 
Mlin v Lendavi, Partizanska ul. 113.

Osnovna sredstva za prodajo si interesenti lahko ogledajo uro 
pred začetkom javne dražbe.

Pred začetkom morajo plačati tudi 10-odstotno varščino. Osno
vna sredstva prodajamo v takem stanju, v kakršnem bodo na 
ogled na dan dražbe.

denar pa bodo dali sisi (kulturni, 
izobraževalni . . .). Nadaljnje 
aktivnosti bosta vodila ljutomer
ski izvršni svet in komite za druž
beno načrtovanje in gospodarski 
razvoj. Seveda smo se dogovori
li, da je potrebno problem naše
ga prizidka zapisati v dolgoročni 
program razvoja občine Ljuto
mer. Razprava pa je pokazala, 
da bi s prizidkom lahko reševali 
tudi problem zdravstvene ambu
lante, pošte ter krajevne skupno
sti. Cestna skupnost je odgovor
na za redno vzdrževanje cest 
Bačkovci—Moravski Vrh in Ra- 
doslavci—Gomila, seveda z de
narjem za redno vzdrževanje. 
Zdravstveni dom pa je dolžan 
dokončno urediti sedanjo ambu
lanto in poskrbeti za zdravnika. 

Dušan Loparnik

BORIS KOVAČ — predsednik KK SZDL Dokležovje, ki se je po pri
hodu v kraj pred desetimi leti uspešno vključil v družbenopolitično doga
janje. Zato so mu krajani tudi zaupali odgovorno funkcijo. Poslovodja 
Potrošnikove trgovine Les-pohištvo v Beltincih pa najde čas tudi za igra
nje šaha, brez katerega ne bi mogel. Je mojstrski kandidat in eden naj
boljših šahistov v Pomurju.

Foto: F. Maučec

--------------------------------------  BELTINCI

Nov stanovanjski blok
Pred nedavnim je bil v Beltincih zgrajen nov, 16-stanovanjski blok, 

ki je pomembna pridobitev pri reševanju stanovanjske^roblematike v 
tem kraju. Stanovanjski blok je stal okrog 40 milijonov dinarjev, ki so 
jih prispevale Samoupravna stanovanjska skupnost Murska Sobota in 
nekatere delovne organizacije in skupnosti. Največji je delež Beltinke 
Beltinci, ki je prispevala denar za šest stanovanj, kar kaže, da namenja
jo v tej temeljni organizaciji združenega dela Rašice posebno skrb reše
vanju stanovanjske problematike zaposlenih. Štiri stanovanja so zgraje
na s solidarnostnimi sredstvi Samoupravne stanovanjske skupnosti Mur
ska Sobota, dve stanovanji pa z denarjem Občinske izobraževalne skup
nosti Murska Sobota. Po eno stanovanje pa so odkupili delovne organi
zacije Potrošnik, Dimnikar in zdravstveni dom ter posameznik. To je 
osmi stanovanjski blok v Beltincih.

F. M.

urediti pa morajo probleme v 
zobni ambulanti. Seveda smo se 
dogovorili tudi za roke, do kate
rih naj bi bile te naloge opravlje
ne. Najpomembnejši je dogovor, 
da bi sedanji kulturni dom obno
vili in preuredili do sredine pri
hodnjega leta.«

Besedo je ponovno prevzel 
Alojz Makoter:

»Pred kratkim smo imeli tudi 
programsko-volilno sejo osno
vne organizacije ZK, kjer smo 
ugotovili, da so naši krajani po
novno pokazali veliko mero soli
darnosti, saj je krajevna skup
nost kot celota glasovala za 
uvedbo samoprispevka, saj isto
časno pričakujejo, da bodo tudi 
oni deležni solidarnosti, ki jo že 
deset let zaman pričakujejo.«

ELEMENT, n. sol. o.,
GORNJA RADGONA
Ljutomerska c. 6

Delovna organizacija Element G. Radgona, Ljutomerska c. 6, 
proda 28. januarja 1986 ob 9. uri na

javni dražbi

naslednja osnovna sredstva:

1. KOMBI IMV220, letnik 1977 190.000,—
2. STRUŽNICO — POBEDA, letnik 1968 120.000,—
3. STRUŽNICO — VULKAN 30.000,—
4. KOMPRESOR, letnik 1973 45.000,—
5. TRAKTOR — FERRARI, letnik 1972 38.000,—

'6. ENOOSNO TRAKTORSKO PRIKOLICO 5 t
letnik 1981 65.000,—

V Bučkovcih je še veliko pro
blemov — od prizadevanj za pri
dobitev kakšne manjše obrato
valnice, kjer bi se mladi lahko 
zaposlili, do nedelavnega kultur
nega društva. Vendar pa so to 
takšni problemi, ki bi zatevali 
nov reportažni zapis iz krajevne 
skupnosti. Za konec lahko ugo
tovimo, da bodo nekateri proble
mi začasno le rešeni, krajani pa 
bodo z upanjem zdrli v referen
dumsko obodobje 1990—1995, 
ko naj bi se pogovarjali o novem 
občinskem samoprispevku.

7. Razno opremo za opekarstvo po specifikaciji

Udeleženci morajo pred dražbo plačati 10-odstotno varščino. 
Ogled osnovnih sredstev je možen uro pred začetkom dražbe. 
Prometni davek plača kupec v skladu z zakonskimi predpisi.

sozd LEO loške tovarne hladilnikov o. sol. o.
Onnr kidričeva 66, Škofja loka n. sol. o.

Sozd LTH, DO THN Škofja Loka, tozd Vitrina Ljutomer, Kolod
vorska 28

objavlja prosta dela in naloge

- RAČUNOVODJA TOZDA
Poleg splošnih in z zakonom določenih pogojev morajo kandi
dati izpolnjevati še naslednje:
— višješolska izobrazba ekonomske smeri, tri leta delovnih iz

kušenj na podobnem delovnem mestu.

Za objavljena dela združujemo delo za nedoločen čas s polnim 
delovnim časom in trimesečnim poskusnim delom.
Pisne ponudbe z dokazili o šolski izobrazbi in kratkim življenje
pisom pošljite v 8 dneh po objavi na naslov:
LTH Škofja Loka, tozd Vitrina Ljutomer, Kolodvorska 28.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 8 dneh'po objavi.

TIMA - OSKRBNI CENTER
TOZD KLAS, 'trgovina 
na drobno
MARIBOR
Svetozarevska ul. 10
Komisija za delovna razmerja objavlja prosta dela oz. naloge:

’ — Poslovodja
samopostrežne prodajalne v Radencih
Pogoj:
Poslovodska šola in 5 let delovnih izkušenj na podobnih delih in 
nalogah >
Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas s polnim de
lovnim časom.

Kandidati naj pošljejo pisne vloge z dokazili o izpolnjevanju po
gojev v 8 dneh po objavi na naslov: TIMA — OSKRBNI CEN- 

y TER, tozd KLAS Maribor, Svetozarevska ul. 10.
Prijavljeni kandidati bodo obveščeni o rezultatih objave v 15 
dneh po izbiri.
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pisma, mnenja, stališča

Kaj bo z vaščani ob cesti 
Bučkovci—Moravski vrh?

Cesta Bučkovci-Moravski vrh- 
Gomila meri 4,5 kilometra in je 
najkrajša pot proti Ptuju in Ma
riboru. Zajema vasi Drakovci in 
Moravski vrh. Tisk ob cesti je 57 
gospodinjstev, 26 delavcev je za
poslenih v Ljutomeru, na Ptuju 
in v Mariboru. Nekateri delavci 
imajo tudi do 3,5 kilometra daleč 
na avtobus. Vaščani, ki imajo 
opravke na občinski skupščini v 
Ljutomeru, pa morajo iti do 4,5 
kilometra peš, če hočejo priti do 
avtobusne postaje v Bučkovce za 
Ljutomer.

Cesta je makadamska, in to 
občinska, vendar zelo slabo vzdr
ževana. Saj če pripeljejo na leto 
po 4 tovornjake gramoza, pa še 
to voda odnese, ker ni jarkov, in 
če dvakrat zorjejo cesto.

Promet z avti, traktorji in dru
gimi motornimi vozili pa je vsak 
dan večji in vseh 57 gospodinj
stev mora požirati ta prah in ne 
more odpreti niti oken, da bi pre
zračili stanovanje. Saj se skoraj

Kdo, kako in zakaj meša pred* 
volilni golaž v Gornji Radgoni?

Sestavek novinarja Vestnika 
tov. Žunca me je spodbudil, da 
napišem drugo plat po njego
vem — zakulisja.

Mislim, da je bralce Vestni
ka treba objektivno informirati 
o določenih zadevah, pred
vsem pa obojestransko, to pa 
očitno v sestavku tov. Žunca 
manjka.

Zadeva, ki ji nekateri pravijo 
afera itd .., to sploh ni. Že lep 
čas si v družbi prizadevamo, da 
bi na vodilna in vodstvena me
sta kadrovali tiste kadre, ki so s 
svojim delom in pripravljenost
jo sposobni prevzemati najod
govornejša mesta, toda žal še 
vedno tega nekateri nočejo ali 
ne morejo doumeti.

To smo si zapisali v vseh sa
moupravnih aktih, kongresnih 
resolucijah, kako pa je v prak
si? Na žalost se vsi ti dokumen
ti izvajajo po kapljicah ali pa 
še to ne.

Razlog, da se je komisija za 
volitve in imenovanja odločila 
tako, je prav v tem. Tov. Žunec 
bi v sestavku moral napisati, 
da je komisija za volitve in 
imenovanja od petih predlaga
nih v organ družbenega varstva 
DO LINA podprla štiri člane, 
da pa je za petega, tov. Škofiča, 
dala pripombo glede na njegov 
predčasni odstop s funkcije 
predsednika-komiteja za druž
beno planiranje pri SO in še to 
brez tehtne obrazlage.

Če si kdo misli, da bomo o 
tistem, ki smo jim zaupali druž
beno tako pomembne funkcije 
in jih predčasno zapuščajo, se
daj ploskali v isti sapi pa jih 
postavljali na enako odgovor
ne v združeno delo je z nečim 
skregan. To pa očitno gre pred
lagateljem in tistim, ki jih slepo 
podpirajo, sicer bi storili dru
gače.

Sklicevanje na padec ugleda 
ZK in statutarne kriterije je

Tovarišice in tovariši
Rad bi spregovoril o problematiki 

Romov, ki se je že obravnavala na se
ji vseh treh zborov SO M. Sobota, 
dne 21. 11 1985. Zaradi nestrpnosti 
delegatov na skupščini pa bi takrat 
začeto diskusijo sedaj nadaljeval:

Pri popisu Romov v občini M. So
bota bi rad opozoril na določene ne
pravilnosti.

Številke, ki so zapisane v statistiki, 
pravijo, da je v občini M. Sobota 
2609 Romov — pri popisu pa se je le 
239 ljudi opredelilo za rome.

Vendar se s tem popisom večji del 
občanov ne strinja, kar je tudi razum
ljivo !

Administrativno delo ob popisu, ki 
so ga opravljali pri Romih, je bilo iz
vedeno na nekorekten način, iz česar 
je razvidno, da občani sami ne verja
mejo v te številke, ki so zapisane v 
statistiki

Tako je prišlo do razprtij med Ro
mi in neromi. Vsekakor pa bi moralj 
pripraviti ponovni popis pri Romih in 
jim razložiti stanje, ki je danes.

Drugo, o čemer bi rad spregovoril, 
je uresničevanje statusa Romov; o 
tem je tudi spregovoril bivši predsed
nik skupščine občine tov. Martin 
Horvat. »Čas bi že bil, da bi se slo
venska družba dokončno opredelila, 
kakšen status naj bi imeli Romi v Slo
veniji.

Vendar pa moram opozoriti na Bo
sno in Hercegovino, ki je edina izmed 
jugoslovanskih republik priznala Ro
mom narodnostne pravice, ki jim po 
Ustavi tudi pripadajo.

Kot tretje bi spregovoril o tragediji

ves promet od Radoslavec naj
prej za Ptuj in Maribor steka po 
tej cesti in tudi v naše Moravske 
Toplice s ptujske in mariborske 
strani.

Za cesto pa, da bi se še en del 
razširil (približno 1 km) in nasul 
gramoz, pa noče nihče nič slišati. 
Niti občinska cestna skupnost 
niti krajevna skupnost*Bučkovci 
nič ne posreduje in tudi noče nič 
prispevati. Češ, saj je občinska 
cesta. Želeli bi, da bi vsaj en av
tobus peljal skozi, če bi bila do
bra cesta, da ne bi imeli delavci 
tako daleč do avtobusa. Pozimi 
tudi ni cestarja, da bi posipal ce
sto, da bi lahko avto pripeljal 
kruh, tako da smo včasih tudi po 
teden dni brez kruha v trgovini 
na Moravskem vrhu.

Imeli smo že tri referenduma 
občinske skupščine in krajevne 
skupnosti, pa je ves zbrani refe
rendumski denar šel drugam. Za 
našo cesto pa ni prišlo nič. Ka

zgolj farsa, ki nikomur ne kori
sti. Menim, da so ugled in 
vrednote ZK veliko večje kot 
pa ta kadrovski spodrsljaj. Zve
za komunistov je vedno prido
bivala na ugledu, če je zadeve 
obravnavala kritično.

Če se povrnem k delu komi
sije, ki je organ skupščine, mo
ram povedati, da je svoje delo 
opravljala dosledno, tudi v tem 
spornem primeru. Komisija ni 
zadržala predloga, temveč ga je 
s pripombo dala zborom skup
ščine, na odločanje na zborih 
pa komisija ni več vplivala. Iz- 
zid glasovanja je bil takšen, da 
sta zbor KS in DP zbor predlog 
izglasovala, da pa zbor združe
nega dela predloga ni izglaso
val.

Na podlagi tega je DP zbor 
zahteval, da statutarno pravna 
komisija ugotovi pristojnosti 
komisije za volitve in imenova
nja. Komisija je na svoji seji 4. 
11. 1985 ugotovila, daje komi
sija za volitve in imenovanja 
pristojna dajati mnenja in 
predloge na področju kadrov
skih zadev kar sledi po analo
giji iz 175. člena poslovnika 
skupščine SRS, Ur. list 34/85. 
Če to ne bi bilo možno, potem 
komisije ne rabimo.

Mislim, da so očitki komisiji 
brez vsake osnove, ker se v ni
čemer ni postavljala pred inte
rese delavcev LINE, morda ce
lo več, da bi kadrovska politika 
postala last teh delavcev.

V komisiji je sedem članov 
ZK, vsa stališča smo sprejemali 
soglasno, obtožbe pa gredo na 
že omenjene tri. Mislim, da ko
mentar ni potreben.

Tov. Zunec, barikadnega 
vzdušja, kot ga ti navajaš, nam 
ni potrebno nadaljevati, po
trebno je veliko več demokrati- 
čno-političnega posluha do ka
drovske politike.

Karel CIZL

Romov — med vojno in po njej — pri 
sistematičnem pomoru; ob tem ni 
protesitral nihče ne med vojno in ne 
po njej. Vsi vemo, kakšno je bilo sta
lišče diktatorja med NOB do romske
ga prebivalstva. Zakaj ta zid mol
ka ... in danes se le redki novinarji, 
ki se odločajo za takšno pisanje.

Vendar smo vsi današnji in prejšnji 
rodovi živa priča tega, kar se dogaja z 
Romi v Jugoslaviji!

Pred nedavnim odkrito trgovanje z 
jugoslovanskimi otroki romske na
rodnosti je spet postavilo na svetlo ta
ko imenovano romsko vprašanje pri 
nas. Ves čas po vojni ste se do Romov 
mačehovsko obnašali, čeprav so se v 
Jugoslaviji, posebno še v Sloveniji, 
vzorno rešila mnoga nacionalna vpra
šanja, vendar so se predsodki do pri
padnikov romske narodnosti še po
globili, mladi Romi pa so se pričeli 
sramovati sami sebe, če jim ni uspelo 
oditi v večja mesta in se asimilirati z 
večinskim narodom.

In nazadnje bi spregovoril, kako 
torej naprej?

Ali naj Romi še naprej živijo na ro
bu družbe?

Od tega ima lahko vsa družba še 
naprej več slabega kot dobrega. Če bi 
bolje poznali romsko zgodovino, bi se 
do Romov drugače obnašali.

Pa tudi Romom se barve kože in 
svoje preteklosti ni treba sramovati.

Na že omenjene pripombe so Romi 
v občini M. Sobota opozorili na to, 
da v Sloveniji še niso sistematično in 
zakonsko zaščiteni kot druge narod
nosti. 

kor zgleda tudi sedaj, po novem, 
četrtem referendumu, ne bomo 
deležni nobenih denarnih sred
stev, da bi že vsaj počasi kak ki
lometer ceste asfaltirali in del, ki 
je nujno potreben, razširili. Tako 
bomo še naprej požirali ta prah 
in še naprej plačevali referen
dumski prispevek za drugam.

Če bi šlo- za našo cesto, smo 
voljni tudi nekaj več prispevati. 
Ne vemo, ali res moramo biti mi 
tako zapostavljeni, ker smo na 
repu občine in krajevne skupno
sti in mogoče menijo, da nismo v 
njihovi občini in krajevni skup
nosti.

Vsi, ki prihajajo iz tujine, mest 
in tudi naši zdomci govorijo, da 
tako nerazvitega območja ni da
leč naokrog. Kdaj se bodo naše 
želje uresničile, ne vemo. Če se 
bo tako gledalo na nas, potem se 
bo prej pisalo leto 2000, kot se 
bo pri nas kaj spremenilo. V ime
nu vaščanov.

M. M.

Kratki stik 
za štrke

(Brezvestno početje)

Če govorimo o požrtvovalnem 
delu elektrikarjev, naših domačih 
ljudi, za redno in dobro vzdrževa
nje voda in električnega omrežja, 
ki je prvi pogoj za neprekinjeno 
razsvetljavo in delo v gospodar
stvu, ne smemo spregledati malen
kosti ob njihovem delu.

Ljutomersko električno podje
tje pri obnovi priklopov in razsvet
ljave po ulicah v Kupšincih zame
njavalo lesene, že dokaj stare 
električne drogove z novimi beton
skimi.

Pri tem sta bili seznanjeni tudi 
delovodji, da krajani želijo ohra
niti gnezda našim ponosnim štr
kom.

Danes je v odmevnosti ljubite
ljev te zmeraj simpatične znanilke 
pomladi — nastalo razburjenje in 
tudi razočaranje nad postopkom 
teh delavcev.

Pričujoči zapis naj odmeva kot 
slaba slika tistih odgovornih, ki 
jim ni mar ljubezni do teh ptic. 
Prizadeti vaščani v svoji ustvarjal
ni dejavnosti v kmetijstvu vidijo v 
takem obnašanju nove uničevalce 
'naše ptičje narave, ki trdno vgra
juje svoje gnezdo najraje na elek
trični drog.

Zdaj vprašanje, nastaja ali se 
taka neobzirnost ne povezuje z 
kaznivim dejanjem zoper naravo 
in njeno zaščito.

Brez drugih intervencij, kot n. 
pr. Društvo za zaščito živali, kra
jani upajo, da ljutomerski Elektro 
storjeno sramoto pravega časa po
pravi ih na istem mestu postavi 
kaj ustreznega in odpornega proti 
vsakršnim novim posegom nekul
tiviranega obnašanja.

Dini Titan

delegati!
Predsodke do Romov bi morali od

praviti večinski narodi, kompleksa 
manjvrednosti pa bi se morali znebiti 
Romi sami. Nove težave se pojavijo, 
ko se želi Rom zaposliti. Prošnje za 
sprejem v delovno razmerje z romski
mi priimki komisija običajno neugod
no obravnavajo.

Če kdo od Romov zapusti delo ali 
kaj ukrade, čutijo posledice zavoljo 
tega vsi Romi.

Tovarišice in tovariši delegati, sa
moupravno logično je, da se s pogla- 
vljanjem demokracije pri upravljanju 
odpirajo vsa romska vprašanja, ki so 
veljala ali ponekod še veljajo za tabu 
teme. •

Toda pravilo samoupravnega spo
razumevanja in družbenega dogovora 
je dosledno načelno obravnavanje 
vsake teme ali problema, o katerem 
se potem odločajo.

Toda prepogosto se dogaja, da so
govorniki najraje zaobidejo osnovne 
probleme in se pogovarjajo o podrob
nostih ter tako otežujejo odločanje, 
včasih pa tudi zaidejo v slepo ulico. 
Tako se dogaja, da odločitve postane
jo neustavne ali kar zavestno protiu
stavne; in če je takšnih odločitev ved
no več, potem ostaja vedno manj upa
nja za romsko družbo v dialogu na
čelnega v tistem, kar imenujemo siste
mi samoupravne družbe.

Vendar bi spet opozoril, da je brez 
statusa nemogoče delati na romskem 
področju in nadalje mlatiti prazno 
slamo in še nadalje prositi miloščine.

Bela Cener

V Vestniku in tudi drugih sredstvih javnega obveščanja v Sloveniji se je 
v zadnjih mesecih dopustilo do besed različnim mišljenjem in presojam o 
projektu HE na reki Muri. In prav je tako. Le soočanje različnih mnenj rodi 
kakovost. Dolgo smo to logiko pri nas odrivali in jo celo preprečevali, pri 
udejanjanju pa se še danes ob nekaterih temah lažje, uveljavi ob drugih pa 

se logika soočanja mnenj sploh (še) ne more (se ne sme) uveljaviti.

Poglejmo si najprej celotno se na primer o Plominu II in 
verigo, v kateri je veriga HE na. italijanskih Miljah precej govo-
Muri le člen. Danes smo še žal 
vedno na tisti stopnji industrij
skega razvoja, na kateri rabimo 
velike količine predvsem elek
trične energije. Potreba po 
energiji pa se še vedno poveču
je. Ker se alternativni viri pri
dobivanja električne energije, 
torej tisti, pri katerih pridobi
vanje ne povzroča onesnaževa
nja ter nasploh uničenja narav
nega okolja, še vedno niso raz
vili .— ali natančneje, so še v 
fazi težavnega in dolgotrajnega 
razvijanja, smo pač prisiljeni 
povečevati zmogljivosti tistih 
proizvajalcev električne energi
je, pri katerih naravno okolje 
nepopravljivo trpi.

Danes je svet tako ukrojen, 
da visokorazvite države »izva
žajo« tako imenovane umaza
ne zvrsti industrije v dežele 
tretjega sveta oziroma v tiste 
dežele, kjer je stopnja proizva
jalnih sil in proizvodnih odno
sov še slabo razvita. Nekatere v 
to prisili logika najemanja ter 
nato nezmožnost vračanja dol
gov, kar je ena od oblik novo
dobnega kolonializma. Umaza
na tehnologija pa je največji 
porabnik električne energije 
(železarne, tovarne aluminija, 
kemična industrija ...). Ker 
smo tačas ena od teh dežel, v 
katere se pospešeno preseljuje 
umazana tehnologija, je pogoj, 
da prej zagotovimo velike koli
čine električne energije. Prav 
zato smo prisotni takšni gonji 
po graditvi jedrskih elektrarn 
ter izkoriščenju vseh možnih 
vodnih zmogljivosti (Drina, So
ča, Sava, Mura ...). O termo- 
centralah, ki so tačas nujno zlo, 
ki se je razbohotilo že v pravo aktivnosti ... 14 šol v Pomurju 
katastrofo (glej vse zadnje po- je še brez telovadnice, še slabše
kazatelje o uničenju evropskih je z delavnicami za tehnični 
gozdov!), tu ne bi govoril, ker pouk, kuhinjami...«

Ali je štrk res zaščiten?
Vprašujem odgovorne za varstvo narave in okolja, ali so štrki 

zaščitene ptice?
Delavci Elektra so 13. januarja zamenjali leseni električni 

drog, na katerem je bil podstavek in na njem štrkovo gnezdo. Tega 
so pred letom postavili delavci Elektra iz Murske Sobote. Moti me, 
da so »desovci« tako samopašni, nimajo odnosa do narave. Ali je do
pustno uničevati gnezda teh ptic?

Prosim in zahtevam odgovor v Vestniku, kaj bodo pri Elektru 
storili. Bodo postavili novi nosilec gnezda?

Janez Zunič

Kaj bo s šolo na Stari Gori?
Na Stari Gori grozi ukinitev šole, kajti število šoloobveznih 

otrok upada. Število učencev v posameznih oddelkih bo nižje kot 
jih v sedanjem planskem obdobju predpisujejo republiški norma
tivi.

Izobraževalna skupnost, ki dodeljuje šolam denarna sredstva, 
oddelkov z nižjim številom učencev ne priznava in zanje ne zago
tavlja sredstev.

Prazna šolska zgradba bi lahko služila združenemu delu, s či
mer bi nekaterim krajanom zagotovili zaposlitev. Predstavniki 
krajanov pa se zavzemajo, da bi se povečalo število učencev z raz
širitvijo šolskega okoliša na bližnje vasi.

Člani vaškega odbora bodo o tem izvedli anketo in dobljeni 
odgovori bodo osnova za ustrezno rešitev problema na Stari Gori.

A. M.

GORNJA RADGONA

Utesnjenost v vrtcu
V vzgojnovarstveni organizaciji v Gornji Radgoni ugotavljajo, da se po 

zadnji 30-odstotni podražitvi število varovancev ni zmanjšalo. Tako je v vrtcu še 
vedno 330 otrok. Vse kaže, da se zmogljivosti vrtca v Gornji Radgoni vsaj do le
ta 1990 ne bodo povečale. Zaenkrat zaradi pomanjkanja prostora niso odklonili 
nobenega otroka Kaže pa, da bodo v naslednjih letih nastale težave pri vključe
vanju v jaslične oddelke, ki so že sedaj povsem polni.

V okviru vrtca v Gornji Radgoni bo za vso občino še deloval oddelek za te
lesne in duševne invalide. Vse je namreč kazalo, da ga bodo med tem letom uki
nili. Toda potrebe so pokazale, da je nepogrešljiv.

Franci Klemenčič

Telefon v krajevni skupnosti
Videm

Gradbeni odbor za razširitev telefonskega omrežja v krajevni skupnosti Vi
dem in ptt sta 10. decembra 1983 sprejela sklep p razširitvi omrežja. Do sedaj.so 
poskrbeli za prostorsko dokumentacijo, izdelavo projekta, izdajo lokacijskega 
in gradbenega dovoljenja, zbiranje naročnikov-in vplačil ter nakup kablov. 
Zbrani denar krajanov torej ni v banki, ampak je bil porabljen za nakup tele
fonskih kablov.

A. M.

in vzgojno-izobraževalni sistem

(Pomurja) ■

ri drugod.
Kot vidimo, je zabetoniranje 

toka reke Mure ter s tem uniče
nje celotnega prvotnega po
murskega ekosistema, kolikor 
ga je od agro- in hidromeliora
cij v preteklih letih sploh še 
ostalo, le en člen v verigi, kate
re posledica bo sprememba de
žele v tehnološko provinco s 
poceni delovno silo ter uniče
nim bivalnim okoljem.

Vzgojno-izobraževalni si
stem ima tu še kako pomemb
no nalogo in na osnovi doga
janj zadnjih nekaj let lahko 
ugotovimo, da doživlja podob
no usodo kot reka Mura. Po
glejmo le pogovor s pedago
škim svetovalcem enote Zavo
da za šolstvo SRS v Murski So
boti Ferdom Pihlarjem (Vest
nik, 9. 1. 1986, str. 8).

Naj naštejem le nekaj usme
ritev za vzgojno-izobraževalni 
sistem, ki jih podaja: »... 
učenci morajo sedaj spoznavati 
proizvodne procese v delovnih 
organizacijah . . . obiskovati 
proizvodne delovne organizaci
je ... v celotnem programu je 
močno poudarjena politehni
čna vzgoja ... predpisanega je 
veliko več praktičnega zna
nja ... v Pomurju se je uspelo 
povezati z organizacijami zdru
ženega dela pri organizaciji in 
izvajanju proizvodnega dela in 
vključevanju učencev v delovni 
proces... pouk zahteva več 
učne tehnologije, več učil za 
konkretno delo, več orodij za 
tehnično vzgojo .. . potrebno 
je več pripomočkov in sodelav
cev pri organizaciji! in izvedbi 
športnih dnevov in delovnih

Skratka: »predpisanega je 
veliko več praktičnega zna
nja«. Da mi ne bi kdo očital, 
da sem le iztrgal določene pou
darke iz konteksta, predlagam, 
da si vsak prej navedeni pogo
vor v Vestniku prebere.

Poglejmo, kaj se za vso to usmeritvijo 
skriva, Ze mlademu človeku moramo vce
piti pravilen odnos do fizičnega dela, mu 
dopovedati, da obstaja le fizično delo. O 
kakšnem intelektualnem razvoju tu ne 
more biti ne duha ne sluha. Le z neizo-' 
braženimi, nerazmišljujočimi osebki (ob
jekti) lahko po mili volji ravnamo in se 
nam ni treba bati, da bi na osnovi razmiš
ljanj o razmerah, v katerih bodo, godrnja
li, štrajkali, bojkotirali, saj so to le meš- 
čansko-kapitalistične kaprice.

Res je, da sem podal močno poenosta
vljen obrazec našega trenutnega (ne)raz- 
voja, vendar je za čimboljše razumevanje 
vsega tega ^nujno potrebno tudi tako. Ose
ba pa, ki je na tako odgovornem položa
ju, kot je pedagoški svetovalec, bi morala 
poslušati ter uresničevati tudi progresi
vno linijo v našem političnem vsakdanu, 
ne pa samo konzervativne, ki nas pelje v 
katastrofo!

Kaj pa: otroku moramo privzgajati kri
tičen način razmišljanja; mu razviti čim- 
večje intelektualne sposobnosti; mu pri
kazati, da smo v globalni krizi ter mu to 
krizo analitično in seveda starostni stop
nji primerno poljudno predstaviti, kar bo 
pogoj, da bo kasneje sam razmišljal o re
šitvah iz krize in šele na to podlago mu 
lahko potem privzgajamo pravilen odnos 
do dela, pa naj bo to prek, politehnične 
vzgoje, močne prisotnosti delovnih orga
nizacij v procesu vzgoje in izobraževanja, 
telesne vzgoje itd.!?

V preteklosti se je na osnovi takratnih 
proizvodnih sil ter odnosov lahko po mili 
volji manipuliralo z neizobraženo delo
vno maso, danes pa so ti obrazci, vsaj v 
razvitem svetu, že izčrpani, anahronisti
čni, prihodnost pa zahteva le ZNANJE, 
IZOBRAZBO.

Kakšne zaprtosti A la Albanija, Severna 
Koreja si ne moremo privoščiti, kajti vsi 
pokazatelji pravijo, da je danes, še bolj pa 
bo v prihodnosti, svet le še celota, možno 
bo preživeti le v povezavi z ostalim sve
tom. Poglejmo le projekte, kot so v ob
dobju razvoja telekomunikacij, robotike, 
računalništva, genetskega inženiringa itd. 
pojav Evropske gospodarske skupnosti 
(EGS), EUREKE in navsezadnje tudi 
projekta vojne zvezd. Vsi ti projekti zdru
žujejo razdrobljeni svet v večje skupnosti, 
kjer ne bo mesta za primitivne nacionali
stične strasti, ki so v preteklosti vodile le 
v militarizacijo družb ter v nasilje! Poskus 
izolacije kakšne države je nujno obsojen 
na propad le-te.

O naši trenutni elektrogospodarski in 
vzgojno-izobraževalni politiki moramo 
res pošteno in,poglobljeno premisliti.

IVO

Nadaljujejo 
z začetno 

zagnanostjo
Jeseni so na pobudo vodstva KS 

Videm ob Ščavnici ter drugih dru
štev in kulturnih organizacij usta
novili Turistično društvo Videm ob 
Ščavnici. Naloge društva so poži
vitev te dejavnosti v kraju in okoli
ških zaselkih in vključitev v turisti
čne znamenitosti, saj se kraji sami 
ponašajo z zgodovinskimi in kul
turnimi znamenitostmi ter kulina
ričnimi specialitetami.

V Vidmu je velika forma viva 
priznanih umetnikov iz Jugoslavije 
in Evrope, saj so v kraju in okoli
ških vaseh več let gostovali kiparji, 
njiheffa dela pa so ostala kot pom
niki iz zgodovine vse od Gubca, 
Cankarja do Kardelja, ki nazorno 
dokazujejo, da so ti kraji že leta 
nazaj v središču kulturnega doga
janja in pomembni 'v tem delu Slo
venije. Ne moremo mimo Blagu
škega jezera, ki bi z manjšimi 
gradbenimi posegi in ureditvijo 
okolja ter z malo več reklame lah
ko postalo prijetno turistično sre
dišče kraja. Imajo tudi kmečki tu
rizem, ki je po svojih dobrih storit
vah priznan že daleč naokrog, saj 
so gostom na voljo specialitete teh 
krajev, dobra štajerska vina in pri
jaznost domačinov pa so vsekakor 
zagotovilo, da se bodo gostje v teh 
krajih prijetno počutili.

O vseh teh pomanjkljivostih, o 
problemih, kot je denar, so se po
govorili na ustanovnem sestanku 
ter izvolili tudi novo vodstvo. Nje
gova prva naloga je vključiti v dru
štvo nove člane, saj so prepričani, 
da bodo s skupnimi močmi za svoj 
kraj storili več, predvsem pa pope
strili utrip kulturnega življenja, 
gostom, ki se bodo ustavili v njiho
vem kraju, pa omogočili prijetno 
počutje.

Začetek delovanja turističnega 
društva so podprle tudi vse druge 
DPO v kraju, pa tudi občinski or
gani v G. Radgoni so jim pripra
vljeni pomagati. Društvo je pripra
vilo že prvi turistični ples, ki je bil 
dobro obiskan, saj se ga je udele
žilo več kot 300 krajanov, ki so ta
ko pokazali, da bodo tudi v pri
hodnje pomagali pri nalogah no
vega društva. Viki Par
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AKTUALNO V TELESNI KULTURI

Telesna vzgoja v šolah ob prehodu v

ŠPORT

V minulem obdobju smo v os- 1)011 A olirloll BO 
novni šoli uvedli nova predme- ||U fU UlJHHJIIII j 111» 
tnik in učni načrt, s tem pa v po- J
sameznih razredih pridobili po 
eno uro telesne vzgoje več. Z no
vim učnim načrtom smo uvedli 
nov način operativnega načrto
vanja: od ocene stanja, znanja 
in sposobnosti do vsebine, ciljev 
pouka in dejavnosti. V srednjih 
šolah smo s smernicami in pripo
ročili dali podlago za sodobnejše 
načrtovanje, ustreznejše stroko
vno in pedagoško delo. Novi na
čin načrtovanja vzgojno-izobra- 
ževalnega procesa je izziv za 
ustvarjalnejše skupno delo ude
ležencev (učencev, staršev, učite
ljev). Potrebno je več volje, zna
nja in boljše materialne možno
sti. Za nekatere skupne naloge v 
telesni vzgoji in športu smo pred
videli skupno financiranje z do
govorom med občinsko izobraže
valno in telesnokulturno skup
nostjo, česar pa v naših občinah 
žal še nismo dovolj uspešno 
uresničili. Gre za skupne naloge, 
ki izhajajo z enega in preraščajo 
na drugo vzgojno-izobraževalno 
področje: sistem šolskih športnih 
tekmovanj, pouk plavanja in 
smučanja v šoli v naravi, infor
macijski sistem z množično upo
rabo telesnovzgojnega kartona, 
skupne oblike strokovnega izpo
polnjevanja, pouka za skupine 
zdravstveno prizadetih učencev 
in še kaj. Telesnovzgojne intere
sne dejavnosti so na šolah razvi
te, vendar si brez načrtnega fi
nanciranja ne predstavljamo po
membnejšega napredka. Prema
lo je načrtnega pristopa glede 
množičnosti, ni časa in pobud za 
sistematično delo z boljšimi 
učenci. Program življenja in dela 
osnovne in srednje šole je spod
budil, da smo na šolah ob zago
tovljenem programu razvili ne
katere oblike dejavnosti: aktivni 
odmor — 15 do 20 minut giba
nja sredi učnega dneva, minuto

ŠSD Enotnost Beltinci — enajst selekcij
Šolsko športno društvo Enot

nost na Osnovni šoli 17. oktober 
Beltinci sodi med najaktivnejše v 
soboški občini. V okviru društva, 
vanj so vključeni vsi učenci, de
luje enajst sekcij. Najpomemb
nejše uspehe dosegajo v atletiki, 
odbojki, rokometu in šahu. V 
lanskem letu so v atletiki na ob
činskem mnogoboju osvojili šest 
prvih, šest drugih in pet tretjih 
mest. Po dve prvi mesti so osvoji
li tudi na štafetnem teku po So
boških ulicah ob občinskem 
prazniku in na občinskem krosu.

Trije člani ŠŠD Enotnost Beltin
ci pa so se udeležili tudi državne
ga prvenstva v krosu. V odbojki

ATLETIKA -

Balek v atletski šoli v Medulinu
Večkratni državni rekorder in 

reprezentant v hitri hoji Milan Ba
lek, član AK Pomurje iz Murske 
Sobote in kandidat za sodelova
nje na Balkanskih atletskih igrah 
v Ljubljani in na velikih medna
rodnih tekmovanjih, je v atletski 
šoli v Medulinu pri Pulju od 18. do 
28. tega meseca. Organizira jo 
AZJ.

Balek ni povsem zadovoljen 
■s preteklo tekmovalno sezono, 
saj ni ubranil naslova državnega 
prvaka niti izboljšal časa v hitri 
hoji na 20 km, je pa postavil peti 
državni rekord v hitri hoji na eno 
uro v Hildesheimu v ZRN (12.867 
metrov) in je po vseh jakostnih 
lestvicah hitre hoje na prvem me
stu; za novo sezono se želi do
bro pripraviti. To tem bolj, ker je 
leto 1986 zanj jubilejno — dvajse
to leto v atletiki. Štirideset dni po
sebnih priprav in pa njegova zav
zetost in volja so gotovo jamstvo 
za dobre rezultate v letošnji se
zoni.

Čeprav smo šele komaj za- 
korakali v letošnje leto, je Balek 
že dobil številna vabila za sodelo
vanje na mednarodnih tekmova
njih v Španiji, ČSSR, Avstriji in na 
Poljskem, Sicer pa si Balek pred
vsem želi, da bi izboljšal svoje dr

za zdravje, letno šolo v naravi — 
pouk plavanja na skoraj vseh os
novnih šolah, zimsko šolo v na
ravi na skoraj polovici osnovnih 
šol, tečaje plavanja na srednjih

šolah žal le v nekaterih primerih, 
pouk plavanja in smučanja na 
pedagoških oddelkih ... Vse to 
ob izjemnih prizadevanjih naših 
šol in gmotni podpiri staršev in 
telesnokulturnih organizacij. 
Vzpostavili in utrdili smo stroko
vno delo učiteljev v okviru stro
kovnih aktivov na šoli in v obči
ni. Žal je vzgojno-izobraževalno 
področje tako razvejeno, da ne 
uspemo zadostiti vsem potrebam 
in finančnim stroškom strokov
nega izpopolnjevanja. Za lastno 
strokovno izpopolnjevanje pa 
moramo postoriti tudi učitelji sa
mi. Prostorske in materialne 
možnosti se niso bistveno spre
menile. razen nove telovadnice v 
Križevcih, Puconcih in Lendavi. 
V soboški občini še skoraj tretji
na učencev nima ustreznih po
kritih prostorov za pouk in de
javnosti. Razveseljivo je, da nam 
načrtovanje gradnje učnega pro
stora v prihodnjem obdobju v 

so se dekleta, ki so bile občinske 
in medobčinske prvakinje, uvr
stile v republiški polfinale, člani 
društva pa so sestavljali tudi eki
po Pomurja, ki je na republi-

IZ 
DRUŠTEV

škem pionirskem prvenstvu za
sedla drugo mesto. Dva učenca 
sta bila uvrščena v republiško 
pionirsko reprezentanco. V roko
metu so dekleta postala občinske 
prvakinje in bila, druga na me
dobčinskem tekmovanju. V šahu

žavne rekorde v hitri hoji na 20 in 
50 km ter izpolnil normo za sode

S telesnokulturne prireditve Izbiramo športnika 85 v Gornji Radgoni, 
ki je v polni kinodvorani lepo uspela. Predsednik ZTKO Gornja Radgo
na Živko Tuta podeljuje priznanje.

Foto: Dam Mauko

vseh občinah končno obeta reši
tev problema. Sodim, da smo 
končno tudi v Pomurju preživeli 
mišljenje, da telovadnice pri šo
lah niso potrebne. Sam pouk te
lesne vzgoje je boljši, vendar tudi 
zahtevnejši. Pri organizaciji pou
ka ni pojavov grobih pedagoških 
anomalij, na večjih šolah delo 
utesnjuje preveliko število učen
cev v vadbenem oddelku zaradi 
neurejenega normativa o številu 
učencev v oddelku.

Šolska športna društva pred
stavljajo obliko samoupravne in 
strokovne organiziranosti mladi
ne v šolskem športu in telesni 
kulturi. Šolska športna društva 
delujejo na vseh osnovnih in 
srednjih šolah, le-da stagnirajo 
pri množičnosti, premalo pa skr
bimo tudi za uresničevanje te
meljnih ciljev in nalog ter se vse 
preveč ženemo za športnimi do
sežki in rezultati. Pogrešamo več 
sistematične skrbi za učinkovito 
organiziranost, za neposredno 
povezovanje z okoljem za več 
vzgoje, za vključenost športa v 
vzgojne in izobraževalne cilje šo
le. Financiranje šolskega športa 
je le delno urejeno, od občine do 
občine različno, po različnih kri
terijih ter večkrat odvisno od lo
kalnih usmeritev in marsikje 
ambicij posameznikov. Očitno je 
sredstev za šolski šport premalo.
Znati bi morali najti sredstva za 
usmerjanje mladine v tekmoval
nem športu, podpreti financira
nje odprtih šolskih tekmovanj, 
urediti objektivni sistem nagra
jevanja strokovnih delavcev, 
omogočiti strokovno izpopolnje
vanje vseh oblik, poenotiti priza
devanja za večjo množičnost in 
kakovost (šolska športna zna
čka, šolska tekmovanja, teles- 
novzgojni karton itd.) ter mladi
ni omogočiti, da v športu bolj de
javno. demokratično in ustvar
jalno zaživi.

Tone Praček

so starejši pionirji postali občin
ski in medobčinski prvaki ter se 
udeležili republiškega prvenstva, 
kjer so zasedli šesto mesto.

V šolskem športnem društvu 
Enotnost v Beltincih že nekaj let 
namenjajo posebno skrb tekmo
vanju za športno značko druge in 
tretje stopnje ter samoupravni 
organiziranosti. Dejavnost šol
skega športnega društva, ki je ze
lo pestra, pa pomeni tudi dopol
njevanje redne šolske telesne 
vzgoje, saj omogoča učencem, da 
se lahko svakodnevno udejstvu
jejo v panogah, ki jih privlačijo.

F. M.

lovanje na prvenstvu Evropa, ki 
bo konec avgusta v Stuttgartu.

Novi strelski 
sodniki

Občinska strelska zveza Or
mož je v sodelovanju s Strelsko 
zvezo Slovenije organizirala se
minar ih izpite za strelske sodni
ke. Seminarja so se udeležili tudi 
strelski delavci iz soboške občine 
in uspešno opravili izpite. Naziv 
zveznega sodnika sta dobila An
ton KRANJC in Geza MALA
ČIČ, naziv republiškega sodnika 
pa: Štefan FLISAR, Jože KO
VAČIČ, Franc ROJNIK, Anton 
RUŽIČ in Karel TURNER. Ta
ko se je število strelskih sodni
kov v soboški občini povečalo, 
kar je tudi velika pridobitev.

K.

F" "POLKREPKO-

I V počitnicah številni ।

KEGLJANJE

Poraz 
Radenske

v Ajdovščini
V petem kolu tekmovanja re

publiške moške kegljaške lige je 
Radenska gostovala v Ajdovščini 
in izgubila s Tekstino s 
5189:5274 podrtih kegljev. Naju
spešnejši je bil Miro Steržaj, ki je 
z 945 podrtimi keglji postavil re
kord kegljišča. Sledijo: Kovačič 
896, Smodiš 893, Horvat 839, H. 
Steržaj 852, Brus 388 in Drvarič 
381 podrtih kegljev. V nasled
njem kolu igra Radenska v Lju
bljani s Tekstilom Slovanom.

KOŠARKA

Zmaga .
Pomurja

V nadaljevanju prvenstva v 
drugi slovenski moški košarkar
ski ligi je Pomurje v Murski So
boti premagalo ekipo Miklavža s 
87:78. Najboljši strelci pri Po-, 
murju: Merklin 21, Titan 15, 
Rajbar in Juteršnik po 14.

V NEKAJ 
VRSTICAH
- STRELSTVO - V občin

ski strelski ligi Murska Sobota so 
odigrali osmo kolo. V A ligi vodi 
Tišina pred SCT Murska Sobota, 
obe ekipi imata po 16 točk. V B 
ligi je na prvem mestu Ledava iz 
Skakovec pred Muro, obe imata 
po 16 točk. Sledijo Gederovci 14, 
Tišina B 12 in Noršinci B 10 
točk. Med posamezniki vodi Bu
kovec z 2980 krogi pred J. Hor
vatom 2940 in Karom 2922 kro
gov. V občinski pionirski ligi vo
dijo Noršinci s 75 točkami pred 
Šalovci 72 in SCT 60 točk. Posa
mezno vodi A. Horvat s 1309 
krogi pred Šmidlehnerjem 1294 
in Z. Horvatom 1288 krogov
- MALI NOGOMET — ŠD 

Turnišče pri Ptuju organizira v 
soboto, 25. tega meseca, ob 8.00 
v športni dvorani Mladika na 
-Ptuju turnir. Prijave zbirajo pred 
začetkom tekmovanja.

— STRELSTVO - V občin
ski strelski ligi Lendava je bilo 
šesto kolo. Najbolje so se odre
zale strelske družine Štefan Ko
vač Turnišče, Planika Turnišče in 
Jezero Dobrovnik. Med posa
mezniki pa je bil najboljši Jere
bic (ŠK Turnišče), ki .tudi vodi 
med posamezniki. Ekipno vodi 
SD Stefan Kovač Turnišče z 
8280 krogi. (AS)
- STRELSTVO - ŠŠD 

Enotnost na OŠ 17. oktober v 
Beltincih je pripravilo tekmova
nje v streljanju z zračno puško za 
sedme in osme razrede. Med sed
mimi razredi je ekipno zmagal 
7. d s 172 krogi, posamezno pa 
Žižek (7. c) s 112 krogi. V konku
renci osmih razredov je ekipno 
zmagal 8. a s 359 krogi, posame
zno pa Pal (8. a) s 144. krogi.. 
(FM)

— KARATE — Karate sekcija 
ljutomerskega Partizana je pri
pravila tekmovanje za pokal Lju
tomera, ki se ga je udeležilo 
okrog 40 tekmovalcev iz celjske 
in pomurske regije. V katah so 
pri pionirjih bili najuspešnejši 
Lendavčani, pri članih pa Sobo
čani. V borbah nižjih kategorij so 
zmagali Celjani, v višjih pa Lju
tomerčani. (RŽ)

I smučarski tečaji |I ———— ।
Letošnje zimske šolske počitnice so pred durmi in šolarji že ■ 

“ težko čakajo nanje, ko bodo za nekaj časa odložil: knjige in ■ 
zvezke ter pozabili na vsakdanje skrbi. Gotovo bodo mladi razli-I čno preživeli teh nekaj brezskrbnih dni; eni na snegu, drugi v te- H 

■ lovadnici ali bazenu, tretji doma ali kako drugače. Mnogi med ■ 
■ njimi bodo našli svoje zadovoljstvo na belih poljanah. Kako smo ■ 

se v Pomurju pripravili na letošnje zimske počitnice in kaj bomo

I lahko ponudili mladim? g
V lendavski občini bodo 60 otrokom omogočili učenje smu- ■ 

čarskih veščin na Rogli, za ostale pa bo vsak dan odprta telovad- ■ 
niča Osnovne šole Draga Lugariča v Lendavi, kjer bo mogoče iz-

Ivajati različne športne aktivnosti. Med šolskimi počitnicami or- ■ 
ganizirajo ob torkih in petkih od 13. do 14. ure v hotelu Lipa uro ■ 
plavanja. V radgonski občini bo za zimsko veselje otrok, mladine I 
in odraslih poskrbel smučarski klub, ki bo organiziral tri smu-

Ičarske tečaje. Prvi bo za predšolske otroke od 26. 1. do 1. 2. v _ 
Mežici, udeležilo pa se ga bo 80 otrok. Drugi tečaj bo za mladi- I 
no in odrasle v dveh izmenah od 26. 1. do 5. 2. pri Treh kraljih, I 
udeležilo pa se ga bo 60 tečajnikov. Tretji tečaj pa bo na obron- " 
kih radgonskih in radenskih hribov, seveda ob ugodnih snežnih

I razmerah. Sicer pa smučarski klub Gornja Radgona organizira ■ 
vsako soboto smučarske izlete na smučišča Kope, Roglo, Mežico I 
in mariborsko Pohorje. Poleg tega so na stadionu Bratstva in | 
enotnosti v Gornji Radgoni smučarski teki. V programu pa imajo

Itudi organizacijo prvenstva osnovnih šol v slalomu in veleslalo- m 
mu, pa tudi občinsko prvenstvo za člane kluba. Klub ima tri pre- I 
nosne vlečnice, ki jih bodo lahko ob ugodnih snežnih razmerah I 
postavili na domačih terenih, nared za obratovanja pa je tudi vle- " 
čnica na Kapeli, ki bo med zimskimi počitnicami vozila cel dan.

IV ljutomerski občini bo sekcija za smučanje pri Partizanu orga- I 
nizirala od 27. do 31. tega meseca vsak dan avtobusni prevoz I 
otrok in mladine na Areh, kjer bodo smučarski tečaji. Šolo smu- *

I Čanja pa predvidevajo tudi na domačih terenih. Najbolj pester _ 
spored so za zimske počitnice pripravili v soboški občini. Smu- I 
čarski klub Murska Sobota je pripravil dva programa. V prvem I 
tednu počitnic bodo organizirali v ponedeljek, torek, četrtek in ■ 
petek enodnevne smučarske izlete na Pohorje. Če pa bo večje za-

Inimanje, bodo izlete organizirali tudi drugi teden. Poleg tega pa 
bodo pri Treh kraljih pripravili tudi 5-dnevni smučarski tečaj za S 
48 tečajnikov. Smučarske izlete organizirajo v sodelovanju s J 
Kompasom, kjer zbirajo tudi prijave in plačila. Sicer pa bodo v

I februarju in marcu organizirali enodnevne smučarske izlete, ko- — 
nec februarja pa načrtujejo na bližnjih smučiščih odprto prven- ■ 
stvo Pomurja v veleslalomu. Poleg smučarskega kluba je ZTKO S 
Murska Sobota pripravila zanimiv program aktivnosti otrok in *

I mladine med šolskimi počitnicami. Tako bo mogoče ob dovolj _ 
nizkih temperaturah drsati na urejeni ploščadi pri prvi osnovni I 
šoli v Murski Soboti. Drsališče bo odprto ves dan, udeleženci pa ■ 
bodo dobili tudi topel napitek. Na svoj račun pa bodo lahko pri- ■ 
šli ljubitelji nogometa, košarke in namiznega tenisa. V Murski

■ Soboti bodo dvakrat tedensko krožki v omenjenih panogah, ki ■ 
■ jih bodo vodili profesionalni delavci ZTKO Murska Sobota. Ob- I 
■ činska konferenca ZSMS pa pripravlja skupaj z ZTKO plavanje ®

v Radencih.

L Feri Maučec ■

■■■ ■■■ ■■■■ ■■■ ■■■

Rebeka konj, Puhar 
voznik leta

Po oceni KK Ljubljana je Rebeka drugič.zapored osvojila naslov konja leta, 
Branko Puhar iz Veržeja pa voznika leta. Med konji je na drugem mestu Dorica 
MS Marka Slaviča st., tretja pa Eli Janija Pogačarja. Med vozniki je na drugem 
mestu Marko Slavič ml., iz Ključarovec, na tretjem pa Jani Pogačar. Med dvele- 
tniki je prva Liša B (Brdo), pred Adonisom in Faumom (oba Ljutomer). Za naj
boljši klub pa so že četrtič proglasili KK Ljutomer pred Ljubljano in Mariborom.

NAMIZNI TENIS

Kuzma in Benko 
na prvih dveh mestih

Zvezni mladinski turnir LOVRO RATKOVIČ, ki je bil v Kranju, 
je letos zbral rekordno število nastopajočih — prek 200 igralcev in 
igralk iz vse Jugoslavije, med njimi prav vsi najboljši. Turnirje bil pr
vi izmed štirih zveznih tekmovanj, ki štejejo za jakostne lestvice in se
stavo državne mladinske reprezentance za evropsko prvenstvo v Brus
lju. Prvo in drugo mesto Ivana Kuzme ter Boruta Benka je veliko pre
senečenje in eden izmed največjih uspehov kluba sploh v mladinski 
konkurenci, saj je takšne rezultate dosegala pred leti generacija Kova
ča, Horvata in Verena.

Kuzma je na poti do finala premagal vrsto odličnih igralcev, v 
osmini finala Petrova (Novi Sad) z 2:1, v četrtfinalu večnega tekmeca 
Smrekarja (Vesna) prav tako z 2:1, v polfinalu pripravil veliko prese
nečenje z zmago nad državnim mladinskim reprezentantom Jamškom 
(Fužinar) z 2:1 in po zmagi v finalu nad klubskim tovarišem Benkom 
z 2:0 zasedel prvo mesto in svoj doslej največji uspeh v mladinski 
konkurenci. Benko je v osmini finala premagal Sirovino (Fužinar) z 
2:0, v četrtfinalu po težki borbi Komaca (Kočevje) z 2:1, in v polfina
lu favoriziranega Jakšiča (Vinkovci) gladko z 2:0 po izredni igri ter z 
drugim mestom prav tako dosegel svoj največji uspeh med mladinci. 
Med 130 igralci je presenetil in dosegel svoj največji uspeh Matjaž Ži- 
tek, ki se je uvrstil med najboljših 16 in potem izgubil z Jamškom, 
uspeh pomeni tudi uvrstitev Mirka Urigerja med najboljših 32, potem 
pa je izgubil po težki borbi s Kuzmo z 1:2, med najboljših 32 se je 
uvrstil tudi Aleš Fridrih, Benkovič pa je nepričakovano izpadel že v 
drugem kolu, izgubil je s Petrovdm. Med dvojicami sta se Benko-Kuz- 
ma uvrstila med osmerico, potem pa sta Izgubila z zmagovalno dvoji
co Jakšič-Kožokar (Vinkovci-Unirea) z 1:2. Druge dvojice so izpadle 
v drugem kolp. Lep uspeh pa je dosegla Tanja Sinic v dvojicah skupaj 
z Marinkovičevo s Ptuja, ko se je uvrstila med osmerico, v posamezni 
konkurenci pa med najboljših 32. Želeti je, da bodo Sobočani s takš
nimi rezultati nadaljevali, pozna pa se že dobro delo novega pokli
cnega trenerja Boruta Verena.

M. U.
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Z UPRAVE ZA NOTRANJE ZADEVE V MURSKI SOBOTI

STRELJANJE NA HOTIZI
V bifeju Ivana Kranjca na Ho

tizi je bila 19. januarja plesna 
prireditev. Na njej je prišlo do 
prepira med vaškimi fanti in Ste
fanom Jaklinom iz Lipe. Ko je 
prepir prenehal, se je Jaklin od
peljal proti domu. Na cesti blizu 
bifeja se je ustavil, vzel iz avto
mobila lovsko puško in grozil Jo
žetu Horvatu in Jožetu Oletiču s 
Hotize. Ustrelil je v zrak, nato pa 
sta mu domačina puško odvzela. 
Kmalu so prišli tudi delavci mili
ce, zasegli puško in Jaklinu pre
prečili nadaljnjo vožnjo. Domov 
gaje odpeljal prijatelj. Čez nekaj 
časa seje spet pripeljal v bife, to
krat pa je s seboj prinesel nepri
javljeno pištolo. V bifeju se je 
sprl s Štefanom Hozjanom s Ho
tize, ki ga je nekajkrat udaril. Ja- 
klina, ki je bil vinjen, je to še bolj 
razjezilo, zato je trikrat ustrelil 
proti Hozjanu, ga dvakrat zadel 
v komolec in ga hudo poškodo
val. Delavci milice so ponovno 
posredovali in odvzeli pištolo, 
nato pa Jaklina obdržali do iz- 
treznitve.

PROMETNE NEZGODE
13. januarja ob 13.55 se je zgo

dila prometna nezgoda na regio
nalni cesti v Žitkovcih. Ko so po
tniki izstopali iz avtobusa, je bil 
med njimi tudi otrok N. J. iz Ži- 
tkovec, ki je prečkal cesto v tre
nutku, ko se je pripeljal z nepri
merno hitrostjo z osebnim avto

mobilom Štefan Repič iz Žitko- 
vec. Voznik je otroka zadel in ga 
hudo telesno poškodoval.

15. januarja ob 9.40 je na ma
gistralni cesti v Radencih prišlo 
do prometne nezgode zaradi po
ledenele ceste in neprimerne bi

strosti. Voznika osebnega avto
mobila, nizozemskega državljana 
Teodorusa Naffa, je zaneslo na 
levo, kjer je trčil v tovorni avto
mobil, ki ga je vozil Ludvig Perš 
iz Puconec. Pri nezgodi se je tu
jec poškodoval, na vozilih pa je 
za 250 tisoč din škode. 15. janu
arja ob 5.35 je prišlo do hude 
prometne nezgode na regionalni 
cesti v Radomerju. Zaradi pole
denele ceste je prišlo do trčenja 
med tovornim avtomobilom Iva
na Škrinjarja iz Mihalovec in to
vornim avtomobilom Jožeta 
Straniča iz Hrastja-Mote. Teles
nih poškodb ni bilo, materialne 
škode pa je za 2 milijona dinar
jev.

17. januarja ob 19. uri se je 
zgodila prometna nezgoda na re
gionalni cesti v RankŠvcih. Voz
nika osebnega avtomobila Anto
na Čemija iz Renkovec je zaradi 
neprimerne hitrosti v ovinku za
neslo v jarek. Voznik se je. huje 
poškodoval, sopotnika Marjan 
in Marija Titan pa lažje. Škode 
je za 600 tisoč dinarjev.

18. januarja ob 22.40 se je zgo
dila prometna nezgoda na lokal
ni cesti Grad—Pertoča. Zaradi 
vinjenosti in neprimerne hitrosti

Komisija za delovna razmerja Delovne skupnosti skupne stro
kovne službe sisov družbenih dejavnosti občine Murska Sobota 
ponovno objavlja dela in naloge:

strokovnega delavca
za področje občinske kulturne in občinske raziskovalne skup
nosti
Pogoji:
— višja šolska izobrazba pedagoške, pravne ali ekonomske 

smeri,
—' najmanj 3 leta delovnih izkušenj pri enakih ali podobnih na

logah,
— ustrezne moralnopolitične vrline in aktiven odnos za razvija

nje in utrjevanje samoupravnih socialističnih odnosov,
— poskusno delo traja 3 mesece,
— začetek opravljanja del in nalog takoj ali po dogovoru.
Z izbranim kandidatom bomo sklenili delovno razmerje za nedo
ločen čas.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in opisom delovnih iz
kušenj pošljite v 10 dneh od objave na Skupno strokovno služ
bo sisov družbenih dejavnosti občine Murska Sobota, Titova 24. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po izbiri.

ABC Pomurka
Živinorejsko-veterinarski zavod za Pomurje
MURSKA SOBOTA

•
komisija za delovna razmerja objavlja dela in naloge

snažilke
Pogoj: PKV delavka. Dela in naloge se združujejo za določen 
čas. Pisne prijave je treba poslati na gornji naslov v 8 dneh od 
dneva objave. Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po iz
biri.

______________________________________________—M—....... .. ................................................

iAR| Adolph Regnemer
Specializirana trgovina za avtomobilske 
dele

Deli za motorje — avtomobilski material — prodaja na veliko 
prodaja na drobno
8020 GRAZ, Lendplatz 1—3
tel.: 9943 316 91 37 56, 91 37 58, 91 37 48
telex: 03 1289
8020 GRAZ. Waagner—Biro Strasse 3
tel 33*13 316 52 388
POZOR: MEHANIKI, PREVOZNIK, KMETIJSKI PRIDELOVALCI
IN TAKSISTI ... „ ,
Ponujamo vam rezervne dele za vsa potniška vozila, tovornjake 
in kmetijska vozila: 
— čistilci zraka 
— bati

— klinasti jermeni
— svečke BOSCH in

— verige glavne in leteče
— ležaji
— ventili
— kroglični ležaji
— tesnila
— disk ploščice
— deli za zavore
— čeljusti
- križni zglobi
— sklopke
— vudne črpalke

CHAMPION
— kemijska lepila
— olje
— tesnila
— deli iz pločevine
— žage in škropilnice. 

STIHL
— rezervni deli in ves drob

ni pribor
— blažilr„ki

- orodja 
— halogenske žarnice 12^/f 60/55 W, H 4
— halogenske žarnice 12 V, 55 W, H 1

V zalogi imamo tudi rezervne dele za vse vrste vozil 
MERCEDES.

S

je zaneslo voznika osebnega av
tomobila Hermana Benka iz Nu- 
skove v obcestni jarek, kjer se je 
vozilo prevrnilo. Telesno sta se 
poškodovala sopotnika Vlado 
žekš iz Vidonec in Emil Žekš iz 
M. Sobote.

18. januarja ob 18.50 je povo
zil voznik osebnega avtomobila 
Ignac Prendl iz Gaberja na 
Kranjčevi ulici v Lendavi pešca 
Igorja Vučka. Na kraju nesreče 
ni ustavil, vrnil se je šele pozne
je, ko so Vučka že odpeljali v 
zdravstveni dom. Delavci “milice 
so ugotovili, da je bil Prendl vi
njen.
OBJESTNOST

19. januarja ob 1. uri je prišel 
v gostilno Stadler v Bakovčih 
Milan Horvat iz Bakovec. Ko je 
odhajal, je brez vzroka skočil na 
streho avtomobila Mirka Titana 
iz Kroga, nato pa še na strehe 
avtomobila Avgusta Jutrše iz Vo-

gričevec. Povzročil je za 70 tisoč 
dinarjev škode. Prijavili ga bodo 
javnemu tožilstvu.

PODTAKNIL POŽAR
15. januarja ob L uri je zago

relo gospodarsko poslopje po
kojne Ane Pintarič iz Dolgova- 
ških Goric. Zgoreli sta celotno 
gospodarsko poslopje in streha 
stanovanjske hiše. Škode je za 
milijon dinarjev. Za požig so 
osumili Ludvika Bogdana, ki je 
bil varovanec pokojne Pintariče- 
ve.

NEZGODA PRI DELU
15. januarja okoli ,14.30 se je 

pri podiranju drevja z motorno 
Žago hudo telesno poškodoval 
Maksimiljan Mavrič iz Spodnjih 
Ivanec. Ker pri delu ni bildovolj 
previden, mu je žaga zdrsnila po 
deblu, se odbila in Mavriča hudo 
poškodovala po levi strani glave. 
Zdravi se v bolnišnici.

ZA GRADNJO KIRURGIJE
Irena Kološa, Markišavci 36 a (namesto šopka na 

grob Irme Abraham, Hodoš) — 2.000.— din; Telesno kulturna skup
nost Lendava (namesto venca, za pok. tov. Franca Škodnika) — 
3.000.— din; ABC Pomurka DO Agromerkur Murska Sobota (name
sto venca pok. mame sodelavca ing. Jožeta Šiftarja, Prešernova 33/b, 
M. Sobota) — 2.000,— din; Društvo upokojencev M. Sobota (name
sto venca za pok. Viktorja Cera, M. Sobota) — 1.000.— din; Društvo 
upokojencev Murska Sobota (namesto venca za pok. Ernesta Šiftarja, 
Cankova) — 1.000.— din; Družina Franca Holca, Prvomajska 2, Gor
nja Radgona (namesto venca na grob pok. Antona Košarja iz Biser
jan) — 12.000,— din; Sosedje in prijatelji dr. Frančeka Antoliča, Ra
denci (namesto venca pok. Marije Bauman — sestre dr. Antoliča) — 
5.000.— din; OOS Pomurje Murska Sobota (namesto venca na grob 
nok. Viktorja Cera) — 5.000.— din;

poroke
Zvonko ŽIŽEK, strojni tehnik. Murska Sobota, Ivana Regenta 19 in Vesna 

GOMBOC, šivilja. Murska Sobota, Štefana Kovača 19; Branko GRBIN, mili
čnik, Murska Sobota, Stara 8 in Nevenka KUŠAR, trgovska pomočnica, Lju
bljana, Hošiminhova 3; Drago BUKOVEC, železokrivec, Šalamenci 1 in Marija 
FLISAR, gospodinja, Vučja Gomila 112; Marjan POCAK, likalec, Ratkovci 37 
in Darinka ANTALIČ, študentka, Martjanci 57; Jože HORVAT, kmetovalec, 
Ratkovci 19 in Danica OZVATlC, šivilja, Ratkovci 22; Roman ZORMAN, var
nostnik, Grenc 30 in Ingrid ŽIŽEK, študentka. Murska Sobota, Stara 16; Anton 
REŽONJA, študent, Veržej 86 in Marija GOMBOC, Satahovci 48; Karel KO
CEN, kmetovalec, Predanovci 48 in Dragica LONČAR, konfekcijska tehnica, 
Černelavci, Tavčarjeva 11.

ABC POMURKA - KZ PANONKA
TZO KMETIJSKA KOOPERACIJA
PETROVCI

objavlja
prosta dela oz. naloge

pospeševalca TZO
Pogoji:

— visoka ali višja izobrazba kmetijske smeri,
— poskusna doba 3 mesece,
— lahko tudi pripravnik,
— lastni prevoz za opravljanje del oz. nalog.

Kandidati naj prošnje z ustreznimi dokazili pošljejo v 15 dneh 
od dneva objave na naslov ABC POMURKA — KZ PANONKA, 
TZO Kmetijska kooperacija Petrovci, 69203 G. Petrovci, z ozna
ko »za komisijo za delovna razmerja«.

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA SCTPU Murska Sobota, 
Veljka Vlahoviča 12, razpisuje prosta dela in naloge

— učitelja biologije
za določen čas s polnim delovnim časom (nadomeščanje delav
ke na porodniškem dopustu).

POGOJ: profesor biologije ali prof, biologije-kemije.

ZAČETEK DELA: 10. 2. 1986.

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati 
pošljejo v 8 dneh na naslov: Komisija za delovna razmerja 
SCTPU Murska Sobota, Veljka Vlahoviča 12. O izbiri bodo kan
didati obveščeni najpozneje 20 dni po razpisu.

Počitniška skupnost Murska Sobota razpisuje po sklepu skup
ščine prosta dela in naloge

računovodja — administra
tor
Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati še nasled
nje: •
—•srednješolska izobrazba ekonomske smeri in dve leti delov

nih izkušenj.

Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas, s polnim delov
nim časom. Nastop dela takoj oz. po dogovoru.
Kandidati naj pošljejo pisne prijave, z dokazili o izpolnjevanju 
razpisnih pogojev, v 8 dneh po objavi razpisa na naslov: Počitni
ška skupnost M. Sobota, M. Sobota, Alija Kardoša 2.
O izbiri bodo prijavljeni kandidati obveščeni v 30 dneh po pote
ku razpisnega roka.

MURSKA SOBOTA

TOVARNA MLEČNEGA PRAHU p. o.

Delavski svet delovne organizacije
ABC POMURKA, TOVARNA MLEČNEGA PRAHU
Murska Sobota

RAZPISUJE 

dela in naloge

vodenje tehničnega sektorja
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še naslednje 
posebne pogoje:
1. Da ima visokošolsko izobrazbo biotehniške fakultete in nad

4 do 5 let delovnih izkušenj.
Prednost imajo kandidati s prakso v mlekarstvu.

2. Navedena dela in haloge razpisujemo za štiri leta.
Kandidati naj svoje prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih' 
pogojev pošljejo na naslov:
ABC Pomurka, Tovarna mlečnega prahu, p. o., Murska Sobota, 
Lole Ribarja 6, v roku 8 dni po objavi razpisa. Izbrani kandidat 

) bo obveščen o izbiri v 15 dneh po preteku razpisnega roka.
Kandidati bodo o razpisu pisno obveščeni. /

TOZD Kmetijska mehanizacija, ki je v sestavi IMP — DO PANO
NIJA

OGLAŠA
Na podlagi 7. in 8. člena pravilnika o delovnih razmerjih prosta 
dela oziroma naloge

- VODJA SLUŽBE KONTROLE KAKOVOSTI 
za nedoločen čas, s polnim delovnim časom.
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še nasled
nje posebne pogoje:
1. da imajo višjo ali srednjo strokovno izobrazbo strojne ali or

ganizacijske stroke,
2. da imajo najmanj štiri leta delovnih izkušenj na enakih ali po

dobnih delih, oziroma nalogah.
Poskusno delo 90 dni.
Pisne prijave je.treba poslati v roku 15 dni po oglasu del na na
slov: kadrovska služba tozda KM, DO PANONIJA, Murska So
bota, Bjedičeva 1.
K prijavi je potrebno priložiti listine o tem, da prijavljeni kandidat 
izpolnjuje pogoje, ki so navedeni v tem oglasu.
Izbira kandidata bo opravljena najpozneje v roku 15 dni po po
teku oglasnega roka.
Kandidati bodo pisno obveščeni o izbiri najpozneje 15 dni po 
opravljeni izbiri.

lindau*
lendava

OBRTNA ZADRUGA 
LINDAU Lendava

Objavlja
prosta dela in naloge
1. Vodenje kooperacijskih del
Pogoji:
— inženir strojništva I. ali II. stopnje,
— dve leti delovnih izkušenj,
— poskusno delo 2 meseca.
2. Materialni knjigovodja
Pogoji:
— ekonomska srednja šola,
— eno leto delovnih izkušenj v knjigovodstvu, - >
— poskusno delo 2 meseca.
Delovno razmerje sklenemo za nedoločen čas, s polnim delov
nim časom.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v osmih 
dneh po objavi na naslov:
Obrtna zadruga
LINDAU Lendava
Mohorjeva 2,

INTEGRAL GOLFTURIST 
TOZD NARAVNO ZDRAVILIŠČE 
Hotel LIPA - TERME 
LENDAVA

Omogoča vsem, ki imate težave z revmatičnimi 
obolenji (kronični vnetni revmatizem, degenera
tivni revmatizem, nesklepni revmatizem, meta
bolični revmatizem)
7-, 10-, 14- in 21 -dnevni oddih z neomejenim ko
panjem v pokritem bazenu z zdravilno termalno 
vodo, ki vsebuje veliko parafina.
Med drugimi zdravstvenimi storitvami vam ponujamo 
MAGNETOSKOPIJO, AKUPUNKTURO IN ELEK- 
TROAKUPUNKTURO.
Uvedli smo novo terapevtsko storitev — AKUPUNKTU
RO Z LASERJEM.
Cena aranžmajev od 1. 11. 85 do 31. 3. 1986:
7-dnevni oddih 1/2

10-dnevni oddih 1/2
14-dnevni oddih 1/2
21-dnevni oddih 1/2
Kopanje v termalnem bazenu

18.550 — din
25.186,— din
34.300,- din
52.960,— din

300,— din

Doplačilo za enoposteljno sobo je 250,— din za osebo. 
Prevoz na progi Ljubljana—Maribor—Lendava in nazaj 
vam je omogočen z Integralovimi avtobusi.
Informacije in rezervacije sprejema hotel LIPA — 
TERME Lendava, ali po telefonu (069) 75-722.
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Radijski in televizijski spored od 24. do 30. januarja
sst

PETEK SOBOTA NEDEUR PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTEK

RADIO RADIO RADIO
MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA

RADIO RADIO
MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno v petek, 
24. januarja (mladinska od
daja, Kam konec tedna), 
18.00 — Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 19.00 
— Vključitev osrednjega 
slovenskega sporeda.

TV LJUBLJANA
ZIMSKI POČITNIŠKI 
SPORED:

10.40 NERED V NEBE
ŠKI PALAČI, kitajski film 
(do 12.20), 17.35 POROČI
LA.
SPORED ZA OTROKE: A

18.25 OBZORNIK LJU
BLJANSKEGA OBMOČ
JA. 18.40 RAČUNALNI
ŠKI INFORMACIJSKI SI
STEMI: Evropski pogled 
na informacijske sisteme in 
procese, 3. del izobraževal
ne nanizanke, 20.00 VOJ
NA: Poklic vojskovanje, 3. 
del kanadske dokumentar
ne serije. 21.00 NE PRE
ZRITE. 21.15 POD KRIN
KO, 3. del ameriške nani
zanke, 22.00 TV DNEV
NIK II, 22.10 ŠIBILA, 2. 
del ameriškega filma.

TV ZAGREB
Prvi program

8.30 Tv v šoli, 12.30 Do
ber dan, 14.45 Ponovitve, 
16.30 Rock festival, 17.20 
Kronika reških občin, 17.45 
Otroški spored, 18.15 Dru
žinski magazin, 18.45 Kviz, 
19.05 Tv koledar, 19.15 Ri
sanka, 19.30 Dnevnik, 20.00 
Vojne vihre (film), 20.45 
Zabavna oddaja, 21.40 
Dnevnik, 21.55 Kultura sr
ca.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Družinski spo
red, 13.00 Poročila, 16.30 
Spored za otroke in mladi
no, 18.00 Avstrija v sliki, 
18.30 Družinski magazin, 
19.00 Avstrija danes, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Derrick, 
21.20 To so bili časi, 22.05 
Umetpine.
Drugi program

16.00 Poldark (film), 
16.50 Svet živali, 17.35 SP v 
smučanju, 18.00 Tednik, 
18.30 Knight rider, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Posojeva
lec postelj, 21.15 Čas v>sli- 
ki, 21.35 Kulturni žurnal, 
21.45 Šport, 22.15 Pošast iz 
močvirja (film), 23.30 Orke
ster.

TV MADŽARSKA
9.00 Šolska TV. 9.50 Za 

upokojence. 10.30 .Ignac
Strasnov, TV film, pon.
15.30 Šolska TV. '16.45
Kratki film. 17.40 100 moj
strovin. 17.50 TV spored za 
3 dni. 18.00 Okno, notranje
politični spored. 19.30 TV 
dnevnik. 20.00 Poročiva se, 
sovjetski film. 21.30 Telepo- 
dij vam predstavlja: Sedaj 
pa pridemo mi! Kabaret. 
22.30 Vreča bolh, češki 
film. 23.15 TV dnevnik.

TV KOPER
14.15 TV NOVICE 14.20 

UBOGA KLARA Kratka 
godba, 15.00 FILM: PRVI 
DAN SVOBODE, 16.40. RI
SANKE, 17.30 KANADSKA 
NARAVA, dokumentarec, 
18.00 CAW BCY V AFRIKI, 
tf., 18.30 PACIFIC INTERNA
TIONAL AIRPORT, tf., 18.55 
TV NOVICE, 19.00 ODPRTA 
MEJA — Oddaja v slovenščini, 
19.30 tvd stičišče, 19.50 
ODPRT PROSTOR, 20.30 
LJUBEZENSKE DRAME, 
21.35 ZNANOST MED OBE
MA VOJNAMA - dokumen
tarec, 22.40 TVD VSEDANES, 
22.50 FILM: ZLOČIN DU- 
PRE, Igrajo: Virna Lisi; Marina 
Vladi, Umberto Orsini, Režija: 
C. Jaque.

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno v soboto, 
25. januarja (sobotna repor
taža: AKCIJA, Iskanje— 
znanje—ustvarjanje, 18.00 
— Najlepše želje s čestitka
mi in pozdravi, 19.00 —
Vključitev osrednjega 
venskega sporeda.
DEŽURSTVO: 14.00
16.00 (telefon: 21-232)

slo-

do

TV LJUBLJANA
12.05 Mege- 

ve: SVETOVNI POKAL V 
ALPSKEM SMUČANJU 
— SUPERVELESLALOM 
(Ž), prenos (do 13.45), 
14.10 PRISLUHNIMO TI
ŠINI, oddaja za slušno pri
zadete, 14.55 RIBJI OREL, 
kanadski mladinski film, 
16.25 ZGODBE IZ ŽI
VLJENJA RASTLIN: Or
hideje ali kukavičnice, 13.’ 
— zadnji del francoske po- 
Ijudoznanstvene serije, 
16.55 POROČILA, 17.00 PJ 
V KOŠARKI - ZA- 
DAR:CZ, prenos, v odmo
ru PROPAGANDNA OD
DAJA IN ŠPORTNI NON 
STOP, 18.35 KNJIGA. 
18.55 SANKAČI, češkoslo
vaški kratki film, 20.00 LE
GENDA O CUSTERJU, 
ameriški film, 21.35 ZRCA
LO TEDNA, 21.55 VIDEO- 
GODBA, 22.25 POROČI
LA.

TV ZAGREB
Prvi program

9.00 Tv v šoli, 15.45 Se
dem tv dni, 16.15 Narodna 
glasba, 16.45 Poročila, 
16.50 Tv koledar, 17.00 Ko
šarka: Zadar—Č. zvezda, 
18.30 To je to, 19.15 Risan
ka, 19.30 Dnevnik, 20.00 Iz
dajalec (film), 21.35 Dnev
nik, 21.50 Zabava vas.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Med pirati 
(film), 11.50 SP v smučanju, 
13.15 Poročila, 13.20 SP v 
smučanju, 14.25 Štirje z 
bencinske črpalke, 16.00 
Spored za otroke in mladi
no, 18.00 Tedenski tv spo
red, 18.25 V soboto zvečer, 
19.00 Avstrija danes, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Velika pri
ložnost, 21.50 Šport, 22.25 
Falko, 23.35 Ameriška glas
bena lestvica.

TV MADŽARSKA
8.30 Ponovitve. 9.45 Po

klicna posvetovalnica. 
11.25 Košarka. 14.15 Glej, 
za otroke. 14.45 Za najstni
ke. 15.30 Plesi: Dunajski 
valček. 15'.50 Urad za stike. 
16.20 Srebrni jubilej. 17.25 
Objektiv. 18.15 Pravni pri
meri. 19.30 TV dnevnik. 

t20.05 Naslednji! Risanka.
20.15 Skrivnost na Antilih, 
TV film. 21.45 Trenutek res
nice; Federico Garcia. 
22.50 TV dnevnik.

TV KOPER
13.15 Smučanje Mege- 

ve,Svetovno prvenstvo, 
14.15 TV—novice, 14.20 
Uboga Klara, 15.00 Film: 
Zločin Dupre, igrajo: Virna 
Lizi, Marina Vladi, Umber
to Orgini, režija: C. Jaque, 
16.40 Snežni planet — re
klamna oddaja, 17.15 Ko
šarka — jugoslovansko pr
venstvo, 18.30 Zgodbe iz ži
vljenja rastlin — dok., 
18.55 TV—novice, 19.00 TV 
film, 19.30 TVD-stičišče, 
19.50 Sobota v družini, 
20.30 Tosca — opera v treh 
dejanjih G. Puccinija, 22.00 
TVD—vsedanes, 22.10 Tos
ca, 23.00 Srh nepredvidene
ga _ TV film, 23.30 Zdrav
nik in pacijent — medicin
ska oddaja

10.05 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
11.00 — Srečanje na po
murskem valu, 12.00 — 
Spored v madžarskem jezi
ku, 13.00 — Doma in on
kraj meja, 13.30 — V nede
ljo popoldne (kmetijska od
daja, humor), 14.30 — Naj
lepše želje s čestitkami in 
pozdravi, 17.00 — Vključi
tev osrednjega slovenskega 
sporeda.
DEŽURSTVO: 9.00 do 
13.00 (telefon: 21-232)

TV LJUBLJANA
8.20 Poročila, otroška 

matineja, 12.25 St. Anton: 
: Svetovni pokal v alpskem 
smučanju — slalom (m), 
prenos 2. teka, 13.30 Dru
žinsko petje na Koroškem, 
15.15 Svetovni pokal v alp
skem smučanju — slalom 
(ž), posnetek iz St. Gervai- 
sa, 14.00 F. Žižek: Ipavci — 
Benjamin — ;. del; ponovi
tev 2. nadaljevanke, 16.25 
Poročila, 16.30 Črni mono
kel, francoski film (čb), 
18.10 Tv kavarna, 20.00 G. 
Mihič: Sivi dom, 3. del na
daljevanke Tv Beograd, 
21.00 Športni pregled, 21.30 
Zakoni, časi... dva zako
na, dokumentarna oddaja 
Tv Sarajevo, 22.15 Poročila.

TV ZAGREB
>■ I > - ■

Prvi program
10.20 Poročila, 10.30 Ne

deljsko dopoldne, 12.00

Družinski
Kmetijska oddaja, 13.00
Dtužir.ski magazin, 13.30
Tudi letos, 
ceri, 14.15

14.00 Mali kon- 
Grizly Adams,

15.05 Nedeljsko popoldne, 
17.10 Film, 18.55 Risanka, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Sivi 
dom, 21.00 Športni pregled, 
21.30 Jugoslovansko-alban- 
ski odnosi, 22.30 Dnevnik, 
22.50 Kultura.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.55 SP v smučanju, 
11.00 Tiskovna ura, 12.00 
Svet živali, 12.25 SP v smu
čanju, 14.00 Lovec za kikla- 
mi (film), 15.25 Spored za 
otroke in mladino, 17.45 
Klub seniorjev, 19.00 Av
strija v sliki, 19.30 Čas v sli
ki, 2Q.15 Nočna straža (tv 
film), 21.45 Šport, 22.05 
Zemlja živi, 22.50 Nočni 
studio.

jti^arsska bajtica
Pomurska-banki

TV MADŽARSKA
8.30 Spored za otroke. 

10.15 Kviz. 11.25 Cirkus. 
13.25 Narodne za' mladino. 
13.55 Jacksonova pot, nani
zanka. 15.20 Oglejmo si 
skupaj. 15.50 Telešport. 
17.15 Družabna igra. 18.00 
Delta, znanstveni poročeva
lec. 19.00 Teden, aktualne 
reportaže. 20.00 Poročila. 
20.05 Glasbeni film. 21.20 
Športna poročila. 21.30 Ci
klus A. Delon; Gospod 
Klein, francoski film. 23.30 
Poročila.

I TVttTPER !
12.15Predstavitev in pro

daja, 14.15 Smučanje: St. 
Anton — svetovno prven
stvo, 15.00 Glasbna oddaja, 
16.30 Risanke: Pegaso Kid, 
17.30 Veliki greben — TV 
film, 18.00 Mladinski TV 
film, 18.30 Zgodbe iz življe
nja rastlin' — dok., 19.00 
TV nanizanka, 20.30 Preva- 
ra v S. Franciscu — tv film, 
21.35. Tatort — tv. film, 
23.13 Srh nepredvidenega 
— TV film, 23.45 Pogled na 
svet

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno v pone
deljek, 27. januarja (šport), 
18.00 — Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 19.00 
— Vključitev osrednjega 
slovenskega sporeda.

TV LJUBLJANA
8.30 Zimski počitniški 

spored, 11.40 Vesela dvajse
ta leta z Laurelom in Har- 
dyjem, ameriški film (čb), 
13.05 Kje, kam, kako med 
počitnicami (do 13.00), 
17.30 Poročila, 17.35 Cici
ban smuča — 2. del, 17.50 
Pesmi in zgodbe za vas: 
Zlata goska, oddaja Tv Za
greb, 18.05 Miti in legende 
— biblijski miti — stara za
veza: Jobova knjiga, nani
zanka Tv Beograd, 18.25 
Podravski obzornik, 18.45 
Naša pesem — Maribor 
'84, 20.05 H. Wouk: Vihre 
vojne, 2. del ameriške nada
ljevanke, 21.00 Omizje, 
23.00 Poročila.
Oddajniki II. Tv mreže:

17.30 Beograjski Tv pro
gram, 18.55 Premor, 19.00 
Indirekt, oddaja o športu, 
19.30 Tv dnevnik, 20.00 
Znanost, 20.50 Včeraj, da
nes, jutri, 21.10 Knjige in 
misli, 21.40 Propagandna 
oddaja, 21.45 Dinastija, 82. 
del ameriške nadaljevanke 
(do 22.35).

TV ZAGREB
Prvi program

8.30 Tv v šoli, 12.30 Poro
čila, 12>35 Ponovitve, 14.25 
Svet športa, 16.00 Dober 
dan, 17.20 Kronika bjelo-. 
varskih in varaždinskih ob
čin, 18.00 Otroška oddaja, 
18.45 Kviz, 19.05 Tv kole
dar, 19.30 Dnevnik, 20.00 
Napačni podatki (drama), 
21.45 Glasbena akademija 
se predstavlja, 22.00 Parale
le, 22.30 Dnevnik, 22.50 En 
avtor, en film. 23.10 Poroči
la.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Družinski spo
red, 13.00 Poročila, 16.30 
Spored za otroke in mladi
no, 18.00 Avstrija v sliki, 
18.30 Družinski magazin, 
19.00 Avstrija danes, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Ponedelj
kov šport, 21.15 Ognjeni vi
har (film), 23 20 Dok. film.
Drugi program

17.30 Biotehnologija, 
18.00 Cesta lip, 18.30 
Knight ridef, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Soncu naproti, 
21.15 Čas v sliki, 21.35 Kul
turni žurnal, 21.45 Schil- 
ling, 22.05 Moj stric (film).

/O ljubljanska banka
Pomurska banka

TV MADŽARSKA
Ni sporeda

TV KOPER
14.15 TV novice, 14.20 

Uboga Klara, 15.00 Zdrav
nik in pacient — medicin
ska oddaja, 15.45 Glasbena 
oddaja, 16.30 Risanke: Pe- 
gaso Kid, 17.30 Kanadska 
narava — dok., 18.00 
Zdravnik in otrok — nasvet 
pediatrov — oddaja v živo, 
18.55 TV—novice, 19.00 
Odprta meja — oddaja v 
slovenščini, 19.30 TVD sti
čišče, 19.50 Vse knjige, 
20.30 Namizni tenis, 21.00 
Vojakov oče — film, igrajo: 
S. Zakar Jadze, Revaz 
Ckejdze, 22.00 TVD vseda
nes, 22.10 Nadaljevanje fil
ma Vojakov oče, 22.40 Del
ta — dokumentarec

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno v torek, 
28. januarja (pogovor v ži
vo, Predstavljamo vam ..., 
ISKRICA), 18.00 Sotočje, 
19.00 — Vključitev osred
njega slovenskega sporeda.

TV LJUBLJANA
13.25 Adel- 

boden: Svetovni pokal v 
alpskem smučanju — vele
slalom (m), prenos 2. teka, 
14.30 Bela griva, francoski 
film (čb), 15.10 Kje, kam, 
kako med počitnicam (do 
15.15), 15.45 Poročila, 16.00 
Svetovni pokal v alpskem 

veleslalom'smučanju
(m), posnetek iz Adelbode- 
na, 17.20 Slavnostni kon
cert mladosti — 2. del, 
18.05 Vsak regrat dobi en
krat lučko — portret ilu
stratorke Ančke Gošnik- 
Godec, 18.25 Severnopri
morski obzornik, 18.40 Ra
na ura — zlata ura, doku
mentarni film, 19.30 Tv 
dnevnik 1, 20.00 P. Mom- 
mertz: Konferenca ob 
Wannseejum, nemška dra
ma, 21.30 Integrali, 22.45 
Tv dnevnik II.

TVZAGREB
Prvi program

8.30 Tv v šoli, 13.35 Poro
čila, 13.40 Ponovitve, 15.05 
Dober dan, 16.25 SP v smu
čanju, 17.25 Kronika osije
ških občin, 17.45 Otroška 
oddaja, 18.15 Obdobje tele
vizije, 18.45 Kviz, 19.05 Tv 
koledar, 19.15 Risanka, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Teme 
in dileme, 21.00 Andrej Ru- 
bljov (film), 22.30 Dnevnik.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Družinski spo
red, 13.00 Poročila, 16.30 
Spored za otroke in mladi
no, 18.00 Avstrija v sliki, 
18.30 Družinski magazin, 
19.00 Avstrija danes, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Zunanje
politični raport, 21.15 Dal
las, 22.00 EP v drsanju, 
23.30 Tekmeca (nadaljevan
ka).
Drugi program

16.30 Tv v šoli, 17.00 
Usmeritev, 17.30 SP v smu
čanju, 18.00 Kviz, 18.30 
Knight rider, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Kviz, 21.15 Čas 
v sliki, 21.35 Kluturni žur
nal, 21.45 Klub 2.

TV MADŽARSKA
9.00 Šolska TV. 10.00 Po

novitve: Ženska v baraki; 
Ozkotirne železnice. 15.20 
Šolska TV. 16:30 TV univer
za, 4. del. 17.20 Kratki film. 
17.55 Sotrpini, rehabilitacij
ski magazin. 18.15 TV spo
red za 3 dni. 18.20 Prijatelj 
narave. 18.40 Za ribiče. 
19.30 TV dnevnik. 20.00 
Afroditina zapuščina, 4. 
del. 20.55 Studio ’86. 21.55 
Obletnica Auscwitza. 22.15 
Doktor, dok. serija. 23.05 
TV dnevnik.

( TV KOPER -TV KOPER
13.00 Smučanje: Adelbo- 

den — svetovno prv., 14.15 
TV novice, 14.20 Uboga 
Klara, 15.00 Vojakov oče 
— film, 16.30 Risanke: Pe- 
gaso Kid, 17.30 Veliki gre
ben — tv film, 18.00 Mla
dinski TV film, 18.30 Paci
fic international airport — 
tv film, 18.55 TV—novice, 
19.00 Odprta meja — odda
ja v slovenščini, 19.30 TVD 
stičišče, 19.50 Rokomet, 
20.30 V precepu — tv film, 
21.40 Umetnostno drsanje 
— Evropsko prv., 22.40 
TVD—vsedanes, 22.50 Div
ji konji — tv nadaljevanka 
- III. del, 23.50 Odbojka

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno v sredo, 
29. januarja (gospodarska 
tema: Tehnostrojeve poti, 
Iz delegatskih klopi), 18.00 
— »21-232« — propagand- 
no-glasbena oddaja, 19.00 
Vključitev osrednjega slo
venskega sporeda.

TV LJUBLJANA TV LJUBLJANA
8.30 Zimski počitniški 

spored, 10.30 G. Mihič: Vsa 
čuda sveta, drama Tv Beo
grad, 11.30 Risanka, 11.40 
Rdeči balon, francoski film, 
12.15 Kje, kam, kako med 
počitnicami, 16.00 Poročila, 
16.05 Roža Čudotvorna, ju
goslovanske otroške pesmi, 
16.20 M. Košuta: Štirje fan
tje muzikantje, predstava 
O. Š. I. Cankar v Mariboru, 
16.55 PJ v hokeju — Kom
pas Olimpija:Partizan, Pre
nos v 1. odmoru risanka in 
ev. cik cak v 2. odmoru Go
renjski obzornik (krajši), 
19.30. Tv dnevnik, 220.00 
Film tedna: Viktor-Viktori
ja, ameriški film, 22.10 Tv 
dnevnik II.

^ubljanska banka
Pomurska banka

TV ZAGREB
Prvi program

8.30 Tv v šoli, 12.30 Poro
čila, 13.55 Ponovitve, 16.00 
Dober dan, 17.20 Kronika 
karlovških, siških in gospi- 
ških občin, 17.45 Dežek in 
vesolja, 18.15 Izobraževal
na oddaja, 18.45 Kviz, 
19.05 Tv koledar, 19.30 
Dnevnik, 20.00 Filmskop, 
22.30 Dnevnik.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Družinski spo
red, I3.00 Poročila, 16.30 
Spored za otroke in mladi
no, 18.00 Avstrija v sliki, 
20.15 Bodočnost ima rojstni 
dan — ob 100-letnici prve
ga avtomobila.

Drugi program
17.00 Vzgojna oddaja, 

17.30 Dežela in 
18.00 Svet živali, 
Knight rider, 19.30 
sliki, 20.15 Rafael, 
Sto umetnin, 21.15 

ljudje, 
18.30

Čas v
21.00

Čas v
sliki, 21.35 Kulturni žurnal, 
21.45 Los angleški davitelji, 
22.30 Mr. Bomba (film).

TV MADŽARSKA
9.00 Šolska TV. 10.00 Po

novitve. 15.30 Šolska TV. 
16.35 Bolniška soba št. 6, 
TV film po Čehovu. 17.50 
Popotnica, pon. 18.30 
Agrarni svet, notranjepoliti
čni spored. 19.30 TV dnev
nik. 20.00 Modra luč, repor
taže. 21.15 Nekaj minut o 
gledališču; Glavna vloga — 
epizoda. 21.25 EP v umet
nostnem drsanju, pari, pre
nos. 22.25 Umetnina tedna. 
22.30 TV dnevnik.

14.15 TV novice, 14.20 
Uboga Klara, 15.00 Pusto
lovci — film, igrajo: Saro 
Urzi, Giannamaria Canale, 
režia: S. Bergonzelli, 16.40 
Risanke: Pegasb Kid, 17.30 
Kanadska narava — dok., 
18.00 Mladinski TV film, 
18.30 Pacific international 
airport — tv film, 18.55 TV 
novice, 19.00 Odprta meja 
— oddaja v slovenščini, 
19.30 TVD-stičišče, 19.50 
Rugby time, 20.30 Glasbe
na oddaja, 22.00 TVD— 
vsedanes, 22.15 Dan Ivana 
Denisovich-a — film, igra
jo: Tom Curtenay, Alfred 
Burke, režija: Caper Wrede

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno v četrtek, 
30. januarja (kultura, IŠČE
MO ODGOVORE NA VA
ŠA VPRAŠANJA), 18.00 — 
Najlepše želje s čestitkami 
in pozdravi, 19.00 — Vklju
čitev osrednjega slovenske
ga sporeda.

8.30 Zimski počitniški 
spored, 9.30 Pusti me na 
miru, 4. del dokumentarno 
kontaktne serije Tv Zagreb, 
.10.30 D. Abramovič: Ričet, 
Tv drama, 11.15 Risanka, 
11.25 Deček s kamelami, 
avstralski risani film, 12.35 
Kje, kako med počitnicami 
(do 12.40), 17:30 Poročila,’ 
17.35 Zgodbe o poluhcu: 
Poluhec in bradata nevesta, 
4. del lutkovne nanizanke, 
16.50 Potovanje skozi 
osončje: Planet Zemlja, 4. 
del ameriškega izobraževal
nega niza, 18.25 Zasavski 
obzornik, 13.40 Obramba in 
samozaščita, 20.05 Tednik, 
21.10 C. Harrison: Freud, 
angleška nadaljevanka, 
22.10 Tv dnevnik II.

Oddajniki II. Tv mreže:
16.25 Vsi na sneg, 17.25 

Yv dnevnik, 17.45 »Fore i 
fazoni«, otroška serija, 
18.15 Rekonstruktivna uro
logija, znanstvena oddaja, 
18.45 Rock festival — Mon- 
treux ’85, 19.30 Tv dnevnik, 
20.00 In življenje se nada 
ljuje, 4. del italijanske r .- 
daljevanke, 21.00 Kjoben- 
haven: Evropsko prvenstvo 
v umetnostnem drsanju 
žense prosto, prenos (do 
22.30).

TVZAGREB
Prvi program

8.20 Tv v šoli, 12.30 Poro
čila, 14.15 Ponovitve, 16.00 
Dober dan, 17.20 Poročila 
in kronika splitskih občin 
18.15 Znanost, 18.45 Kviz, 
19.05 Tv koledar, 19.15 Ri
sanka, 19.30 Dnevnik, 20.00 
Spekter, 21.00 Izbrani tre
nutek, 21.10 Kvizkoteka, 
22.15 Dnevnik.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Družinski spo
red, 13.00 Poročila, 16.30 
Spored za otroke in mladi
no, 18.00 Avstrija v sliki, 
18.30 Družinski magazin, 
19.00 Avstrija danes, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Peter Kra- 
us nastopa, 21.15 Ognjeni 
vihar, 22.35 Nebeški klovni, 
23.35 Orkester.

TV MADŽARSKA
9.00 Šolska TV. 10.00 Po

novitve. 15.30 Šolska TV. 
16.45 Kratki film. 17.20 TV 
borza. 17.30 Pulzus, zabav
noglasbena panorama. 
18.25 Telešport. 19.30 TV 
dnevnik. 20.00 Družinski 
krog; Svet se širi, debatni 
spored. 20.50 Ozadje vesti; 
pogledi in mnenja O javnih 
zadevah. 21.40 EP v umet
nostnem drsanju, ženske, 
prenos. 22.55 TV dnevnik.

TV KOPER
14.15 TV novice, 14.20 

Uboga Klara, 15.00 Dan 
Ivana Denisovich-a, film, 
17.00 Risanke, 17.30 Veliki 
greben — tv film, 18:00 
Mladinski tv film, 18.30 Pa
cific international airport 
— tv film, 18.55 TV—novi
ce, 19.00 Odprta meja — 
oddaja v slovenščini, 19.30 
TVD-stičišče, 19.55 Ko
šarka: Maccaby—Cibona, 
Pokal prvakov. 21.15 Umet
nostno drsanje — Evropsko 
prvenstvo. 22.30 TVD—vse
danes, 22.40 Variete
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kino
»PARK« MURSKA SOBOTA

24. januarja ob 17. uri ameriški 
film: PINK FLOYD ZID in ob 19. 
uri ameriški film: ŽENSKI KON
VOJ; ogled filma mladini do 16. leta 
starosti ni dovoljen.

26. januarja ob 15. in 17. uri ameri
ški film: PINK FLOYD ZID in 19. 
uri ameriški film: ŽENSKI KON
VOJ; ogled filma mladini do 16. leta 
ni dovoljen.

27. in 28. januarja ob 17: in 19. uri 
ameriški film: MORILEC IZ ME
TROJA.

29. in 30. januarja ob 17. in 19. uri 
hongkongški film: GOSPODAR 
ZMAJ.

LENDAVA
24. januarja ob 17. uri ameriški 

film: BOJEVNIK IZGUBLJENEGA 
SVETA in ob 19. uri ameriški film: 
DIRKA KaNOBAL;

25. januarja ob 17. uri ameriški 
film: BEG V ZMAGO in ob 19. uri 
ameriški film: BOJEVNIK IZGU
BLJENEGA SVETA;

26. januarja ob 17. uri ameriški 
film: DIRKA KANOBAL in ob 19. 
uri ameriški film: BEG V ZMAGO;

28. januarja ob 17. in 19. uri ameri
ški film: KRVAVA PLAŽA.

LJUTOMER
25. januarja ob 17.15 in 19.30 ter 

26. januarja ob 17.15 in 19.30 franco
ski film: OROŽNIKI IN OROŽNI- 
CE;

29. januarja ob 17.15 in 19.30 ame
riški film: ČLOVEK IZ SREBRNE 
REKE.

GORNJA RADGONA
29. januarja ob 19. uri ameriški 

film: OKRUTNI KALIGULA;
30. januarja ob 17. uri ameriški 

film: OKRUTNI KALIGULA in ob 
19. uri italijansko-francosko-ameriški 
film: 2019-20 LET PO PADCU NEW 
YORKA.

ČRENŠOVCI
26. januarja ob 15. uri film: 

PRINC MAŠČEVALEC
20. januarja ob 19. uri film: SOBA

RICE; ogled filma mladini do 16. le
ta starosti ni dovoljen.

prodam
ZADNJO GUMO ZA TRAK
TOR (28 x 14) prodam. Velika 
Polana 116. Le-18
TRAKTOR STEYR, 28 KS, pro
dam. Čeh, Nedelica 130. Le-24 • 
AVTO FIAT 132 GLX 5, letnik 
1977, in MOTORNO ŽAGO 
STIHL 051 ELEKTRONIK ter 
komplet luči za lado 1600, pred
nje, v dobrem stanju, prodam. 
Pince št. 43, p. Lendava. Le-23 
ZASTAVO 750 LUX prodam. 
Cezanjevci 16, p. Ljutomer. IN- 
18780
SALONITNE PLOŠČE, 7,5-re- 
bme, bele, 216 kosov, in 20 sle- 
menjakov prodam. Telefon: 
(069) 81-480. IN-18779
DVE GUMI 8.25 x 20, pro
dam. Mirko Štuhec, Bučečovci 
33. IN-18777
SCHNEIDER 464 IN PISAL- 
NIK BROTHER HR 5, oboje z 
deklaracijo, prodam. Telefon v 
službi: 81-524. IN-18783 
KOSILNICO BCS na štiri pre
stave in mlin — kladivar SIP 
Šempeter na kardanski pogon 
prodam. Konrad Lratkovič, Ku- 
nova 38, p. Spodnji Ivanjci. 
MM-353
ZASTAVO 101, letnik 1978, 
ugodno prodam. Telefon: 
24-143. M-354
KAKOVOSTNO SENO, 
3500 kg, prodam. Kukeč 8, p. 
Križevci v Prekmurju M-355 
KOMBI IMV 1600 po zelo ugod
ni ceni -prodam. Ogled možen 
vsak dan. Telefon: (069) 72-008. 
M-357
KOMBAJN ZMAJ 700 IN 
STROJ ZA POBIRANJE SLAD
KORNE PESE PRODAM. Mur
ski Črnci 8, p. Tišina. M-358 
OSEBNI AVTOMOBIL ZA
STAVO 101, letnik 1977, ugodno 
prodam. Jože Šarkezi, Serdica 
112. M-360
HRASTOVE PLOHE prodam. 
Krog, Trubarjeva 50. M-361 
KAVČ IN FOTELJ, raztegljiva, 
skoraj nova, prodam. Alojzija 
Gubič, Murska Sobota, Cankar
jeva 61. M-362

VESTNIK
Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska Sobota, 
Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer — Izdaja Za
vod za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobota, 
Titova 29/1. Ureja uredniški odbor:

Štefan Dravec (direktor in glavni urednik), Juš Makovec (pomočnik direktorja in glavnega urednika),
Jože Šabjan (odgovorni urednik), Brigita Bavčar, Jani Dominko, Jože Graj, Milan Jerše, Ludvik Ko
vač, Dušan Loparnik, Feri Maučec (šport), Vlado Paveo, Štefan Sobočan, Janko Stolnik (dopisni
štvo), Branko Zunec, Endre Gdnter (tehnični urednik), Nevenka Emri in Marjan Maučec (lektorja). 
Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, Titova 29/1 — Telefoni: novinarji 21-232, 21-064 in 
21-383; direktor in glavni urednik, odgovorni urednik, naročniški oddelek, računovodstvo, gospodar- 
skopropagandna služba in tajništvo 21-064 in 21-383; dopisništvo Gornja Radgona 74-597, dopisni
štvo Lendava 75-085 in dopisništvo Ljutomer 81-317. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vrača
mo. Celoletna naročnina 3.000 din, polletna 1.500 din; letna naročnina za tujino 322 ASch, 46 DM, 
24 Can. dol., 18 USA dol., 38 SFR; letna naročnina za delovne organizacije. Tekoči račun pri SDK 
Murska Sobota 51900—603 — 30005. Devizni račun priJugobanki Ljubljana 
50100—620—00112 —5049512. Cena posamezne številke je 80 din. Tiska ČGP Večer Maribor. Po pri
stojnem mnenju je Vestnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

ZAMRZOVALNO SKRINJO 
prodam. Osterc, Veržej Tl. M- 
363
ŠKODO 100. letnik 1971, in 
ŠKODO 110 L, letnik 1975 - za 
rezervne dele, prodam. Naslov v 
upravi lista. M-365
TRAJNOŽAREČO PEČ MAG
MA, staro eno leto, ugodno pro
dam. Informacije po telefonu: 
74-778. M-366
RENAULT 4, star dve leti, pro
dam. Rengeo, Šalovci 3, telefon: 
78-408. M-367
ŠKODO 120 LS prodam. Tele
fon: 71-023. M-368
VW 1300 (hrošč), zelo dobro 
ohranjen, malo vozen, garažiran, 
prodam. Gančani 182 a. M-370 
MOLZNI STROJ WESTFALIA 
SEPARATOR, enofazni, skoraj 
nov, prodam. Sukič, Vidonci 
39 a. M-375
COMODORE 64 prodam. Janez 
Štefanec, Murska Sobota, Zve
zna, telefon: 23-077. M-377 
OTROŠKE SMUČI Z VEZMI 
TIROLYA in sm. čevlje št. 34 
prodam. Informacije popoldne: 
22-188. M-378
PLEMENSKO KOBILO, staro 
11 let, ali žrebičko, staro tri leta, 
kontrola A, prodam. Krašči 37 a, 
p. Cankova. M-379
TRAKTOR STEYR, 18 KS, pro
dam. Markišavci 5. M-MM 
CISTERNO CREINA, 3200 1, 
novo, nerabljeno, in trosilec za 
hlevski gnoj KRPAN s pokon
čnimi valji, skoraj nov, po ugod
ni ceni prodam. Konrad Pintarič, 
Plitvički vrh 19, p. Gornja Rad
gona. GR-12616
APN 4, letnik 1980, prodam. Ra
kičan, Panonska 37. M-380 
EQUILLISER GORENJE 
KORT1NG PE 102, popolnoma 
nov, prodam. Naslov v upravi li
sta. M-382
TV BLAUPUNKT, ekran 56, 
star mesec dni, prodam. Telefon: 
24-767. M-383
ZASTAVO 750 prodam. Gomili
ce 69, p. Turnišče. M-384 
KOČIJO (fijaker) in kompletne 
zimske gume, radialne, z zračni
cami, 165-13, prodam. Matija 
Mikolič, V. Vlahoviča 28, M. So
bota. M-387
SNOPOVEZALKO LAVERDA 
PRODAM. Gančani 100. M-398 
TRAKTOR ŠTORE 504, moped 
15 SLC, stroj za sekanje koruz
nega bilja TARUP in kombinira
ni štedilnik (4 plin, 2 elektrika) 
prodam. Anton Gjergjek, Grad 
26. M-390
LESENO BALKONSKO 
OGRAJO, motor za zastavo 101, 
gume 145 x 12 in bojler, 801, 
prodam. Dankovci 26. M-391 
ŠKODO 1100 PRODAM. Vane- 
ča 59 d. M-392
GARSONJERO, 31 kv. m, pro
dam. Ogled možen v nedeljo od 
11. do 18. ure. Jožica Gašpar, 
Murska Sobota, St. Rozmana 13. 
M-394
GRAMOFON SANYO TP 1012 
UM, deklariran, prodam. Tele
fon do 15. ure: 71-475. M-395 
OLTOVE PLUGE SLAVONAC, 
12-colne, zastavo 750, letnik 
1982 in zastavo 750, starejši le
tnik (vse po delih), prodam. Ska- 
kovci 30. M-404
ENOOSNO PRIKOLICO pro
dam. Zoltan Felkar, Lucova 31, 
p. Gornji Petrovci. M-405 
MEŠALNO MIZO ZA DISKO 
LIESE ELEKTRONIK DM 
1600 IN OJAČEVALEC, 
2 x 200 W, končna stopnja, obo
je primemo za disko prodam. 
Stefan Mesarič, Lipovci 61, tele
fon 71 475 do 15. ure. M-395 
MOLZNI STROJ VITREKS VI- 
ROVITICA prodam. Turnišče, 
Štefana Raja 15, telefon: 70 297. 
M-396
ENOBRAZDNI OBRAČALNI 
PLUG, 10-colni, malo rabljen, in 
lok za traktor DEUTZ torpedo, 
tovarniške izdelave, prodam. 
Franc Horvat, Nuskova 39, p. 
Rogašovci. M-401
ZX SPECTRUM 48 K s priro
čnikom in programi prodam. Ce
na 50.000 din. Tomaž Gerič, 
Črenšovci 5 e ali telefon: 70 022. 
M-402
KARAMBOLIRANO ŠKOLJ
KO ZA JUGO, letnik 1984, zad
nji del nepoškodovan, prodam. 
Strukovci 51. M-400

TRAKTOR URSUS 335 s kabi
no prodam. Gornja Bistrica 28 a. 
M-397
SEJALNICO ZNAMKE OLT, 
4-vrstno, za koruzo, in tribrazdni 
plug OLT nov, prodam. Krog, 
Murska 43. M-398
JUGO 45, letnik 1982, oktober, 
prodam. Drago Hari, Moravske 
Toplice Dolga ulica 212. M-399
ZASTAVO 750 lux in plinsko 
napravo za osebni avto ter televi
zor, črno-beli, 12 in 220 W, pro
dam. Pojbič, Lendava, Partizan
ska 91, telefon; 75 966. M-406 
WARTBURG, letnik 1976, vo
zen, prodam. David, Lendava, 
Partizanska 37, telefon: 75 782. 
M-407
NOV LEVI BLATNIK ZA 
MERCEDES, predzadnji model, 
in malo rabljen gorilec, tip thys- 

■ sen, prodam. Črenšovci 94. M- 
408
ZASTAVO 750, letnik 1978, ne
registrirano, plug FERGUSON 
12-colni, v dobrem stanju, pro
dam. Dragotinci 31, p. Videm ob 
Ščavnici. M-409
SEMENSKI KROMPIR DEZI- 
RE, večjo ali manjšo količino, 
prodam. Tropovci 51. M-412 
SENO PRODAM. Turnišče, Šte
fana Kovača 136. M-413 
TRAKTOR STEYR, 18 KS, do
bro ohranjen, prodam. Dolnja 
Bistrica 98, p. Črenšovci. M-414 
STANOVANJSKO HIŠO z go
spodarskim poslopjem v Eilov- 
cih pri glavni cesti prodamo. In
formacije po telefonu: 71 427 ali 
76 218. M-415
NOVE DELE ZA GOLF: desni 
notranji zadnji blatnik, dno prt
ljažnika, zadnja vrata, zadnjo ve
zno pločevino in 4-žilni podze
meljski kabel, 100 m, prodam. 
Marjan Hajdinjak, Sp. Ščavnica 
16. M-416
NOSILCE ZA OBOKE prodam. 
Petanjci 91. M-372
ŠTEDILNIK ZA TRDA GORI
VA, nov, prodam. Štefan Podle- 
sek, Noršinci 65, p. Martjanci. 
M-418
DVOBRAZDNI PLUG (slavo- 
nac), dobro ohranjen, ugodno 
prodam. Miljan Krajnc, Iljaševci 
41, p. Križevci pri Ljutomeru. 
M-419
TELEVIZOR PANORAMA 
GAMA, črno-beli, prodam. Bo
donci 7 a. M-417
PRODAJAM SEMENA : 
NAJNOVEJŠE VRSTE BUČ VE
LIKANK, katerih teža je do 100 
kg in so okusne za prehrano. Cena 
enega semena je 30 dinarjev. 
NAJNOVEJŠE VRSTE STROČ
JEGA FIŽOLA z dolžino stroka 
do enega metra, je za prehrano in 
se dobro hrani v hladilniku. Cena 
enega semena je 30 dinarjev. 
NAJ NOVEJŠE VRSTE PARA- 
DIŽNIKA-PAPRIKA, ki doseže 
dolžino ploda od 18 do 20 cm. 
Okusen je za prehrano in se dobro 
hrani v hladilniku. Na eni sadiki 
zraste od 10 do 15 kg plodov. Ce
na enega semena je 20 dinarjev. 
Rastline iz teh semen uspevajo na 
vseh nadmorskih višinah. Po pošti 
vam, pošljemo za najmanj 800 di
narjev semen. Pri vsaki pošljemo 
tudi navodila za gnojenje vseh na
štetih rastlin. Milka Radičevič, 
Stulac, 36210 Vrnjačka Banja. 
TRITONSKO prikolico, dvoo- 
sno, prodam. Gradišče 55. M- 
437
FIAT 125 P prodam. Murski Pe
trovci 23. M-422
3 kg kovinsko modre barve (IMV 
353) prodam. Telefon: 71 261. 
M-424
DVE TELICI, breji osem mese
cev, kontrola A, prodam. Vanča 
vas 39. M-425
KRAVO s teletom (prvesnica) 
prodam. Motovilci 5, p. Grad. 
M-426 
ZAMRZOVALNO OMARO in 
80, 50 in 8-litrske bojlerje ugod
no prodam. Ogled dopoldne. Te
rezija Sarka, Murska Sobota, 
Bevkova 4. M-427

DOBIMO SE V 
CAFE BARU

TRIJ '
Lendavska 19'b;
Murska'Sobota

ZAMRZOVALNO SKRINJO 
GORENJE, 310-Iitrsko, novo, 
prodam 10% ceneje. Ferenčič, 
Murski Črnci 13. M-420 
TRAKTOR STEYR, 18 KS, z 
vsemi priključki, prodam. Sotina 
54. M-421
KRAVO, brejo sedem mesecev, 
vozno, staro 13 let, prodam. Sa- 
tahovci 42. M-432
TRAKTOR IMT 539 s kompre
sorjem, kabino, malo rabljeno, 
registriran do decembra, in nove 
gume za traktor 12. 4/11-28 ter 
žetveno napravo za kosilnico 
BCS prodam. Ivan Godina, 
Črenšovci 147. M-434
ZASTAVO 101 de lux, letnik 
1978, prodam. Murska Sobota, 
Prešernova 5. M-435
SEJALNICO OLT ZA KORU
ZO, 4-vrstno, in motorno kosilni
co z dizelskim motorjem pro
dam. Gančani 6. M-428
ZASTAVO 101 prodam. Infor
macije: Tehnopromet ali Pucon
ci 17 a. M-436
KOSO DUBRAVA ZA TRAK
TOR ZETOR ugodno prodam. 
Rudolf Kuzma, Beznovci 30. M- 
438
RENAULT 4 TLS, registriran do 
20. decembra 1986, prodam. Li
povci 258, telefon od 18. do 20. 
ure: 71 004. M-439
GS CITROEN IN FORD TAU- 
NUS KARAVAN prodam. In
formacije: telefon 74 982. M-440 
RENAULT 4 GTL, star dve leti, 
prodam. Skakovci 70. M-442 
ŠTEDILNIK (3 plin, 1 elektrika) 
iz nerjaveče pločevine, malo ra
bljen, prodam. Voroš, Murska 
Sobota, Stara ul. 10. M-443 
RENAULT 18 TL, letnik 1983, 
odlično ohranjen, prodam. Na
slov v upravi lista. M-444 
NJIVO v Skakovcih, 74 arov, 
prodam. Pečarovci 69. M-454 

ZAHVALA
Nepričakovano nas je v 43. letu starosti za vedno zapustil naš 

dragi mož, oče, brat, bratranec, zet in boter

Viktor Baler
iz Sebeborec 106

Ob tej boleči izgubi se prisrčno zahvaljujemo vsem sosedom in sorodnikom za vso pomoč v naj
težjih trenutkih ter vsem prijateljem in znancem, ki so pokojnika pospremili na njegovi mnogo 
prerani zadnji poti, njegov grob prekrili s številnimi venci in šopki cvetja, sočustvovali z nami in 

nam izrekli sožalje.
Posebna hvala g. duhovniku Balažiču in cerkvenim pevcem za pogrebni obred, gasilskim dru
štvom, posebno iz Sebeborec, kolektivu Mešalnice močnih krmil M. Sobota in obratu v Lipovcih, 
lovski družini in strelski družini iz Sebeborec za darovane vence, razredničarkama in učencem 
Aničinega in Vladkovega razreda OŠ Puconci ter govornikom — predstavnici KS in GD Sebebor- 

ci ter Mešalnice močnih krmil M. Sobota za ganljive poslovilne besede.
Sebeborci, 16. januarja 1986

Žalujoči: žena Aranka, hčerka Anica, sin Vladko, sestra Marija z družino, tast in tašča ter vse drugo 
sorodstvo

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA
Ob nenadomestljivi in mnogo prerani izgubi našega 

dragega moža, očeta, dedka in brata

Antona Balažiča
iz Dolnje Bistrice

se najtopleje zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in dobrim sose
dom, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti, mu darovali 

vence in šopke cvetja, nam pa izrekli sožalje ter sočustvovali z nami.
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste ga med njegovo boleznijo obiskovali in ga tolaži
li. Posebna hvala dr. Gašparcu in zdravstvenemu osebju internega oddelka bolnišnice 

v Rakičanu, g. kaplanu za pogrebni obred in pevcem za odpete žalostinke.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: žena Marija, sinova Anton in Stanislav ter hčerki Irena in Dragica z družinami

Kje si ljubi oče, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je tvoja skrbna roka, 
ki skrbela je za nas?

ZAMNNLA
V 78. letu starosti nas je za vedno zapustil dragi mož, 

oče, dedek in tast

Štefan Miholič
iz Turnišča

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, sosedom, znan
cem in prijateljem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti, 

mu darovali vence, cvetje in za sv. maše, nam pa izrekli sožalje.
Posebna hvala g. župniku in g. kaplanu za pogrebni obred, Mariji Gjerkeš za ganljive 
besede ob slovesu, pevkam za odpete žalostinke, GD in kolektivu tozda Planika Tur

nišče.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: VSI, KI SMO GA IMELI RADI

POHIŠTVO ZA SPALNICO in 
žensko krzneno jakno št. 42—44 
prodam. Informacije po telefo
nu: 21 291 po 15. uri. M-429 v 
GOLF, dizel, rdeče barve, pro
dam. Rudi Abraham, Šalovci 
138. M-431
LOVSKO PUŠKO - ZASTAVA 
BOCK 12/12, novejši model, 
prodam. Tel. 22 089. M-445 
TAM 6500, letnik 1976, registri
ran, prekucnik, 7-tonski, in pri
kolico TEHNOSTROJ, 5 tonsko, 
prodam. Radmožanci 60. M-446 
GOBELIN v okvirju (100 x 50) 
prodam. Naslov v upravi lista. 
M-447
ZAGANJAČ ZA STEYR, tip 
180, in za kombajn EPPLE 211 
H, nove traktorske prednje gume 
650 x 20, SEMPERIT ih rotacij
sko črpalko za motor PERKINS 
6-valjni, CAV England, prodam. 
Tel. 72 627. M-448
MOLZNI STROJ VESTFALIA, 
nov, prodam. Motovilci 74. M- 
449
SOD ZA GNOJNICO s črpalko, 
10001, ugodno prodam. Gornja 
Bistrica 21. M-450
ŠKODO 120 L, letnik 1979, pro
dam. Kupšinci 23. M-451 
RENAULT 4, rdeče barve, star 1 
leto in 4 mesece, registriran do 
septembra 1986, prevoženih 
20 000 km, prodam. Dobrovnik 
238. M-452
TRAKTOR ŠTORE 404, prednji 
pogon, s kabino, malo rabljen, 
prodam. Dobrovnik 271. M 452

kupim
PRIKOLICO (dvoosno) ali mo
čnejši voz za traktor kupim. Po
nudbe: Horvat, Markišavci 27, 
Murska Sobota, telefon: 22-678. 
M—371

GOZD, do 50 arov (brez borovi- 
ne), kupim. Naslov v upravi li
sta. M—359
FORD TAUNUS 1700 kupim.
Jože Šarkezi, Serdica 112 f. M — 
360

sobe
MANJŠO OPREMLJENO IN 
OGREVANO SOBO V MUR
SKI SOBOTI išče mlad profesor. 
Naslov v upravi lista. M—339 
OPREMLJENO SOBO V MUR
SKI SOBOTI išče mlad par. Ri- 
tuper, Krplivnik 53 a. M—369 
ENOSOBNO DRUŽBENO 
STANOVANJE ZAMENJAM 
ZA DVO ALI TRISOBNO 
DRUŽBENO STANOVANJE. 
Zlatko Čuhuk, Lendavska 17 a, 
Murska Sobota. M—374

zaposlitve
DVA KV ZIDARJA ali priučena 
zidarja s prakso zaposlim. Gede- 
rovci 19, p. Tišina. M—393 
SAMOSTOJNEGA ZIDARJA 
ali delavca za zidarsko stroko s. 
šoferskim izpitom za C kategori
jo zaposlim takoj ali po dogovo
ru. Samsko stanovanje zagoto
vljeno. Avsečeva 21, 61000 Lju
bljana ali po telefonu v večernih 
urah: (061) 447-155. M-430 
DELAVKO ZA ČIŠČENJE DE
LOVNIH PROSTOROV sprej
memo. KAVNI BARČEK KE
KA, Murska Sobota, Kidričeva 
31. M-411
IŠČEMO ŽENSKO ZA CELO
DNEVNO POMOČ MLAJŠI 
BOLNICI. Dajemo dobre pogo
je. Štefka Plohl, Zasavci 23, p. 
Miklavž pri Ormožu. M—OP

Če bi solza mrtvega zbudila, 
tebe, dragi mož in atek, 
ne bi črna zemlja krila.
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razno

KLINASTO BRANO IMT, 
3-deino, novo, zamenjam za 
smrekovo hlodovino. Telefon: 
(069) 74 959. GR-12514

PREKLIC?
Preklicujem veljavnost hranilne 
knjižice št. HV 04076-6, izdane 
pri H KS Gornja Radgona. Ivan

Raduha, Žepovci 61, p. Apače. 
GR-I2517
DELAM IN PRODAJAM ŽE- 
BLJANKE, prevajam iz nemšči
ne in prepisujem diplomske na
loge. Kovačič. Lipovci 148. tele
fon: 71 193. M-352 
IZGUBLJENO!
V sredo, 8. januarja, sem v sobo
škem parku izgubila krzneni 
ovratnik. Poštenega najditelja 
prosim, da mi ga proti nagradi 
vrne. Telefon: 23 545. M-356

PREKLIC!
Preklicujem veljavnost zaklju
čnega spričevala PGŠ Radenci, 
izdanega leta 1982. Branko Ška
far, Bratonci 105, p. Beltinci. M- 
376
AVTOKLEPARSKO ALI AV
TOMEHANIČNO DELAVNI
CO VZAMEM V NAJEM. Ga- 
berje 19. M-388
LOKAL V MURSKI SOBOTI 
ALI BLIŽNJI OKOLICI VZA
MEM V NAJEM. Telefon 21 
976.

Ljubezen, delo in trpljenje, 
bilo tvoje je življenje, 
nam ostali sta praznina 
in velika bolečina.

ZAHVALA
Po krajši bolezni nas je v 77. letu starosti ža vedno zapustil naš 

dragi mož, oče in dedek

Janez Sever

UMRL je stric — ne ni umrl, 
oči le častne je zaprl, 
da se po trudu in po boju 
oddahne v blaženem pokoju. 
Umrl on ni, 
med nami duh njegov živi.

ZAHVALA
Tragično je umrl dragi stric

Emil Lucu
iz Adrijanec

Zahvaljujemo se vsem, ki ste ga pospremili na njegovi prerani zadnji poti, mu po
klonili vence in cvetje ter nam izrekli sožalje.

Najprisrčnejša hvala kolektivu, njegovim sodelavcem ter govorniku GP Park iz No
ve Gorice za poslovilne besede. Posebna hvala prijatelju Kozarju iz Renč za ves 

trud in požrtvovalnost.
Hvala sosedom, sorodnikom, prijateljem, gasilcem in predstavniku KS za poslovil
ne besede, g. duhovniku za pogrebni obred, pevcem ter vsem prijateljem in znan

cem.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Boreča, 24. decembra 1985
Žalujoči: Suzana, Marsel in vsi, ki smo ga imeli radi

iz Doline
Ob tej boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znan

cem za vsestransko pomoč v najtežjih trenutkih.
Hvala vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti, darovali vence 
in šopke, nam pa izrekli sožalje. Prisrčna hvala g. duhovniku in pevcem za pogrebni obred, go
vornikoma Feriju in Marti za poslovilne besede pri odprtem grobu ter sodelavcem Mure tozd 

Oblačila in gasilcem.
Dolina, 5. januarja 1986

Žalujoči: žena Cecilija, Jože z družino, sestra Veronika z družino ter drugo sorodstvo

Kje si ljubi mož in oče, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je tvoja skrbna roka, 
ki skrbela je za nas?V SPOMIN

Viljemu Rogaču

Če solza bi te obudila, 
ne bi te gomila krila!

ZAHVALA
Po dolgi in težki bolezni nas je v 64. letu starosti zapu

stil naš dragi oče, dedek, tast in brat

Franc Zemljič
iz Turnišča

iz Ižakovec

Mineva leto, odkar si nas dragi mož in oče, tast in stari oče, za vedno zapustil. 
Hvala vsem, ki se ga spominjate in postojite ob njegovem preranem grobu. 

■ .' > ' ’ ■4

■ ŽALUJOČI: VSI NJEGOVI, KI SMO GA IMELI RADI

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, sosedom, prija
teljem, znancem in vsem, ki ste dragega pokojnika pospremili na njegovi zadnji po

ti, darovali vence, cvetje in za sv. maše, nam pa izrekli sožalje.
Posebna hvala dr. Ivani Kološa in vsemu zdravniškemu osebju internega oddelka - 
bolnišnice v Rakičanu, dr. Ivanu Carju iz Beltinec in medicinski sestri Mariji Muj- 

drica za nesebično pomoč.
Hvala g. kaplanu za pogrebni obred, pevkam za odpete žalostinke in govornici KS 

za poslovilne besede.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

ŽALUJOČI: VSI NJEGOVI

Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: mož Koloman, hčerka Marija z možem Adolfom, vnukinja Jožica in vnuki
nja Mija z družino

iz Cepinec

ZAHVALA
11. januarja nas je v 71. letu starosti za vedno zapustila 

naša draga žena, mama, babica in prababica

Helena Geček

Najtopleje se zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim sosedom, botrini, prijateljem 
in znancem, ki ste drago pokojnico pospremili na njeni zadnji poti, ji darovali ven
ce in šopke, nam izrekli sožalje ter v najtežjih trenutkih pomagali in stali ob strani. 

Posebna hvala g. duhovniku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke, tov. 
Zorki, patronažnima sestrama in vsem iz Ljubljane, ki so jo obiskovali in ji lajšali 

bolečine.

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA
6. januarja nas je v 66. letu nepričakovano za vedno za

pustil dragi mož, oče in dedek

Pavel Balog
iz Motvarjevec 62

Iskrena hvala vsem sorodnikom, dobrim sosedom in znancem, ki so nam v težkih 
trenutkih pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter ragega po ojni 

pospremili na njegovi zadnji poti.
Posebna hvala zdravniškemu osebju pljučnega oddelka bolnišnicev 
ki so mu lajšali bolečine, duhovniku za pogrebni obred, pevcem za odpete zalostin 

'ke in govorniku KS za poslovilne besede pri odprtem grobu.

Žalujoči: žena Vilma ter sinovi Evgen, Franc in Dezider z družinami

Čeprav tvoj glas se več ne sliši, 
beseda tvoja v nas živi, 
povsod te čutimo mi vsi, 
med nami si.

V SPOMIN
23. januarja mineva boleče leto, odkar nas je zapustil naš dragi 

oče, dedek in pradedek

Karel Smodiš
iz Gornje Bistrice •

Tiho, skromno, kot si živel, si odšel tja, kjer ni več trpljenja, ne bolečin, le mir, večni mir. Ne
prikličejo te nazaj ne solze, ne bridka bolečina našega srca. Utihnil je tvoj mili glas,*ostalo-je 

tvoje dobro srce, sledovi tvojih pridnih rok in spoznanje, da se nikoli več ne boš vrnil.

Hvala vsem, ki se ga še spominjate!

ŽALUJOČI: VSI, KI SMO TE IMELI RADI

Že leto dni te zemlja krije, 
na tihem bregu mirno spiš, 
srce ljubeče več ne bije

• in ti se več ne prebudiš.

Boleč je spomin na 25. januar 1985, ko je prenehalo biti pleme
nito in dobro srce naše drage žene, mame, stare mame in sestre

Zite Kerčmar
iz Peskovec

Ne mine dan, ne ura brez bolečin in solza. Dom, ki si ga imela takp rada, je ostal prazen, odet 
v žalost.

Zakaj ti kruta usoda vzame, kar si imel najraje, in te zagrne z osamljenostjo? Ostali so le lepi 
spomini.

Hvala vsem, ki se ustavite ob njenem grobu, prižgete svečko in položite rože na njen grob.

ŽALUJOČI: VSI TVOJI NAJDRAŽJI

ZAHVALA

30. decembra so v 76. letu starosti omahnile pridne in žuljave 
roke in se je ustavilo zlato srce mojega moža

Ladislava Voharja
iz Dokležovja

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste ga v tako 
velikem številu pospremili na njegpvi zadnji poti, mu darovali vence in šopke cvetja, nam izra

zili sožalje ter sočustvovali z nami.
Prisrčna hvala/g. župniku za pogrebni obred in poslovilne besede, pevcem za odpete žalostin

ke. govorniku KS za poslovilne besede, in Čebelarskemu društvu Beltinci.

Vsem še enkrat Ofekrena hvala! ■ 
, , . us uninioti

Globoko žalujoči: žena Micka, sestra Katica, sestra Micka, bratje Vanek, Lujzek in Jožek z dru
žinami ter drugo sorodstvo
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v besedi in sliki
M. SOBOTA

Delež 
sofinanciranja 

30-odstoten
Čeprav so vložili delavci Za

voda za časopisno in radijsko de
javnost Murska Sobota veliko 
naporov za dvig lastnih prihod
kov (povečan obseg reklam, če
stitk in novi naročniki Vestnika) 
in četudi so pomurske občine v 
zadnjem obdobju povečale delež 
sofinanciranja, 'položaj zavoda 
ob prehodu iz enega -v drugo 
srednjeročno obdobje ni zadovo
ljiv. To se je doslej že odrazilo 
pri krčenju obsega Vestnika in 
zaostajanju radijskega programa 
v obeh jezikih, navsezadnje pa 
tudi pri osebnih dohodkih, ki so 
bili v lanskem prvem polletju 
med najnižjimi v družbenih de
javnostih soboške občine. Če bi 
torej v Pomurju pripravili anali
zo, koliko pravzaprav dajemo za 
osrednja informacijska sredstva, 
bi lahko ugotovili, da mnogo 
premalo v primerjavi z drugimi 
dejavnostmi. Poleg vsega pa se 
zavod otepa še s precejšnjo pro
storsko stisko.

O teh in drugih ugotovitvah iz 
ocene materialnega položaja Za- 
voda-za časopisno in radijsko de
javnost M. Sobota je na zadnji 
seji razpravljal tudi izvršni svet 
občinske skupščine in sprejel 
sklep, da se mora delež sofinan
ciranja pomurskih občin poveča
ti z 20 na 30 odstotkov v skup
nem prihodku, kar bi zneslo 
okrog 53 milijonov 80 tisoč di
narjev, in se obenem zavezal, da 
bo pomagal zavodu tudi pri reše
vanju prostorskih problemov.

J.G.

STRAH
Strah pred posledicami, ki 

jih utegnejo pustiti posegi v na
ravo zaradi zajezitve in gradnje 
nasipov ob Muri zavoljo elek
trarn, vse bolj prehaja na ljudi, 
še zlasti pa v naseljih ob reki. 
Petišovci so ena izmed takih 
vasi, zato so prebivalci resni
čno zaskrbljeni, kaj se bo zgo
dilo. Boje pa se tudi posledic 
zaradi izkopa premoga pri Be- 
nici, pa ne le zaradi pogrezanja 
tal, ampak tudi uničevanja 
cest. Da bi dobili odgovore na 
ta in druga vprašanja, so pri
pravili javno tribuno, ki se je je 
udeležilo izredno veliko obča
nov.

Kar zadeva gradnjo nasipov 
in z .njimi povezano zvišanje 
gladine Mure, lahko ljudje ni
žje od Murskega Središča (in 
tudi Petišovec) zaenkrat še mir
no spijo. Na tem območju so 
sicer načrtovane gradnje elek
trarn (skupaj s Hrvaško), ven
dar ni še nič »črno na belem«.

Vsaj tako je pojasnil predstav
nik elektrogospodarstva. To pa 
seveda ne pomeni, da o gradnji 
ne razmišljajo, saj je energija, 
pridobljena v hidroelektrar
nah, šestkrat cenejša od tiste v 
termoelektrarnah. Ko bodo 
projekti pripravljeni, tedaj bo

V PETISOVCIH
do ljudi ob Muri o posegih v 
naravo seznanili in o gradnji 
(ali negradnji) bo odločila 
skupščina občine. Odgovor, s 
katerim pa večina Petišovča- 
nov ni zadovoljna. Strah je pač 
velik! Pa ne le zaradi elektrarn 
in višje gladine Mure, ampak 
tudi zaradi posledic, ki bi na
stale po izkopavanju premoga 
v rudniku. Ker jaškov zagotovo 
ne bodo zasipavali — kot jih 
skoraj tudi nikjer drugje — se 
bo verjetno zemlja nad mesti, 
kjer bodo izkopali večje količi
ne premoga, sesedala. To je 
resničnost, s katero se je treba 
pač sprijazniti in prav tako s 
posledicami. Tam, kjer bo sese
danje manjše, na primer meter 
ali dva, bodo lahko zemljo z 
manjšimi posegi spet usposobi
li za kmetijsko pridelavo. Na 
mestih, kjer pa bodo nastale 
večje vdolbine, bodo verjetno 
nastala »jezera«. Vendarle pa 
je treba premagati strah, saj še 
ni stoodstotnih zagotovil, da 
bodo v Benici resnično izkopa
vali premog. Že res, da gradijo 
vpadnice v zemljo, pa tudi razi
skave s površine zemlje so dale 
pozitivne rezultate, vendar bo
do zadnjo besedo povedali ru
darji, ko se bodo po rovu pre
bili do premoga. To se bo zgo
dilo še letos!

DR. GtlNTHER NENNING O TEM, KAKO PREŽIVETI

Petišovčani pa so razburjeni 
tudi zaradi kilometer dolge ce
ste skozi vas, ki so jo tovornja
ki, ki vozijo za potrebe razisko
valnih del pri rudniku, in to
vornjaki INA-Nafte ter vozila 
kmetijskega gospodarstva do
dobra uničili. Ker so cesto 
zgradili v glavnem z lastnim 
denarjem, so upravičeno vzne
mirjeni, ko vidijo, da je vsak 
dan več kotanj! Ne bo dolgo, 
ko bo drugače! Predstavniki 
»uničevalcev« ceste so obljubi
li, da jo bodo spomladi popra
vili. Na vprašanje, kako bo, če 
bo prišlo do izkoriščanja rudni
ka in prevažanja premoga s to
vornjaki, so jim pojasnili, da 
bodo tokrat cesto dobro utrdili 
in prekategorizirali. Je pa tudi 
res, da ni nujno, da bodo pre
mog prevažali po cesti, vseka
kor ne. vsega. Kot možnost 
omenjajo tudi žičnico!

Petišovčani so na javni tribu
ni, na kateri je večkrat »zavre
lo«, dobili bolj ali manj pre
pričljive odgovore. Domov pa 
so šli pomirjeni vsaj tisti, ki so 
spraševali, ali bo dovolj premo
ga za potrebe občanov v Po
murju. Bo!

Š. SOBOČAN

ZA 120 ODSTOTKOV DRAŽJE 
POGREBNE STORITVE

Kaj je napredek?

IGRA NA 
SREČO

V zadnjem času prihajajo 
na posamezne naslove v Po
murju, predvsem v Lendavi, pi
sma z vsebino verižne igre na 
srečo. Vsebina igre je poveza
na z nakazilom 2.000 din na 
določeni naslov. Uprava za no
tranje zadeve obvešča, da je 
igra nezakonita in da gre za 
prevaro organizatorja te igre, 
zato ji ne nasedajte.

V Murski Soboti so se sestali 
delegati skupščine občinske ce- 
stno-komunalne skupnosti, ki so 
najprej sprejeli predlog samou
pravnega sporazuma o temeljih 
načrta za srednjeročno obdobje 
1986—-1990. Pri tem so soglašali 
tudi z dvema dopolnitvama. Po 
prvi bo zbor uporabnikov komu
nalne skupnosti razporejal sred
stva na predlog komisije, in sicer 
bo 60 odstotkov združenih sred
stev namenjenih krajevnim skup
nostim na osnovi števila zaposle
nih, kar naj bi izvajali trimese
čno, 40 odstotkov združenih 
sredstev pa bi polletno razpore
jali za razvoj manj razvitih skup

TRNJE

nosti v soboški občini. Po drugi 
dopolnitvi pa bi na i predlog 
predsednikov svetov krajevnih 
skupnosti izvzeli iz plačevanja za 
programe krajevnih skupnosti 
manj razvite, medtem ko bi do
hodkovno močnejše plačevale 
tudi več kot 30 odstotkov izraču
nanega deleža.

V nadaljevanju skupščine so 
sprejeli osnutek dolgoročnega 
načrta razvoja komunalnega go
spodarstva za dolgoročno ob
dobje od leta 1986 do leta 2000. 
Potrdili so tudi finančni načrt 
komunalne, interesne skupnosti 
za leto 1986 in začasni program 
dela omenjene skupnosti. Dele
gati so soglašali s podražitvijo 
pogrebnih storitev, ki jo je pred
lagala temeljna organizacija ko

munala podjetja Sobota in bo ve
ljala od I. februarja letos. Te ce
ne se bodo v povprečju povečale 
za 120 odstotkov, kar je sicer 
precej, toda, kot ugotavljajo, bo
do s to podražitvijo dosegli ko
maj polovično ceno pogrebnih 
storitev, kot jo imajo v drugih 
podobnih podjetjih v naši repu
bliki. Seznanili so se tudi z druž
benim dogovorom o skupnih iz
hodiščih za oblikovanje cen ko
munalnih storitev in sprejeli ugo
tovitveni sklep o ustanovitvi sa
moupravne komunalne interesne 
skupnosti občine Murska Sobo
ta.

M. Jerše

REFERENDUM USPEL
Tudi krajani Trnja se zavedajo, da brez združevanja sredstev ni 

napredka. V lepo okrašenem in preurejenem vaškem domu so do 14. 
ure vsi volilni upravičenci oddali volilne listke. Kar 82,3 odstotka od 
409 volilcev se je odločilo, da bodo z lastnim deležem prispevali k 
boljšim učnim razmeram^ otroškemu varstvu in telefoniji.

Krajani in delovni ljudje črenšovske krajevne skupnosti pa se bo
do 10. marca odločali tudi o krajevnem samoprispevku.

M.H.

V ŠOLSKEM LETU 1984/85 V OSNOVNEM IZOBRAŽEVANJU

Rok Petrovič, odličen slalomist, ki je v letošnji sezdni že dvakrat 
zmagal, je, kot je to v navadi, na stopnički za zmagovalce nazdravil z 
zlato penino iz radgonske kleti. To je edino jugoslovansko peneče se 
vino K K Radgone, narejeno po klasični metodi, kot ga pripravljajo v 
Franciji.

B. Hegeduš

Le 35 ponavljalcev
V šolskem letu 1984/84 so v lendavski občini dosegli v osnovnem 

izobraževanju dobre uspehe: devet osnovnih šol, v katerih je pouk 
obiskovalo 2790 učencev, od katerih pa jih ni izdelalo le 35, kar je le 
1,3 odstotka. Učni uspeh je torej v poprečju 98,7-odstoten. Stanje po 
posameznih šolah pa je naslednje: Bistrica^ Genterovci in Kobilje 
100-odstotni uspeh (vsi učenci so izdelali); Crenšovci 99,4; Dobrov
nik 98,7; Lendava 98,1; Odranci 99,6; Turnišče 99 in Velika Polana 
97,7-odstotni uspeh. Dobre uspehe so dosegli tudi v osnovni šoli s 
prilagojenim programom Jože Kramar-Juš v Lendavi, kjer je bil pouk 
v 8 oddelkih, obiskovalo ga je 65 učencev, od katerih so razred pona
vljali le trije.

Skoraj stoodstotni uspeh v 
prejšnjem šolskem letu pa žal še 
ni jamstvo, da je vse idealno! V 
Turnišču in Crenšovcih se uba
dajo z veliko prostorsko stisko, 
na nobeni šoli, razen v Lendavi 
in Veliki Polani, pa nimajo telo
vadnic. Tudi glasbena šola v 
Lendavi nima primernih prosto
rov, čeprav jo obiskuje 138 učen
cev, od katerih se jih je sicer ne
kaj glasbeno izobraževalo na od
delkih v Crenšovcih, Turnišču in 
Dobrovniku. Ker ni bilo prosto
ra, je šola odklonila 15 učencev.
V minulem šolskem letu so na 
glasbeni šoli dosegli 93,48-odsto- 
tni učni uspeh. Prostorske težave 
glasbene šole bi kazalo poskušati 
rešiti s preselitvijo ali pa vsaj z 
»gostovanjem« na osnovni šoli 
Drago Lugarič v Lendavi, saj 
imajo tam le enoizmenski pouk 
in so popoldne učilnice prazne. 
Vsekakor pa naj bi imeli učenci 
glasbene šole pod streho te šole 
vsaj nastope, kajti prostori glas
bene šole so za to neprimerni.

Naše poročanje slotii na poro
čilu zavoda za šolstvo v Murski 
Soboti in na razpravi na seji iz
vršnega sveta v Lendavi: Od tam 
tudi ugotovitev, da se na dvojezi
čnih šolah v Dobrovniku in Gen- 
terovcih zmanjšuje znanje slo
venskega jezika, kar pa pravza

prav ni čudno, ko pa tedensko 
poučujejo (na vseh dvojezičnih 
šolah) slovenski jezik eno uro 
manj kot pa na šolah s samo slo
venskim jezikom. »Izpad« je ta
ko po številu ur in znanju velik.

Na osnovnih šolah v lendavski 
občini je v prejšnjem šolskem le
tu pbučevalo 198 učiteljev, od 
katerih jih je imelo 7 visoko, 99 
višjo, 74 srednjo in 18 drugo izo
brazbo. V primerjavi s prejšnjimi 
leti se je izobrazbena sestava v 
poprečju precej izboljšala, ven
dar bodo morali na nekaterih šo
lah doseči višjo izobrazbeno ra
ven, pa ne le z rednim izobraže
vanjem, ampak tudi s sprotnim, 
saj v šole »prihajajo« novi učni 
pripomočki. Najnovejši je raču
nalnik, ki ga imajo sicer vse šole, 
s tem pa še ni rečeno, da je po
vsod izrabljen v učno-vzgojnem 
procesu (igrice so povsem nekaj 
drugega!).

Ob razpravi o učnih dosežkih 
v prejšnjem šolskem letu se je v 
Lendavi tudi pojavil predlog, naj 
učitelji pri preverjanju znanja ne 
bi zanemarjali izražanja učencev 
(torej manj testiranj), saj bi bil to 
hkrati »trening« za nastopanje v 
javnosti ali pa vsaj na zborih de
lovnih ljudi v ozdih raznih skup
ščinah in drugje, kjer se je treba 
»izpostaviti«.

S. SOBOČAN

Že v naši prejšnji številki smo 
poročali o obisku uglednega av
strijskega pobudnika za varstvo 
narave, publicista, novinarja in 
vse bolj tudi politika — ki bo po
skusil s svojo novoustanovljeno 
stranko prodreti v parlament — 
dr. Guntherja Nenninga v Ra
dencih. »Desidentska osebnost«, 
še posebej trn v peti avstrijske 
uradne politike, zato pa velik hu
manist, deležen nedeljenih sim
patij predvsem »'zelene« Evrope, 
se je dolgo pogovarjal z novinar
ji in pomurskimi varuhi narave. 
Objavljamo poglavitne misli iz 
dveume razprave.

— Čeprav obstaja človeštvo 
po ugotovitvah znanstvenikov že 
okoli 3,5 milijona let, je znal člo
vek vse do nedavnega živeti z na
ravo. Drži, da je bil vedno ropar, 
vendar z omejenimi možnostmi 
in narava se je lahko obnavljala. 
Danes je drugače. Če danes po
sekamo tropske gozdove, stori
mo to s takšno hitrostjo in bru
talnostjo, tako dokončno, da gro
zi sprememba podnebja. Če k te
mu prištejemo še zastrupljenost 
morja, zraka in druge »blagoslo
ve« napredka, postaja jasno, da 
je- nekaj generacij tako imenova
ne industrijske družbe pripeljalo 
človeštvo na rob samomora. Na 
naših grobovih bo pisalo, da je 
človeštvo naredilo samomor, ker 
si iz gospodarskih vzrokov ni 
moglo privoščiti, da bi živelo 
drugače.

— Ekološko gibanje je poka
zalo, da obstaja usodna poveza
nost med socializmom in kapita
lizmom. Oba svetovna sistema 
tekmujeta, kateri bo prej uničil 
naravo. Ekološko gibanje se ne 
sme omejiti zgolj na tarnanje, na 
obsojanja dejstva, da nam grozi 
samomor. Takšna, sicer po
membna informacija, sama po 
sebi ne prinaša rešitve. Napeti 
moramo moči za takšno obliko 
gospodarstva, v katerem bosta 
ekonomija in ekologija eno in 
isto. Gospodarstvo mora biti del 
narave. Do industrializacije je 
bilo vedno tako.

— Toliko opevani pojmi, kot 
sta blagostanje in napredek, so 
še kako dvomljivi. S tem da uni
čujemo naravo, ne živimo boljše, 
kvečjemu slabše. Prepričanje, da 
živimo boljše od prejšnjih gene
racij, je zelo napačno. To kaže, 
da ne mislimo zgodovinsko. Tr
dim, da še nikoli nismo živeli ta
ko slabo, še nikoli ni toliko ljudi 
umiralo od lakote, nikoli ni bilo 
toliko vonj.. Nikoli doslej nam ni 
tako primanjkovalo osnovnih 
dobrin. Že kakih sto let hodimo 
na svež zrak po 50 kilometrov 
daleč, potujemo na tisoče kilo
metrov ter puščamo za sabo uni
čene obale in morja.

— Industrija je napačna obli
ka gospodarstva! Zgled jeklarn: 
na vse načine, čeprav jekla ne 
morejo prodajati, se trudijo za 
obstoj, češ da zaposlujejo toliko 
in toliko ljudi, obenem pa jih 
najmanj desetkrat toliko (še po
sebej otrok) zdravstveno ogroža
jo. Obenem pa tarnajo, naj jih ne 
obremenjujemo z ekologijo, ker 
za to nimajo denarja. Ce bi na
mesto tega nastajale nove indu
strije, ki bi naravo in okolje zno
va »ozdravile«, ki bi vrnile po
dobo in čistočo obalam, va
sem ... vsemu okolju, ki bi izde

lovale takšne izdelke, ki bi omo
gočali varčevanje z energijo ..., 
potem lahko trdimo, da so to de
lovna mesta za našo in naslednje 
generacije, delovna mesta, ki ne 
bodo uničevala narave. Račun za 
napačno gospodarjenje in ob 
tem še ekološka bremena se ni
kakor ne more iziti. Odgovor je 
le eden: drugačni gospodarski 
pristop, preoblikovanje gospo
darstva v smiselno gospodarje
nje. Osveščena manjšina mora 
prijeti onesveščeno večino za ro
ko in jo popeljati v lepšo prihod
nost.

— Koliko časa še imamo, da 
se obvarujemo katastrofe? Po 
pravilih logike, časa več ni! So
deč po tem, kar zatrjujejo znan
stveniki, smo pet minut po dva
najsti in ne pet minut pred njo. 
Vendar jim ne zaupam, saj se 
stalno motijo, sicer jih ne bi po-

Dr. Giinther Nenning (posnetek 
Javo Radovič)

trebovali toliko. Zanesti se je po
trebno na notranji glas. Ne verja
mem, da je človeštvo kljub vse
mu razum povsem zapustil. Ver
jamem pa, da je tik pred tem, da 
ga zapusti. In predvsem verja
mem, da ne smem — če delam 
nekaj dobrega — misliti le na 
uspeh, oziroma se obnašati kot 
kapitalistično podjetje.

— Pravzaprav ne verjamem, 
da se je človek od svojega na
stanka do danes bistveno spre
menil. Razmišljanja, češ da je bil 
prej človek brez elektrike ali av
tomobila neumen in primitiven, 
danes pa je zaradi tega pameten 
in napreden, ne vodijo nikamor. 
Človek je v svojih osnovnih last
nostih vedno enak. Pot naprej je 
samo v tem, da ponovno odkrije
mo prvobitnega človeka in mu 
vrnemo njegove osnovne pravi
ce. Presenetljiva je ob tem ugoto
vitev, kako malo moramo pri tej 
vrnitvi vzeti s seboj.

— Kaj je sploh energija? Mili
jone let je bila energija tisto, kar 
je od znotraj gnalo človeka. Šele 
zadnjih sto let je pri tem prevla
dovalo posplošeno mnenje, da je 
to preprosto povedano takrat, 
kadar vtaknemo električni vtikač 
v vtičnico. Nekateri učenjaki že 
ugotavljamo, da imamo energet
skih virov praktično preveč, le da 
jih trošimo nenadzorovano in 
skrajno neracionalno. Ta prepad 
se še poglablja. Varčevanje z 
energijo bi bila največja elektrar
na na svetu.

V. P.

TRATAH. V LJUBLJANI IN MURSKI SOBOTI

■ VARČUJMO Z ENERGIJO 
Z - REŠIMO MURO

Z ekološkimi stojnicami na Tratah in nocojšnjim koncer- I tom skupine Pankrti v disku Fotogrupe M, v kraju, kjer vstopa 
reka Mura na naša tla, se nadaljuje vrsta akcij: Varčujmo z I energijo — rešimo Muro.

Uredništvo Mladine, Fotogrupa M in ekološka sekcija pri 
OK ZSMS Murska Sobota je za akcije ustanovila usklajevalni 
odbor s sedežem na uredništvu Mladine v Ljubljani. V okviru 
ieh akcij bo izšla na to temo priloga v tedniku Mladina 30. ja- 

Inuarja. Tega dne bo v Galeriji v Murski Soboti literarni večer. 
Sodelovali bodo najvidnejši predstavniki slovenske poezije: 
Dane Zajc, Tomaž Šalamun, Blaž Ogorevc, Milan Jesih, Milan 
Kleč ..., pa Andrej Rozman iz teatra Ane Monro, Marko Bre
celj, čarovnik »Čanak«. Za sredino februarja pripravlja uskla
jevalni svet okroglo mizo v Cankarjevem domu v Ljubljani, 
konec prihodnjega meseca pa velik glasbeni spektakel v Mur- 

Iski Soboti. Sodelovalo'bo od 15 do 20 slovenskih rock skupin 
in predstavnikov alternativne glasbene scene.

Pri usklajevalnem svetu akcije Varčujemo z energijo — reši-
mo Muro premorejo vso bibliografijo dosedanjih člankov, 
zbornik referatov, projekte in načrte na to občutljivo temo. Na
razpolago so vedno in vsakomur. vp
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